
دوشنبه 11اسفند 1399 17رجب1٤٤2  29فوریه2021   شماره 5227  سال بیست وسوم   2000 تومان

روزنامه

افزایش ۱۰۰  به  اشاره  با  قم  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
درصدی آزمون های کیفی در شبکه آبرسانی، مخازن و خطوط 
انتقال از زمان شیوع ویروس کرونا در استان، گفت: طی مدت یاد 
شده، کوچک ترین مشکلی در حوزه آبرسانی نداشتیم.  علی جان 
صادق پور درگفت وگویی با اشاره به برگزاری دوره های آموزشی به 
منظور افزایش آگاهی پیمانکاران با جنبه های بهداشتی و کیفی 
آب شرب قم، افزود: با اقدامات صورت گرفته و تلاش همکاران ما 
از زمان آغاز شیوع بیماری کرونا، کوچک ترین مشکلی در حوزه 

نخست  فاز  اتمام  از  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
بوستان های زائر و خضر تا پایان سال خبر داد. عباس حلوایی زاده 
با اشاره به آغاز عملیات فاز ۵ عمار یاسر اظهار داشت: در ایام دهه 
فجر اجرای این پروژه عمرانی که حدود ۱۶۰۰ متر از حدفاصل 
خیابان معلم آغازشده شروع شده است. به گفته معاون فنی و 
عمرانی شهرداری قم بخش عمده ای از تملکات این پروژه تا کوچه 
ممتاز انجام پذیرفته است و عملیات عمرانی این پروژه در مدت ۱۸ 
ماه به سرانجام خواهد رسید. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد:

افزایش ۱۰۰ درصدی آزمون های کیفی 
شبکه آبرسانی

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

اتمام فاز نخست بوستان های زائر و 
خضر تا پایان سال
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رئیس پلیس راهور ناجا :

بیشتر فوتی های تصادفات درقم موتورسواران هستند

مدیرکل بیمه سلامت استان قم:

افراد فاقد بیمه
رایگان بیمه می شوند

استاندار قم:

انتخابات شورای اسلامی شهرقم 
الکترونیکی برگزار می شود

تدابیر لازم برای برگزاری انتخابات اتخاذ شود
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دررقابت های بین المللی اوکراین صورت گرفت ؛

کسب مدال طلا توسط فرنگی کار قمی

  

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه، 
بیش از ۶۸۵ میلیارد ریال تسهیلات برای حمایت از اصناف فعال در استان اختصاص 
پیدا کرد.  محمود سیجانی بیان کرد: این تسهیلات درقالب یکهزار و ۲۹۱ طرح برای 
پرداخت به بانک های عامل استان معرفی شده است که موجب فراهم شدن شرایط 
اشتغال برای ۲هزار و ۹۸۳ تن می شود. وی افزود: تسهیلات حمایتی اصناف استان در 
قالب بازسازی و نوسازی، روستایی و عشایری،  آسیب دیده از کرونا و همچنین توسعه 
در  نظر  مورد  موارد  داد:  ادامه  وی  می شود.  پرداخت  متقاضیان  به  خانگی  مشاغل 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم ضمن اعلام بهره برداری قریب الوقوع 
پروژه میدان امام خمینی )ره( از ارائه متمم ۲۰ میلیاردی برای بودجه این سازمان در 
سال جاری و همچنین پیش بینی افزایش ۳۵ درصدی بودجه در سال ۱4۰۰ خبر داد.  
ابوالفضل میریک امامی با اشاره به این که تمرکز پروژه های عمرانی شهرداری در سازمان 
توسعه و عمران، تعدیل قیمت ها را به دنبال داشته است اظهار کرد: خوشبختانه این 
سازمان در سال جاری چند پروژه مهم شهری را به مرحله افتتاح و بهره برداری رساند 
و البته پروژه های دیگری نیز مانند پروژه میدان بزرگ امام خمینی )ره(، پروژه ادامه تونل 

غدیر، وغیره  دارد که برخی از آن ها در چند هفته آینده به بهره برداری خواهد رسید.

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم خبرداد: 

اختصاص 685 میلیارد ریال تسهیلات برای اصناف  
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم :

بهره برداری قریب الوقوع پروژه میدان امام خمینی)ره(
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باز اندیشی شیوه های 
زندگی برای مهار کرونا

زندگی در جهان و فضای پسا کرونا، بازاندیشی در نظام 
زیستی و فکری را ایجاب می کند، از این رو باید این را فرصتی 
برای ایجاد تحولات بزرگ در زندگی آینده به شمار آورد. سبک 

زندگی یکی از واژه هایی است که در علوم اجتماعی و جامعه شناسی بسیار یافت می شود و 
منظور از آن روش زندگی افراد است. طی سال های متمادی انسان  ها همواره کوشیده اند 
روش زندگی خود را بشناسند و آن را مدیریت کنند و حتی دولت  ها گاهی تلاش کرده اند بر 
این سبک های زندگی تاثیر بگذارند. اخیرا نیز شیوع کرونا در کشورهای مختلف سبب شده  
موضوع سبک زندگی و تغییر آن اهمیت یابد؛ زیرا عدم هماهنگی سبک زندگی پیشین با شرایط 
جدید و نیز عدم رعایت برخی نکات بهداشتی ممکن است باعث شود عوامل بیماری  زا تشدید 
شده و پیامدهای ناخوشایندی برای افراد جامعه رقم بخورد. اما اینکه چگونه و از چه راه هایی 
می توان به این امر مبادرت کرد و نحوه مواجهه گروه  ها و طبقات مختلف جامعه با این تغییرات 
چه خواهد بود؛سبب شد پژوهشگر ایرنا با »جبار رحمانی« جامعه شناس و استاد دانشگاه به 

گفت و گو بنشیند. مشروح این گفت و گو را در ذیل می خوانید:
کرونا یک بحران فراگیری است که یک نکته مهم را به ما انسان ها نشان داد: اینکه ما روش  ها 
و رویه هایی در زندگی داریم که نه تنها در بلند مدت مفید نیست بلکه مضر هم هست. یعنی آثار 
و پیامدهای سو دارد که می تواند به بهای جان و مال نه تنها عده خاصی بلکه کل جامعه تمام 
شود. به عبارتی کرونا نشان داد که شیوه های زندگی ما انسان ها چه در ایران و یا کشورهای دیگر 
شیوه های پایداری نیست. یعنی ما به گونه ای زندگی می کنیم که تعادل زیستی مان را درون 
جامعه و محیط پیرامون در بلند مدت نقض می کنیم و در نتیجه خطر افول یا هزینه های سنگین 

برای جامعه انسانی وجود دارد.
نکته این است که این تغییرات مستلزم نوعی باز اندیشی در زندگی ما است. ما چه در جامعه 
ایرانی باشیم چه در جامعه آسیایی و یا در غرب یا هر کجای دنیا، اگر به واسطه شرایط ناشی از 
کرونا شروع بر شیوه  های زندگی  مان نظیر شیوه  های تولید، شیوه  های مصرف، شیوه های رفع 
نیاز های اولیه و ثانویه و شیوه هایی که بر رابطه ما با دیگری و یا حتی طبیعت تاثیر می گذارد، 
به نوعی بازاندیشی کنیم می توانیم با نگاه انتقادی و معطوف به آرمان پایداری یکسری آسیب 
شناسی هایی داشته باشیم و بعد شروع کنیم به آگاهی بخشی، ارایه الگوهای جایگزین و کمک 
و زمینه سازی برای تغییر.  اگر این امر رخ دهد، ما می توانیم از فرصت کرونا برای اصلاح و ارتقا 

شیوه های زندگی خود استفاده کنیم و این بسیار مهم است.
تغییر سبک های زندگی باید دقیق باشد. زیرا سبک زندگی لزوما یک مفهوم نیست که فکر 
کنیم باید به سمت مباحث کلان برویم. مساله این است که ما در یک منطقی زندگی می کنیم 
که معیشت ما، زیر ساخت های شهری  و حمل و نقلی ما در سطح کلان نوعی صورت بندی از 
زندگی و جامعه برای ما ساخته  اند که پیامد این صورتبندی، اپیدمی هایی مثل کرونا و حتی در 
آینده بدتر از آن هم خواهد بود. لذا قبل از هر چیزی لازم است شیوه زندگی و معیشت اصلاح 
شود. یعنی باید وضعیتی داشته باشیم که تولید و یا مصرف با این حجم از استخراج استثمارگونه 
منابع و با این حجم از اتلاف انرژی  و سرمایه های بنیادی همراه نباشد.نظام اقتصادی را نه برای 
مصرف های تصنعی و تجملی بلکه برای کیفیت معقول و پایدار زندگی به کار ببریم، تا شاهد تغییر 
سبک  در زندگی باشیم.اگر چنین زیرساخت هایی بتوانیم ایجاد کنیم و نظام اقتصادی را نه برای 
مصرف های تصنعی و تجملی بلکه برای کیفیت معقول و پایدار زندگی به کار ببریم، آنگاه می توانیم 

امیدوار باشیم که در آینده در طولانی مدت شاهد این تغییر سبک در زندگی خواهیم بود. 
لازم است نهادها، گروه ها و افرادی ذی نفع را در این زمینه بشناسیم و برای آنها سیاستگذاری 
کنیم. مردم واژه ای کلی است و نمی توان آن را خوب فهمید اما اگر بگوییم ما یکسری نهادها و 
وزارت خانه هایی در کنار نهادهای مدنی داریم باید بدانیم هر یک پتانسل ها، امکان ها و رسالت 
 های خاص خودشان را دارند. برای مثال یکسری نهادهای فرهنگی داریم که می توانند فرهنگ 
سازی کنند یا یکسری نهادهای اقتصادی هستند که می توانند زیر ساخت های اقتصادی 
را مورد باز اندیشی قرار دهند. بنابراین نمی توان به مردم گفت مردم محترم خوب باشید ولی 
زیر ساخت هایی برای خوب بودن فراهم نباشد. لذا وقتی نهادها و گروه های مختلف رسمی 
و غیر رسمی را به شکل تفکیک شده مورد بازشناسی قرار دهیم تنها در این صورت می توانیم 
کمک کنیم تا رویه های مثبتی برای تغییر ایجاد شود و قطعا هر نوع تغییر که از طریق مردم و یا 
از طریق نهادهای رسمی و غیر رسمی و شخصیت های با نفوذ صورت بگیرد، مستلزم یک نوع 
سیاست گذاری دو طرفه است. چون اگر این افراد و یا نهادها و ... ذی نفود باشند باید ذی نفعان 
این امر را بشناسیم و از طریق آنها بتوانیم سیاست گذاری را به شیوه شفاف، آزاد و باز پیش ببریم 

چون هر گونه سیاستگذاری بسته و بالا دستی و متمرکز در بلند مدت 
لذا باید از دوگانه دولت و ملت دست برداریم و درکی پیچیده از جامعه داشته باشیم. اینکه 
جامعه  متشکل از نهادهای مختلف است و و این نهادها، در جاهایی تاثیر پذیر و در جاهایی تاثیر 

گذار هستند و همچنین از طریق شبکه پیچیده ای به هم مرتبط هستند.
وقتی از جامعه صحبت می کنیم مهمترین نکته این است که آن به نحوی بتواند نوعی 
بازاندیشی در خود ایجاد کند. با توجه به اینکه بسیاری از صاحب نظران گفته اند به دلیل 
دستکاری هایی که بشر در طبیعت انجام داده، باید در آینده منتظر بروز پاندمی های خطرناک 
بود، لذا باید درست برنامه ریزی کنیم و درست بشناسیم و درست هم انتظار داشته باشیم. 
مهمترین نکته ای که در این زمینه وجود دارد این است که تمام ساختار غلطی که در استفاده 
استثمارگونه از طبیعت وجود دارد، ریشه در عاتواره ها و سبک های زندگی ماست که اگر بتوانیم 

این موارد را اصلاح کنیم خیلی از موارد نیز در بلند مدت اصلاح خواهند شد.
جامعه شناس

جبار رحمانی*

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

شرایط کرونایی قم
 بسیار شکننده است 
مراجعه به مراکز درمانی افزایش پیدا کرده است 
ابتلای کودک ۱۰ ساله قمی به کرونای انگلیسی

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت: شهروندان قمی که 
هیچ گونه پوشش بیمه ای ندارند،  به صورت رایگان تحت پوشش 
در  قمی  فخاریان  محمدرضا  می گیرند.   قرار  سلامت  بیمه 
گفت و گو با خبرنگاران، افزود: تا پایان بهمن ماه امسال، تعداد 

بیمه شده های بیمه سلامت در این استان،  ۳۰۷ هزار و ۲۰۱ نفر 
در قالب پنج صندوق می باشد. وی اضافه کرد: از این تعداد، ۸4 
هزار و ۱۳۰ نفر عضو صندوق بیمه سلامت همگانی هستند 
که دفترچه رایگان دریافت می کنند. وی اضافه کرد: عضویت در 

دررقابت های بین المللی اوکراین صورت گرفت ؛

کسب مدال طلا توسط فرنگی کار قمی 
فرنگی  نجاتی  علیرضا 
رقابت های  در  قم  کار 
بین المللی اوکراین موفق 

به کسب مدال طلا شد.
 ، گزارش  این  پایه  بر 
 ۶۰ وزن  در  یکشنبه  روز 
کیلوگرم، علیرضا نجاتی 
جهان  برنز  مدال  دارنده 
از استراحت در دور  پس 
مقابل  دوم  دور  در  و  اول 
تسیمبالیوک  دمیترو 
اروپا  برنز  مدال  دارنده 
بر  نتیجه ۹  با  اوکراین  از 
و  رسید  برتری  به  صفر 
مرحله  در  و  بعد  دور  در 
یک چهارم نهایی مقابل 
گئورگ غریبیان قهرمان 
اروپا از ارمنستان با نتیجه 

۵ بر یک پیروز و راهی مرحله نیمه نهایی شد. نجاتی در این مرحله مقابل الهام بهرام اف 
قهرمان آسیا از ازبکستان با نتیجه ۹ بر ۶ به برتری رسید و راهی دیدار فینال شد. وی در 
دیدار فینال ژولامان شارشنبکوف دارنده کشتی گیران ایران با کسب سه مدال طلا، دو نقره 
و سه برنز به کار خود در رقابت های بین المللی جام مربیان و کشتی گیران برتر اوکراین 
پایان دادند.  در پایان این رقابت ها و در کشتی آزاد تیم پنج نفره ایران توسط محمدصادق 
فیروزپور در وزن ۷۴ کیلوگرم به مدال طلا دست یافت. در کشتی فرنگی نیز تیم ۹ نفره 
کشورمان توسط علیرضا نجاتی و محمدعلی گرایی در اوزان ۶۰ و ۷۷ کیلوگرم به مدال 
طلا، سجاد عباس پور و امین کاویانی نژاد در اوزان ۵۵ و ۷۷ کیلوگرم به مدال نقره و 

محمدرضا مختاری، مهدی بالی و امین میرزازاده به مدال برنز دست یافت.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد:

توقیف ۱۳۰ راس دام قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از توقیف ۱۳۰ راس احشام قاچاق خبر داد.

سرهنگ جعفریان گفت: یک دستگاه کامیون حامل ۱۳۰ راس دام سبک قاچاق  در 
پاسگاه سلفچگان توقیف و با هماهنگی پلیس امنیت اقتصادی استان، احشام توقیفی به 

محل نگهداری معتمد، تحویل شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم هم از توقیف سه دستگاه خودروی قاچاق بر خبر 
داد و گفت: در راستای اجرای طرح برخورد با خودرو های حامل قاچاق، مأموران یگان 
امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم، ۳ دستگاه خودرو "قاچاق بر" را که از مبدأ جنوب 

کشور به مقصد تهران در حرکت بودند، در محور مواصلاتی استان قم توقیف کردند.
وی افزود: در این رابطه ۲ دستگاه پژو ۴۰۵ و یک دستگاه خودرو سمند توقیف و در 
بازرسی از خودرو ها ۲۴ کیسه ۱۵ کیلویی فندق و ۳۵ کیسه ۱۵ کیلویی بادام زمینی فاقد 

مجوز و قاچاق کشف و راننده خودرو ها دستگیر شدند.
سرهنگ بهادری تصریح کرد: کارشناسان مربوطه ارزش کالا های کشف شده قاچاق را 
در مجموع بیش از ۵ میلیارد ریال اعلام کردند که در نهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل 

شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

بازرس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد:

کشف ۳ تن روغن خوراکی احتکاری 
بازرسان سازمان صنعت، معدن و تجارت ۳ تن روغن خوراکی به ارزش ۴۰۰ میلیون 
ریال را کشف و توقیف کردند. بازرس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره 
به گزارش مردمی در خصوص احتکار انواع روغن خوراکی در منزلی مسکونی گفت: 
سودجویان این ۳ تن روغن خوراکی را با بارنامه تایید شده قصد داشتند خارج از شبکه 
توزیع و بدون ثبت در سامانه انبار ها توزیع کنند. وی با تاکید بر اینکه انبار و ذخیره سازی 
کالا های اساسی در مکانی به جز انبار های ثبت شده جرم است افزود: مردم برا کمک به 
بازرسان در مدیریت و کنترل اقلام اساسی بازار پایان سال در صورت مشاهده تخلف آن را 

با شماره ۱۲۴ گزارش کنند.
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معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به کاهش میزان رعایت شیوه نامه 
های بهداشتی گفت: شرایط کرونایی استان بسیار شکننده است و احتمال افزایش 

مبتلایان بسیار زیاد است.
دکتر سیامک محبی در گفتگویی، با بیان اینکه بیش از یک سال است که  در کشور 
و استان درگیر بیماری کرونا هستیم، اظهارداشت: استان قم از لحاظ نرخ بروز بیماری 
بین ۳۱ استان، در جایگاه بیست و نهم قرار دارد ولی شرایط آبی فعلی بسیار شکننده 
است و با توجه به کاهش رعایت شیوه نامه های بهداشتی احتمال افزایش تعداد 

مبتلایان در روزهای آینده بسیار زیاد است.
با اشاره به شناسایی دو بیمار مبتلا به کرونای  رئیس مرکز بهداشت استان قم 
انگلیسی در قم و به صدا درآمدن زنگ خطر این بیماری در استان، افزود: در صورت 
عدم رعایت دستورالعمل های بهداشتی، در روز های پایانی سال یا اوایل سال آینده 

ممکن است روز های سختی را پیش رو داشته باشیم.
وی با تاکید بر اینکه متاسفانه در چند هفته اخیر، مراجعه به مراکز درمانی افزایش 
پیدا کرده است و میانگین پذیرش بیمار از ۱۸ بیمار  در هفته گذشته به ۲۸ بیمار در 
روز های ابتدایی این هفته رسیده است، ادامه داد: طبیعتا تعداد بیماران بستری و 
تحت نظر در بخش مراقبت های ویژه نیز در مراکز درمانی استان، افزایش یافته است.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به انجام ۲۴ هزار و ۱۱۴ تست 
کرونا از ابتدای طرح شهید سلیمانی تاکنون، گفت: این تعداد تست در بیمارستان ها، 

مراکز منتخب درمانی، سه آزمایشگاه خصوصی انجام شده است.
دکتر محبی افزود: در هفته گذشته در استان قم ۳ هزار و ۶۵۸ تست از مردم گرفته 
شده که متاسفانه ۲۰۸ مورد آن مثبت بوده است. وی با تاکید بر اینکه شاید برخی از 
مردم بگویند این آمار با تعداد بستری ها در هفته گذشته مطابقت ندارد، ادامه داد: 
لزوما هر بیماری که تست می دهد در بیمارستان بستری نمی شود و خیلی از مراجعین 
با درمان های سرپایی و قرنطینه شدن در منزل روند بهبودی و پشت سر گذاشتن 
بیماری را طی می کنند. دکتر محبی با بیان اینکه سرایت بیماری کرونای انگلیسی 
بسیار بالاست و در مواردی در مدت سه روز فرد را کاملًا زمین گیر می کند، گفت: 

متأسفانه میزان مرگ و میر در این بیماری نیز بیشتر است.
رئیس مرکز بهداشت استان قم افزود: از ۴۶ نمونه گرفته شده از افرادی که مشکوک 
به کرونا انگلیسی بودند، ابتلای دو بیمار پس از اعلام نتایج قطعی شد که یکی از آن ها 

در بیمارستان بستری است و شخص دیگر نیز در منزل قرنطینه می باشد.
وی با اشاره به اینکه خوشبختانه این دو بیمار مشکل خاصی ندارند و روند درمانی را 
پشت سر می گذارند، افزود: بیماری کرونا، بیماری هزار چهره است و هر روز یا دقیقه 
چهره های دیگری را به خود می گیرد یا با علائم دیگری در بین افراد آشکار می شود 
که این نیز علل مختلفی دارد. رئیس مرکز بهداشت استان قم با تاکید بر اینکه در 

بیماری کرونا انگلیسی گروه های سنی پایین شامل جوانان، کودکان و اطفال بیشتر 
درگیر می شوند، ادامه داد: امیدواریم خانواده ها مراقبت های خاصی را در زمینه رعایت 

مسائل مختلف انجام دهند تا افراد به این بیماری مبتلا نشوند.
وی با بیان اینکه در بیماری های ویروسی راه های مراقبت و درمانی سختی وجود 
دارد، گفت: در استان در دو مرحله واکسن کرونا را دریافت کردیم که در مقطع اول 
۱۹۰ واکسن بوده و به افراد مدنظر تزریق شده است و منتظر هستیم بعد از گذشت سه 
هفته مرحله دوم تزریق واکسن را انجام دهیم. دکتر محبی با اعلام اینکه در مرحله دوم  
هزار و ۸۰۰ واکسن وارد استان قم شده است، گفت: در این مرحله نیز افرادی که در 
مراکز درمانی و در خط مقدم مبارزه با کرونا مشغول خدمت هستند، واکسن را دریافت 
کرده اند. وی افزود: انشاالله از اردیبهشت ماه یا خرداد سال آینده با تولید واکسن 

داخلی در کشور، واکسیناسیون عمومی صورت خواهد گرفت.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با تشکر از افراد و صنوفی که رعایت 
مسائل بهداشتی را رعایت می کنند، گفت: در هفته های گذشته صنوف نانوایی، کافی 
نت، قنادی، مدارس و مساجد پیشرفت مناسبی در رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
داشتند. رئیس مرکز بهداشت استان قم با بیان اینکه میزان استفاده از ماسک در بین 
مردم استان به شدت کاهش پیدا کرده است، افزود: در خوشبینانه حالت ممکن، ۶۰ 
درصد مردم در اماکن عمومی از ماسک استفاده می کنند که آمار بسیار پایینی است 

و انتظار داریم میزان استفاده از ماسک به بالای ۹۰ درصد در بین همشهریان برسد.
وی با بیان اینکه عادی انگاری فعلی نسبت به خطر بیماری کرونا می تواند به 
افزایش تعداد مبتلایان وبه تبع فوتی ها منجر شود، افزود: در صورت ادامه این شرایط، 

محدودیت ها و محرومیت هایی در نظر گرفته خواهد شد.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

شرایط کرونایی قم بسیار شکننده است 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: تست کرونا 
جهش یافته انگلیسی یک کودک ۱۰ ساله دانش آموز 

در قم تایید شد. 
محمد رضا قدیر، بیان کرد: رهگیری ها و مراقبت 
های لازم توسط تیم های بهداشتی در حال انجام 
است و از همشهریان عزیز تقاضامندیم با تمام توان در 
راستای رعایت دستورات بهداشتی، به خصوص برای 

کودکان همکاری لازم را داشته باشند.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم هفتم اسفندماه 
جاری نیز گفت: تست کرونا ۲ تَن در قم نشان داد که 
آنان به ویروس »کرونای جهش یافته« یا همان »کرونای 

انگلیسی« مبتلا شدند.
وی درخصوص آخرین وضعیت کودک مبتلا به کرونا 
انگلیسی در قم بیان داشت: این کودک پسربچه ۱۰ 
ساله بوده که تست کرونا انگلیسی وی مثبت و در حال 

 PCR حاضر در قرنطینگی خانگی به سر می برد تست
پدر و مادر کودک منفی می باشد

وی بابیان اینکه حال عمومی و علائم حیاتی این 
کودک مطلوب است افزود:تیم های رهگیری اقدامات 
لازم را برای تست از دیگر افراد مرتبط با وی انجام داده 

اند که فعلا به مورد جدیدی دست نیافته ایم
وی ادامه داد :این کودک اخیرا به یکی از استان 
های اطراف قم سفر کرده است و این امر عامل انتقال 
بوده است قدیر تاکید کرد :جای نگرانی نیست اما از 
همشهریان درخواست می کنیم دستورات بهداشتی 

را رعایت کرده و از رفتن به سفر اجتناب کنند
کرونا ۲۲ بیمار را در قم راهی بیمارستان کرد 

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم درادامه  با اشاره 
به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: طی ۲۴ 
ساعت گذشته یک تن از بیماران کرونا مثبت در قم 

فوت کرد و درحال حاضر ۱۱۷ بیمار با نشانه ها و علائم 
قطعی کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند. 

به دهم  منتهی  روز  در شبانه  اظهار داشت:  قدیر 
اسفندماه ۲۲ تَن با علائم ویروس کرونا توسط اورژانس 

مراکز درمانی استان مورد پذیرش قرار گرفتند.
وی با اشاره به بستری شدن ۲۰ بیمار کرونا مثبت، 
گذشته  روزهای  طی  که  بیمارانی  از  تَن  افزود: ۲۲ 

بستری شده بودند نیز ترخیص شدند.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین بیان کرد: 
در  حال حاضر حال ۹ تن از بیماران کرونا مثبت در 
استان وخیم است. طبق اعلام ستاد ملی مقابله با 
کرونا، وضعیت شیوع ویروس کرونا در استان قم از ۱۵ 
دی از وضعیت قرمز به نارنجی، در ۶ دی  از نارنجی به 
زرد و در ۲۰ دی ماه جاری از زرد به »آبی« تغییر کرده 

است.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد:

ابتلای کودک ۱۰ ساله قمی به کرونای انگلیسی 
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معاون هماهنگ کننده ارتش: 

توان دفاعی ایران در جهان
 قابل محاسبه است

 معاون هماهنگ کننده ارتش با تاکید بر لزوم پژوهش در حوزه آینده شناسی 
تهدیدات، گفت: تنها راه مقابله با تهدیدات آینده تکیه بر دانش است و اینکه بتوانیم 

تجهیزات مورد نیاز آینده را خودمان تولید کنیم و ریشه آن در دانشگاه هاست. 
امیر دریادار »حبیب الله سیاری« در اختتامیه دومین دوره مسابقات سراسری 
دانشجویان دانشگاه های افسری آجا که روز )یکشنبه( در دانشگاه علوم و فنون 
هوایی شهید ستاری برگزار شد، اظهار کرد: انجام اینگونه مسابقات و المپیادهای 
علمی یک حرکت انگیزه بخش و نشاط آمیز را در دانشگاه ها ایجاد کرده که قابل 

تقدیر و ستودنی است.
معاون هماهنگ کننده ارتش خطاب به دانشجویان حاضر در همایش گفت: آماده 
باشید و خود را به علوم روز مجهز کنید؛ چرا که آینده ارتش را شما تأمین خواهید کرد.
سیاری، میزان مشارکت دانشجویان را در اینگونه برنامه ها مهم دانست و افزود: 
یکی از کارهایی که ما در قرارگاه جهاد علمی ارتش مورد توجه قرار می دهیم، میزان 
مشارکت دانشجویان در انجام فعالیت های علمی و پروژهشی است. امیدوارم همه 

نیروهای تابعه در ارتش به این موضوع توجه داشته باشند.
وی با اشاره به اینکه امروز شناسایی نقاط ضعف و قوت از مهمترین فعالیت های 
ما در مواجه با تهدیدات است، افزود: باید نقاط ضعف را پوشش و نقاط قوت را 
تقویت کنیم. معاون هماهنگ کننده ارتش میزان معدل رشد تحصیلی دانشجویان 
دانشگاه های افسری ارتش را در سال ۱۳۹۹ نسبت به سال قبل مثبت و اثربخش 
ارزیابی کرد و افزود: هر سال می توانیم رشد قابل توجهی را داشته باشیم که این به 

همت و تلاش شما عزیزان برمی گردد.
از جایگاه رفیعی در سطح جامعه  بیان کرد: امروز شما افسران جوان  سیاری 
برخوردارید و آینده اقتدارآمیز کشور به دست شما رقم می خورد از اینرو باید خود را 
به سلاح علم و دانش روز مسلح کنید. مهمترین سرمایه هر سازمانی نیروی انسانی 
کارآمد و مستعد است. فرمانده معظم کل قوا فرمودند اگر بهترین تجهیزات را داشته 
باشید، اما نیروی توانمند و کارآمد نداشته باشید آن نیرو نمی تواند از آن تجهیزات 
استفاده کند. وی با بیان اینکه ایران پیش از پیروزی انقلاب اسلامی از تجهیزات روز 
دنیا برخوردار بود، اما تسلط بر تجهیزات نداشت، و صاحب اختیار نبود، گفت: بعد 
از پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی با اینکه با تحریم های تسلیحاتی مواجه بودیم، 
اما توانستیم با رهنمودهای امامین انقلاب اسلامی به سوی تولید تجهیزات دفاعی 

مورد نیاز حرکت کنیم.
معاون هماهنگ کننده ارتش تصریح کرد: ما امروز با بهره گیری از ظرفیت های 
داخلی و توان شما جوانان و متخصصان و بهره گیری از تجارب ارزنده دانشمندان 
خود توانسته ایم به سطحی برسیم که توان دفاعی ما در سطح جهان قابل محاسبه 
شود و اگر این عزم و اراده راسخ نبود دشمن آن کاری را با می کرد که با کشورهای 

همجوار شرقی و غربی ما کرد. اما امروز جرأت تعرض ندارند.
سیاری با تأکید بر اینکه هر سازمانی بنا به ماموریت های خود از نیروهایی که 
ویژگی های خاص دارند برخوردار است، خاطرنشان کرد: نیروی انسانی کیفی در 
ارتش جمهوری اسلامی ایران مومن، متعهد به انجام وظیفه، منضبط، متخصص، 

شهادت طلب و ایثارگر و ولایت مدار هستند.
وی با اشاره به اهمیت ایجاد سه شاخص مهم ایمان، شجاعت و دانش در ارتش 
جمهوری اسلامی ایران گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی همواره بر این سه اصل 
تاکید داشتند هر سه مورد امروز مبنای کار ما در ارتش جمهوری اسلامی ایران است؛ 

چراکه با تکیه بر ایمان می توانیم در برابر دشمن تا بن دندان مسلح بایستیم.
معاون هماهنگ کننده ارتش با بیان اینکه دانش افزایی باید در سطح نیروهای 
مسلح مورد توجه قرار گیرد، تصریح کرد: اگر امروز مطابق با علم و دانش پیش نرویم، 

قطعا در آینده غافلگیر خواهیم شد.
معاون هماهنگ کننده ارتش با تاکید بر اینکه امروز دانشجویان ما باید به بالاترین 
سطح مهارت دست یابند، افزود: تنها راه مقابله با تهدیدات آینده تکیه بر دانش 
است و اینکه بتوانیم تجهیزات مورد نیاز آینده را خودمان تولید کنیم و ریشه آن در 

دانشگاه هاست؛ البته در این راه از دیگران هم کمک می گیریم.
 

فرمانده نیروی دریایی ارتش:

 گام دوم انقلاب، گام تمدن سازی است
 فرمانده نیروی دریایی ارتش گفت: گام دوم انقلاب با همه ظرفیت های تولید شده 
گام تمدن سازی و الهام بخشی جهانی است و انقلاب اسلامی در این مرحله با قدرت 

در حال پیش روی است. 
دریادار حسین خانزادی که در مرکز آموزش شهدای وظیفه ۰۱ نیروی زمینی 
ارتش حضور یافته بود، در دیدار با جوانان و نخبگان چهاردهمین دوره رزم مقدماتی 
این مرکز گفت: هوش و ذکاوت جوانان ایرانی قادر است از هر امکان و ظرفیتی، 

توانایی هایی نو و ارزشمند بیافریند و هر ناممکنی را ممکن سازد.
وی افزود: تجهیزات بروز و فناوری های جدید در نیروی دریایی راهبردی ارتش 
مرهون تلاش شبانه روزی نخبگان، دانشمندان، مهندسان و صنعتگرانی است که در 
مجموعه نداجا، وزارت دفاع و سایر مراکز علمی، صنعتی و دانشگاهی کشور تلاش 
می کنند. فرمانده نیروی دریایی ارتش با اشاره به تاکید فرمانده معظم کل قوا در 
خصوص مسئله دریانوردی و داشتن اقتدار لازم به منظور دفاع از منافع جمهوری 
اسلامی ایران در عرصه دریا خاطرنشان کرد: ایران اسلامی در کانون ظرفیت های 
بسیار بزرگی قرار گرفته است که برای هر قدرتی که در این جغرافیا قرار بگیرد اقتدار 
آفرین است. وی تصریح کرد: ظرفیت های عظیم گذرگاهی، انرژی، دسترسی به 
دریاهای ارزشمند منطقه نشان می دهد ایران اسلامی در مرکز کانون قدرت آفرین 
و تمدن سازی جهان قرار دارد.  دریادار خانزادی یادآور شد: آنهایی که این ظرفیت 
بزرگ جغرافیایی و جای پای استکباری خود را از دست داده اند از همان روز اول 
متوجه شده اند که چه اتفاق بزرگی در این منطقه در حال شکل گرفتن است و آگاه 
هستند که این حرکت بزرگ و امیدآفرین، ظرفیت بزرگ جهانی دارد و امروز شاهد 
نشانه ها و زبانه های امتداد این حرکت امیدآفرین به جغرافیاهای مختلف جهان 
هستیم. وی ادامه داد: انقلابی که کانون آن در ایران اسلامی شکل گرفته و تبلور پیدا 

کرده است در گام های خود حرکت های موثری را آغاز کرد.
فرمانده نیروی دریایی ارتش گام اول را گام تثبیت عنوان کرد و گفت: انفلاب 
اسلامی در کنار خودش ساخت درونی و انباشت ظرفیت ها را دنبال کرد و امروز در 
گام دوم با همه ظرفیت های تولید شده، گام تمدن سازی و الهام بخشی جهانی با 

قدرت در حال پیش روی است.

وزیر میراث فرهنگی گردشگری و صنایع دستی:

دستورالعمل  محدودیت سفر های نوروزی 
ابلاغ می شود 

وزیر میراث فرهنگی گردشگری و صنایع دستی گفت: در صورت موج چهارم کرونا 
محدودیت هایی برای سفر های انبوه شخصی در تعطیلات نوروزی در ستاد ملی 

مقابله با کرونا پیش بینی شده است که پس از نهایی شدن اعلام می شود.
علی اصغر مونسان در حاشیه مراسم امضای تفاهم نامه همکاری توسعه گردشگری 
دریایی در مصاحبه با خبرنگاران با اشاره به اینکه در سفر های نوروزی در قالب 
تور های گردشگری و اقامت در هتل ها و مراکز اقامتی مجاز نگرانی نداریم افزود: 
بزرگترین نگرانی ها در سفر های انبوه شخصی است که مدیریت چندانی در شکل 
سفر، مقصد و مکان اقامتی آن وجود ندارد بنابراین پیشنهاد هایی برای مدیریت این 

نوع سفر ها در ستاد ملی کرونا پیش بینی شده است که اعلام خواهد شد.
ندارد  بینی شده هیچ کس حق  پیش  اساس دستورالعمل های  بر  وی گفت: 
امکانات شخصی خود را به اقامتگاه مسافران تبدیل کند بنابراین اقامت مسافران 
در مراکز غیرگردشگری ممنوع است.  وزیر میراث فرهنگی و گردشگری و صنایع 
دستی تأکید کرد: در دستورالعمل هایی که به مدیران استانی ابلاغ شده ایجاد چادر 

و اقامتگاه در شهر ها ممنوع است. 
آقای مونسان افزود: بر اساس تصمیمات ستاد ملی مقابله با کرونا در ناوگان هوایی 
۶۰ درصد ظرفیت و در اتوبوس و قطار نیز شکل قرار گرفتن مسافران به صورت 
شطرنجی است و در سفر های هوشمند تعداد پذیرش مسافر پیش بینی شده است. 

بایدن با آینده سیاسی
 بن  سلمان چه کرد؟

جو بایدن متأثر از فضای اندیشدگی حزب دموکرات، 
است.  شده  بشر  حقوق  مفهوم  پاسداشت  متوجه 

این حزب یکی از نشانه های خود را برای پیمودن راه سیاست در راستای جذب 
طبقات اجتماعی جامعه هدف خود می داند و متوجه تأکید بر حقوق بشر و دفاع 
از آزادی های فردی در بطن فدرالیسم و جهت گیری سیاسی آن یعنی دموکراسی 
آمریکایی است. رئیس جمهور آمریکا این معقوله یعنی حقوق بشر را منطبق بر 
مبنای فصل هفتم منشور سازمان ملل متحد نمی بیند. در برخورد با جامعه هدف 
آمریکا در سیاست خارجی که از اهمیت برخوردار است آن را برجسته می کند 
و در آغاز حرکت خود با توجه به اینکه این معنا می تواند برای کشورهایی چون 
روسیه، چین، ایران و کره شمالی نیز مدنظر قرار گیرد و در آینده مطرح شود با 
طرح مسائل حقوق بشری در قبال یکی از متحدان خود، افکار عمومی را آماده 
می سازد. بالطبع آمریکا و دموکرات ها و آمریکایی ها همواره در خصوص مفهوم 
حقوق بشر و کاربرد آن با نقدهای بسیار زیادی روبرو بوده اند؛ نقدهایی که در 
جامعه بین المللی امروز متوجه این امر بوده است که آمریکا حقوق بشر را برای 
متحدان خود ،نادیده می گیرد و همین معنا را در ارتباط با کشورهای رقیب و معاند 

با آمریکا برجسته می نماید.
اکنون با توجه به تجربه زمان جیمی کارتر و نقدهای موجود و همچنین با عنایت 
به اهمیت رسانه ها و شبکه های اجتماعی، بایدن با طرح افشای گزارش قتل 
خاشقچی علیه عربستان و شخص محمدبن سلمان، زمینه هایی را مطرح کرده 
که افکار عمومی را آماده این معنا نماید. همانطور که می دانیم تحقیق و بررسی در 
خصوص قتل خاشقچی در زمان ترامپ آغاز شد و دولت بایدن تنها گزارش مربوط 
به آن را از بخش محرمانه خارج و آن را منتشر ساخت،که چنین اقدامی می تواند 
تا حدود زیادی فضای معناداری را در ارتباط با عربستان سعودی ایجاد کند.ضمن 
اینکه این اقدام افکار عمومی را در مسیر حرکت ایالات متحده آمریکا با توجه به 
جایگاه ریاض در سپهر متحدان واشنگتن در منطقه قرار دهد که می تواند زمینه 
ساز فضای مناسب برای حرکت ایالات متحده آمریکا در ارتباط با دیگر کشورها 
باشد تا در این راستا پرونده حقوق بشری آنان از دید نظام بین الملل و جامعه 
جهانی با نقدهای شدیدتری روبرو شود. بنابراین حرکت آغاز شده از سوی دولت 
بایدن علیه عربستان سعودی را می توان یک اقدام معنادار و هدفمند ارزیابی کرد.
هم اکنون با انتشار گزارش قتل جمال خاشقچی، روزنامه نگار منتقد سعودی، 
محمد بن سلمان ولیعهد عربستان در برابر رقبای داخلی در موضع ضعف قرار می 
گیرد. در عین حال و در گذر زمان با توجه به مطرح شدن این گزارش در وضعیت 
کنونی و در نظر گرفتن این نکته که تحریمی علیه بن سلمان اعمال نمی شود، می 
توان گفت که تبعات آن در طول زمان کاهش پیدا خواهد کرد اما نگفته نماند که 
این اتفاق برای ولیعهد عربستان بدون پیامد نیست. همین موضوع قتل خاشقچی 
بود که حرکت او را برای تصاحب جایگاه پدرش یعنی ملک سلمان بسیار دشوار 
ساخت و گرنه آن چیزی که پیش بینی می شد این بود که محمد بن سلمان باید 
با سرعت بیشتری خود را جایگزین پدرش می کرد. بنابراین آنچه که هم اکنون 

شاهدش هستیم اثر این اقدام بر وضعیت فعلی و آینده محمد بن سلمان است.

معاون امور جوانان وزارت ورزش خبرداد:

پرداخت بیش از ۱۰۰ هزارمیلیارد تومان 
وام ازدواج 

 معاون امور جوانان وزارت ورزش با اشاره به رشد ۵ درصدی آمار ازدواج گفت:اگر 
پرداخت وام ازدواج با این شیب ادامه یابد،تا پایان سال دولت ۵۰ هزارمیلیارد تومان 
وام ازدواج فقط در این یک سال پرداخت کرده و با احتساب سال های گذشته، این 

دولت بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان وام ازدواج پرداخت کرده است. 
محمدمهدی تندگویان در هفتاد و هفتمین جلسه ستاد ملی ساماندهی امور 
جوانان در خصوص همکاری های مشترک با سازمان تبلیغات اسلامی گفت: در 
سال های اخیر همکاری های خوبی با این سازمان داشته و داریم و امروز در جهت 
روند فعالیت ها و افزایش و گسترش این فعالیت ها و بهره گیری از ظرفیت های 
هر دو طرف، تفاهمنامه ای امضا شد. وی ادامه داد: استفاده از ظرفیت مساجد و 
جایگاه جوانان و تشکل های جوانان برای سیاستگذاری های کلان کشور در کنار 
آموزش و ترویج موضوعات اخلاقی و فرهنگی در جامعه جوان و  تولید مشترک و 
بهره گیری از ظرفیت های مشترک در حوزه ورزش و ورزشکاران در راستای افزایش 

غنای فرهنگی و اخلاقی در این حوزه برخی از اهداف این تفاهمنامه است.
تندگویان همچنین به همکارهای مشترک با جهاد دانشگاهی اشاره کرد و گفت: 
در چند سال اخیر این همکاری ها موجب کارهای خوبی هم در حوزه ورزش و هم 
حوزه جوانان شد و مهمترین اتفاق خوبی که باعث افتخار است، مهارت آموزی 
سربازان بود که با استفاده از ظرفیت جهاد دانشگاهی انجام شد و دستاوردهای 
خوبی داشت که مورد تفقد مقام معظم رهبری قرار  گرفت و ایشان مجوز امریه ۶ 
ماه پایانی خدمت سربازی را برای فعالان سمن های جوانان صادر کردند که برای 
اعتبار سمن های جوانان بسیار ارزشمند است. وی تاکید کرد: تمام این گواهی 
ها که پایان دوره »سرباز مهارت« اعطا می شود قابلیت ترجمه دارد و با سه امضا 
اظهار  و جوانان  ورزش  وزارت  در  امور جوانان  معاون  تقدیم سربازان می شود. 
داشت: مراکز منش را با همکاری جهاد دانشگاهی در راستای اشتغالزایی، سال 
گذشته در پنج استان به صورت پایلوت آغاز کردیم که امسال به ۱۰ استان افزایش 
دادیم که خروجی آن ایجاد ۱۲۰۰ شغل بود و سال آینده در همه استان های 
کشور مراکز منش را ایجاد خواهیم کرد. تندگویان خاطرنشان کرد: معتقدم مهارت 
یکی از مهم ترین مشکلات موجود بین جوانان است به همین دلیل چندین بار 
اعلام کردیم آموزش و پرورش باید برنامه ریزی کند تا ۴۰ درصد از حضور دانش 
آموزان به آموزش های مهارتی پرداخته شود. این موضوع شروع شده و تحولاتی در 
آموزش و پرورش شکل گرفته است، اما امیدوارم افزایش پیدا کند تا شاهد تحولی 

در خروجی آموزش و پرورش و دانشگاه ها باشیم.

رییس بسیج سازندگی اعلام کرد: 

۴۲ هزار گروه جهادی سازماندهی 
شده است

رییس سازمان بسیج سازندگی گفت: بسیج سازندگی ساماندهی و سازماندهی 
جریان های جهادی را برعهده دارد؛ به نحوی که اکنون ۴۲ هزار گروه جهادی 

فعالیت می کنند. 
سردار محمد زهرایی در سومین همایش »ره نشان گروه های جهادی« با موضوع 
هنر و رسانه که در مجتمع حضرت ولیعصر )عج( برگزار شد، اظهار کرد: بسیج 
سازندگی سال ۱۳۷۹ تاسیس شده و این زمانی است که جهاد سازندگی در 
وزارت کشاورزی ادغام شد. تشکیل این قشر از بسیج بدین منظور بود تا تفکر و 
اقدام جهادی از بین نرود. رییس سازمان بسیج سازندگی افزود: بسیج سازندگی 
ساماندهی و سازماندهی جریان های جهادی را برعهده دارد؛ به نحوی که اکنون 
۴۲ هزار گروه جهادی فعالیت می کنند، در گام بعدی جریان جهادی باید به 
جبهه جهادی تشکیل شود، از سوی دیگر اجرای پروژه های کوچک و زود بازده 

و عام المنفعه را انجام می دهد.
زهرایی عنوان کرد: بسیج سازندگی در بیش از ۱۰ هزار روستا و مناطق محروم 
حاشیه شهرها فعالیت جهادی می کند، ماموریت بعدی بسیج سازندگی فعالیت در 
اقتصاد مقاومتی است که راه اندازی صندوق های قرض الحسنه است که تاکنون 
۲۴ هزار صندوق قرض الحسنه راه اندازی شده که این صندوق ها تا امروز بیش از 
پنج هزار میلیارد تومان گردش مالی داشتند و توانستند ۷۰ هزار شغل را ایجاد 

کنند بدون اینکه بسیج بخواهد در این صندوق ها تصدی گری داشته باشد.
وی افزود: در کرونا جهادگران بسیجی به کرونا حمله کردند و همانند شب 
عملیات فتح خرمشهر عمل کردند زیرا در ایام شیوع کرونا گروه های جهادی 
علاوه بر فعالیت در تولید ماسک و  محلول های ضدعفونی، تعداد ۱۵۰ هزار طلبه 

بسیجی برای تغسیل و تدفین متوفیان کرونایی اعلام آمادگی کردند.

اخبار

مهدی مطهرنیا*

 

 رییس جمهوری گفت: دولت تلاش دارد با ایجاد اجماع و هماهنگی با همه 
دستگاه ها و بخش های مختلف کشور و کاستن عوارض غیراقتصادی موثر بر 
فضای اقتصادی کشور و بازار سرمایه و تلاش برای آزادسازی منابع ارزی بلوکه 

شده، بتواند سریع تر قیمت ارز را به قیمت واقعی آن نزدیک کند. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در جلسه روز یکشنبه 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت به ریاست حجت الاسلام والمسلمین حسن 
روحانی گزارشی از برنامه های اجرا شده و در دست اقدام دولت برای ایجاد ثبات 

در بازار ارز از سوی دستگاه های ذیربط ارائه شد.
رییس جمهوری پس از ارائه این گزارش با بیان اینکه دغدغه دولت کاهش و 
رفع فشارهای معیشتی در زندگی مردم است، گفت: در طی سه سال گذشته 
دولت با مقابله، مبارزه و خنثی سازی تحریم ها در جنگ اقتصادی که با هدف 
ایجاد قحطی و ناامنی اقتصادی بوده است، توانسته با تامین کالاهای ضروری 
این هدف شوم دشمن را خنثی کند، اگرچه به علت تحمیل هزینه اضافی بر 
روابط بانکی و تجاری از سوی تحریم کنندگان، دچار نوسانات ناخواسته قیمت 

ها شدیم که عوارض آن باعث فشار بر معیشت مردم شد.
روحانی با تاکید بر فضای جدید به وجود آمده افزود: در این مرحله نباید اجازه 
دهیم سختی ها و فشارها بر زندگی مردم و معیشت آنان تداوم یابد از این نظر 
باید برای ثبات قیمت کالاها به عنوان سیاستی عاجل و اصلی دولت، قیمت ها 

به تعادل برسد.

وی در ادامه با اشاره به اینکه دولت همواره در پی آن بوده که بتواند ارز را به 
قیمت واقعی آن نزدیک کند و قیمت فعلی را به هیچ وجه به نفع اقتصاد کشور 
و  کشور  ارزی  و  بانکی  مراودات  در  تحریم ها  اخلال  کرد:  تصریح  ندانسته، 
سودجویی کاسبان تحریم، عوارض جنگ اقتصادی را تشدید کرد که بحمدالله 

این فضا در حال کم رنگ شدن است.
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: دولت تلاش دارد با ایجاد اجماع و هماهنگی 
با همه دستگاه ها و بخش های مختلف کشور و کاستن عوارض غیراقتصادی موثر 
بر فضای اقتصادی کشور و بازار سرمایه و تلاش برای آزادسازی منابع ارزی بلوکه 

شده، بتواند سریع تر قیمت ارز را به قیمت واقعی آن نزدیک کند.
مذاکرات  روند  در  شده  ایجاد  جدید  شرایط  به  اشاره  با  همچنین  روحانی 
با کشورهایی که منابع ارزی ایران را با فشار آمریکا مسدود کرده بودند، ابراز 

امیدواری کرد شاهد روند کاهشی نرخ ارز باشیم.
ضرورت توسعه صادرات غیرنفتی در راستای اجرای سیاست اقتصاد بدون نفت
 در این جلسه قائم مقام وزیر صنعت ، معدن و تجارت گزارشی از عملکرد 
صادرات و واردات کشور در یازده ماهه سال 99 ارائه کرد که براساس این گزارش 

آثار منفی کرونا بر صادرات کشور در ماه های اخیر رو به کاهش گذاشته است.
رییس جمهوری با اشاره به بررسی برنامه توسعه صادرات غیرنفتی با توجه به 
شرایط جدید روابط بین المللی در جلسه امروز ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، 
با تاکید بر توسعه صادرات غیر نفتی برای تحقق حق حضور ایران در اقتصاد 
جهانی، اظهار داشت: توسعه صادرات غیر نفتی به عنوان یکی از ابزارهای 
توانمند اقتصاد مقاومتی برای مقابله با تحریم های ظالمانه و غیرقانونی آمریکا 

بسیار حائز اهمیت است.
روحانی بهبود کیفیت کالاهای تولیدی و همچنین پایبندی به تعهدات از سوی 
تولیدکنندگان را در افزایش صادرات غیرنفتی ایران بسیار حائز اهمیت دانست و 
تصریح کرد: شرایط جدید ایجاب می کند تا سرعت بیشتر در تحقق اهداف دولت 

در توسعه صادرات غیر نفتی را در دستور کار قرار دهیم.
در ادامه این جلسه گزارشی از اقدامات وزارت صنعت، معدن و تجارت در تنظیم 
بازار و تامین کالاهای شب عید ارائه و تاکید شد، ذخیره سازی لازم برای تامین 
میوه و مواد پروتئینی صورت گرفته است و عرضه ویژه این کالاها به زودی آغاز 

خواهد شد.
رییس جمهوری در این زمینه با تاکید بر اهمیت تعادل بازار و قیمت کالاها، 
وزارت صمت را مکلف کرد از همه ابزارهای لازم برای دسترسی مردم به این کالاها 

به قیمت منصفانه استفاده کند.

 نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد، دولت فعلی آمریکا را همچنان ناقض 
قطعنامه ۲۲۳۱ و برجام دانست و گفت راه آسان آمریکا برای بازگشت به برجام، اجرای 

کامل تعهدات آن در این توافق است. 
مجید تخت روانچی در گفت وگو با شبکه خبری الجزیره با یادآوری اینکه ایالات 
متحده از برجام خارج شده است، افزود: دولت بایدن در موارد متعددی اعلام کرده 
است که ایالات متحده به توافق هسته ای خواهد پیوست، اما تاکنون شاهد هیچ 

تغییری در سیاست ایالات متحده در قبال توافق هسته ای نبوده ایم.
وی در پاسخ به اینکه گام های ایران باعث تشدید تنش نخواهد شد، گفت: ما 
علاقه ای به تشدید تنش نداریم حتی در زمان دولت ترامپ که این تنش و اقدامات 

تحریک آمیز را آغاز کرد.
سفیر ایران در سازمان ملل متحد یادآور شد: این ایران نبود که تسلیحات را به 
منطقه ای که بسیار از آن دور است، فرستاد. این آمریکا بود که سلاح ها و ناوهای 

جنگی را به منطقه ما که هفت هزار مایل دورتر از آمریکا است، ارسال کرد.
تخت روانچی اظهار کرد: همه این اقدامات تحریک کننده اعم از ترور سردار عزیز ما 
شهید سلیمانی، حمله تروریستی و بسیار تحریک کننده از طرف آمریکا بود. ایران هیچ 

علاقه ای به انجام اقدامات تحریک آمیز نداشته و ندارد.
وی خاطرنشان کرد: گام هایی که ما برداشته ایم نمی تواند باعث تشدید تنش شود. 
وقتی که دولت ترامپ به خروج از برجام تصمیم گرفت، طرف های باقی مانده در برجام 
از ما خواستند که موضع مشابه ترامپ را اتخاذ نکنیم. گفتند که خسارات ما را به خاطر 
خروج دولت ترامپ از توافق، جبران خواهند کرد. ما یکسال صبر کردیم اما وعده آنها 

هیچ چیزی نصیب ما نکرد و یک وعده توخالی بود.
نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد اضافه کرد: از این رو، ما هیچ گزینه دیگری 
نداشتیم تا اقدامات خاصی را انجام دهیم که یک تعادل لازم در توافق هسته ای ایجاد 

کند. به این دلیل بود که اعلام کردیم قصد داریم گام های خاصی را برداریم.
تخت روانچی توضیح داد: به تازگی، وقتی که مجلس ما شاهد آن بود که طرف دیگر 
برای جبران خسارات ما جدی نیست، وقتی که طرف دیگر شامل سه کشور اروپایی 
برای اجرای تعهداتش آمادگی نداشتند، تصمیم گرفت که این موضوع را مورد بحث 
قرار دهد. در نهایت هم مجلس یک قانونی را تصویب کرد که از دولت خواست تا 

اقدامات خاصی را همچون افزایش غنی سازی انجام دهد.
وی تاکید کرد: آنچه ما انجام داده ایم مطابق ماده ۳۶ توافق هسته ای و در راستای 

تعهدات ما بر اساس متن و روح برجام بوده است.
آژانس  بازرسان  تعداد  کاهش  درباره  متحد  ملل  سازمان  در  ایران  دائم  نماینده 
بین المللی انرژی اتمی هم گفت: بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی در ایران 
حضور دارند و به انجام وظیفه شان مشغول هستند. در دیدار رافائل گروسی مدیر کل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی از تهران هم یک توافق خوبی داشتیم. از این رو فکر 

می کنیم ما در مسیر درستی حرکت می کنیم.
تخت روانچی افزود: این مطلب که ایران بازرسان آژانس را اخراج کرده است، درست 
پروتکل  ما تصمیم گرفتیم که  نادرست است.  اخبار  و  این یک اطلاعات  نیست. 
الحاقی را اجرا نکنیم اما در عین حال عضو پیمان منع گسترش سلاح اتمی )ان پی 
تی( هستیم. همانگونه که همه مقامات دولت های ایران و فتوای رهبر معظم انقلاب 

می گوید، سلاح اتمی در ایران و در دکترین دفاعی ما جایگاهی ندارد.
وی در عین حال از فعالیت صلح آمیز هسته ای ایران دفاع کرد و گفت :هر کار ممکن 
را برای فعالیت صلح آمیز هسته ای انجام می دهیم. از این رو به جز مصارف صلح آمیز 
آن هم بر اساس ان پی تی، به غنی سازی ۲۰ درصدی و بالاتر از آن مبادرت نمی کنیم.
نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد اظهار کرد: توافقی بین ایران و آژانس 
شکل گرفته است که باید در طول سه ماه آینده اتفاق بیفتد. اگر در طول سه ماه آینده 
تحریم ها برداشته شود، ما هم در راستای توافقی که با گروسی در تهران انجام شده 
است، اقدام خواهیم کرد. تخت روانچی با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی همواره به 
عهد خود وفادار بوده است، اضافه کرد: اجازه دهید ببینیم در سه ماه آینده چه پیش 
خواهد آمد. در این توافق روشن است که طرف های دیگر چه کاری باید انجام دهند. 
اگر همه چیز به خوبی پیش برود، ما هر کاری که بر اساس توافق باید انجام دهیم را 

عملی خواهیم ساخت.
وی در پاسخ به اینکه برخی مواضع در داخل ایران، اختلاف میان مجلس و دولت 
را تداعی می کند، گفت: ما هیچ تضادی بین دولت و مجلس خودمان نمی بینیم. 
همچون هر کشوری دیگر، وقتی مجلس، قانونی را تصویب می کند، دولت مجبور به 

تبعیت از آن است. این دقیقا همان چیزی است که در ایران هم رخ می دهد.
نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد اظهار کرد: موضع ما کاملا روشن است، 
این موضع دولت، مجلس و هر مقام ایران است که اگر آمریکا به اجرای کامل تعهدات 
خود تحت برجام بازگردد، ایران هم آماده است تا به اجرای کامل تعهدات خود بازگردد. 

همه، این موضع ما را به روشنی می دانند.

تخت روانچی: 

راه آسان بازگشت آمریکا به برجام، اجرای تعهدات است

روحانی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت؛

ثبات قیمت کالاها و تعادل در بازار ارز سیاست اصلی دولت 

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: 
در  که  شد  چه  کرد  حیرت  دنیا  کرونا  دوران  در 
تخت های  اشغال  و  میر  و  مرگ  توانستیم  ماه  دو 
بیمارستانی را به یک پنجم برسانیم. هیچ کاری نبود 
جز بکارگیری نظام قدرتمند شبکه بهداشتی که 

توانستیم از سرریز بیماران جلوگیری کنیم. 
پ سعید نمکی روز یکشنبه در مراسم تقدیر از 
بهورزان و مراقبان سلامت در وزارت بهداشت افزود: 
ناگهان  که  شد  چه  است،  سوال  جهانیان  برای 
بیمارستانها در ایران خلوت شد، علت آن چیزی 
نبود جز توانمندی نظام شبکه بهداشتی و به میدان 
آمدن نیروهای بسیجی، هلال احمر در طرح عظیم 

شهید سردار سلیمانی.
کردیم  سازماندهی  را  عظیمی  کار  گفت:  وی 
تا بیماران در اولین مرحله تشخیص داده شوند، 
ایزوله و درمان شوند و کارشان به بیمارستان کشیده 
نشود. این توفیق جمهوری اسلامی ایران است که 
به رغم پیش بینی های سنگین جهانی با حداقل 
هزینه و خسارت تا امروز با مدیریتی هوشمند و با 
تکیه بر زیرساخت نظام شبکه محقق شد. در وزارت 
توجه  شبکه  زیرساخت  این  به  وزیر  هر  بهداشت 
نکند، باخته است و هر کس از این زیربنای عظیم 

کمک بگیرد بازی را برده است.
از ظرفیت  به آشنایی که  با توجه  افزود:  نمکی 
بی بدیل نظام شبکه بهداشتی و توانایی بهورزان 
و مراقبان سلامت به عنوان دروازه بانان مبارزه با 
کووید۱۹ داشتیم، توانستیم این موفقیت را کسب 
کنیم. اکنون البته با خطر بزرگ ویروس جهش یافته 
مواجه هستیم، ویروسی که هر لحظه از بیرون یا 
داخل کشور ممکن است موج جدید کرونا را رقم 

بزند، هنوز جهش مهم ویروس که در سطح ماکرو 
بتواند به میزان سرایت و مرگ و میر اثر بگذارد نداریم 
اما با توجه به تنوع ژنتیک و قابلیت جهش ویروس، 

بروز آن بعید نیست.
وزیر بهداشت گفت: مرتب کند و کاو می کنیم 
تا وضعیت ویروس کرونا را رصد کنیم و هیچ بعید 
نیست که از داخل یا بیرون کشور با جهش های 
داد:   ادامه  نمکی  شویم.  مواجه  ویروس  جدید 
با وسعت جغرافیایی و تنوع ژنتیکی  در کشوری 
جهش  خطر  به  توجه  با  و  کنیم  می  زندگی  بالا 
ویروس باز هم برای رهگیری، تشخیص، قرنطینه 
و درمان زودرس بیماری هیچ ابزاری بهتر از شبکه 
بهداشت نداریم. وی افزود: مهمترین ابزار ما در 
نظام شبکه بهورزان هستند که دروازه بانان نظام 
مداوم  آموزش  باید  می شوند.  محسوب  سلامت 
بهورزان در معاونت بهداشت با استفاده از ابزارهای 
و  آموزش مجازی در دانشگاههای علوم پزشکی 

آموزشگاهها با استفاده از موبایل تقویت شود.
نمکی گفت: اگر از من بپرسند، سودمندترین 
سرمایه گذاری بعد از انقلاب در کشور چه بوده، 
بدون تردید می گویم ایجاد شبکه بهداشتی و تربیت 
و توسعه  بهورزان که من در سال ۷۱ در تشکیل 
آن نقش داشتم. آن زمان این شبکه را به رئیس 
رفسنجانی  آقای هاشمی  جمهوری وقت جناب 
معرفی کردیم و ایشان با نگاه بسیار تیزبین و ژرف 
بهترین  از  یکی  این  گفتند  داشتند  که  اندیشی 
جایگاه های خدمت به مردم در دنیا و منطقه خواهد 
برای  ایشان  من،  درخواست  با  افزود:  وی  بود. 
دریافت وام ۶۰۰ میلیون دلاری از بانک جهانی و 
بعد تعیین روز بهورز موافقت کردند و کلنگ اولین 

خانه بهداشت را در یکی از روستاهای بم به زمین 
زدند.

نمکی گفت: همواره معتقدم بهورز گرانبهاترین 
عنصر نظام سلامت است. اگر بهورز نبود، امروز 
موفق ترین نظام سلامت در منطقه و جهان نبودیم و 

پرچم افتخار را برافراشته نمی کردیم.
وی ادامه داد: بدون بهورز و بدون خانه بهداشت 
چه  و  واکسیناسیون  ۱۰۰درصدی  پوشش  چه 
کاهش مرگ و میری ها به یک دهم قبل از انقلاب 
نظام  کهن  سرباز  یک  عنوان  به  نداشت.  امکان 
سلامت زانو می زنم و دست همه این بهورزان چه 
آنها که بازنشسته شدند و چه آنها که اکنون کار می 
کنند می بوسم. وزیر بهداشت گفت: اکنون نیز می 
خواهیم این شبکه بهداشتی را تقویت کنیم و بنا 
داریم نظام شبکه را تا پایان دولت تکمیل کنیم هر 
جا خانه بهداشت کم داریم، آن را ایجاد می کنیم 
زیرا با پول یک تخت بیمارستانی می توانیم چند 
خانه بهداشت راه اندازی کنیم. وی ادامه داد: نمی 
توانیم جایی مثل سیستان و بلوچستان یا جنوب 
کرمان را با گیلان، البزر یا مازندران مقایسه کنیم و 
چون حد نصاب جمعیتی ندارند، خانه بهداشت 
یا ۵۰  جا ۲۰  هر  مناطق  این  در  باشیم  نداشته 
خانوار زندگی می کنند باید خانه بهداشت وجود 
داشته باشد تا مردم مجبور نباشند برای خدمات 
اولیه بهداشتی کیلومترها راه را طی کنند. نمکی 
گفت: به زودی و تا پایان دولت ۴۰۰ خانه بهداشت 
عشایری ایجاد می شود و دختران ایل و  عشیره 
در این مراکز مشغول می شوند و در مسیر قشلاق 
و ییلاق خدمات بهداشت اولیه را به عشایر کوچ رو 

ارائه می کنند.

وزیر بهداشت:

جهان از کنترل کرونا در ایران حیرت کرد
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علائم اسیدی شدن بدن 

سلامت 

تحریکات و حساسیت های پوستی معمولًا به صورت قرمزی، التهاب و گاهی 
درد یا خارش خود را نشان می دهند. این ناراحتی ها برای افرادی که پوست 
حساس و ظریف دارند، شدیدتر هستند. ضمناً خیلی شایع است که پوست 

خشک شده و عملکرد دفاعی خود را از دست بدهد.
تحریک پوستی مشکلی بسیار شایع است که حتی افرادی که پوست حساس 
ندارند نیز می توانند دچارش شوند. پوست یک اندام پویاست که گاهی می تواند 
ناگهان به یک محرکی که قبلًا هیچ اثری روی پوست نداشته واکنش نشان 
بدهد. سرما، گرما، رطوبت یا خشکی )نبودن رطوبت( و خیلی دیگر از عوامل 

می توانند هر زمانی پوست را تحریک کنند.
یا قرار گرفتن طولانی مدت در  با لباس  ما می دانیم که تعریق، اصطکاک 
معرض یک سری عوامل نیز می تواند پوست را تحریک نماید. همه ی این 
فاکتورها می توانند باعث احساس سوزش یا خارش شوند که از نظر تکنیکی به 

آن اکسکوریشن می گویند.
تحریکات و حساسیت های پوستی معمولًا به صورت قرمزی، التهاب و گاهی 
درد یا خارش خود را نشان می دهند. این ناراحتی ها برای افرادی که پوست 
حساس و ظریف دارند، شدیدتر هستند. ضمناً خیلی شایع است که پوست 

خشک شده و عملکرد دفاعی خود را از دست بدهد.
پوست و تحریکات پوستی

پوست ما به عنوان یک رابط بین بدن انسان و محیط بیرون عمل می کند و از 

سه لایه تشکیل شده است: اپیدرم یا روپوست، درمیس یا لایه میانی و هیپودرم 
یا لایه زیرین پوست. همه ی این لایه ها با همکاری هم، عملکرد پوست را به عهده 

دارند که به شرح زیر است:
. محافظت: پوست به عنوان یک سد دفاعی در برابر ضربه و آسیب، سموم، 

پرتوها و میکروارگانیسم ها و ... عمل می کند.
. حس: پوست اندامی است که حس لامسه ما را کنترل می کند.

. بیوسنتز: وقتی پوست در تماس با نور خورشید قرار می گیرد، برخی مواد را 
به ویتامین D تبدیل می کند.

. ایمنی: پوست می تواند واکنش ایمنی را فعال کند.
. هومئوستازی: پوست به حفظ تعادل در مبادله ی مواد با محیط و تنظیم 
دمای بدن کمک می کند. هومئوستازی به معنی حفظ شرایط پایدار و ثابت در 

محیط داخلی است.
به بثورات موقتی روی پوست، تحریک پوست می گویند. موقتی یعنی اینکه 
این بثورات همیشه علت یکسان ندارند و هر بار جور متفاوتی خود را نشان 
می دهند؛ اما شواهد بالینی نشان می دهند بثورات موقتی پوست سبب قرمزی 
و التهاب می شوند و گاهی خارش دارند. شما نباید تحریکات پوستی را با 

واکنش آلرژیک اشتباه بگیرید.
دلایل اصلی تحریکات پوستی

فاکتورها و عوامل زیادی می توانند سبب تحریک پوست شوند. برخی از 

متداول ترین عوامل شامل موارد زیر می شوند:
سبب  شوینده  پودرهای  یا  صابون ها  از  برخی  کننده:  پاک  محصولات   .

تحریکات پوستی در افرادی که پوست حساس دارند می شود.
. لوازم آرایشی: برخی از مواد در لوازم آرایشی می توانند پوست را تحریک 

کنند.
. خورشید: پرتوهای خورشید پوست را تحریک کرده و وقتی پوست آسیب 

می بیند، نسبت به دیگر محرک ها نیز حساس تر می شود.
. عرق: رطوبت ناشی از عرق می تواند پوست را تحریک کند، خصوصاً اگر 
همراه با اصطکاک باشد. این نوع تحریک پوست معمولًا در پاها و به دلیل کفش 

ایجاد می شود.
. پارچه و بافت: بعضی از پارچه های مصنوعی باعث ایجاد تحریکات پوستی 

در برخی افراد می شوند.
. زروسیس: این عارضه پوستی باعث خشکی و ضعیف شدن پوست شده 
و احتمال تحریکات پوستی را افزایش می دهد. همچنین زروسیس می تواند 
باعث خارش پوست شده و وادارتان کند پوست را در اثر خاراندن بخراشید و 

تحریک پوست شدت بگیرد.
به  نسبت  پوست  می شود  باعث  عارضه  این  اگزما:  یا  آتوپیک  درماتیت   .

محرک ها نفوذپذیر شود.
. آلرژی ها: تحریک پوست، علامت معمول واکنش های آلرژیک است.

. مواد شیمیایی
به بثورات موقتی روی پوست، تحریک پوست می گویند. موقتی یعنی اینکه 
این بثورات همیشه علت یکسان ندارند و هر بار جور متفاوتی خود را نشان 
می دهند؛ اما شواهد بالینی نشان می دهند بثورات موقتی پوست سبب قرمزی 
و التهاب می شوند و گاهی خارش دارند. شما نباید تحریکات پوستی را با 

واکنش آلرژیک اشتباه بگیرید
اقداماتی برای جلوگیری از تحریکات پوستی

بهداشت مناسب برای پیشگیری از تحریکات پوستی لازم است. اگر پوست 
حساس دارید، بهترین کار این است که از صابون های تجویز شده توسط پزشک 

یا صابون های گیاهی استفاده کنید. 
در مورد شامپو و ژل حمام و شامپو بدن و محصولات مشابه نیز همین طور. 
خیلی مهم است که این محصولات، تند و قوی نباشند و چربی طبیعی پوست 

را از بین نبرند.
ضمناً خشک کردن درست پوست نیز مهم است. از حوله ی نخی استفاده 

کرده و به آرامی پوست را خشک کنید.
لباس تنگ و چسبان نپوشید، خصوصاً با پارچه ی مصنوعی. بهتر است 

لباس هایتان آزاد و از الیاف طبیعی باشد، مثلًا نخی. 
ضمناً خوب نیست که ناگهانی از یک محیط گرم به محیط سرد بروید. 

همچنین داشتن یک رژیم غذایی سالم و کنترل سلامت روان می تواند به 
سلامت پوست نیز کمک کند.

چند نکته دیگر
اگر مکرراً دچار تحریکات پوستی می شوید، اقدامات و موارد زیر را نیز مدنظر 

داشته باشید:
. ماسک آرامش بخش و آبرسان: بهتر است دو بار در هفته از این ماسک 

استفاده کنید. همچنین بهتر است از محصولات طبیعی استفاده کنید.
. دئودورانت و عطر: این محصولات نیز باید مناسب پوست حساستان باشد.

. ضد آفتاب بزنید: ضد آفتاب ضروریست و بهتر است از ضد آفتابی استفاده 
کنید که متناسب با ویژگی های پوستتان باشد.

نکاتی در مورد ناراحتی های پوستی؛

چگونه از تحریکات پوستی پیشگیری کنیم؟

کمبود ویتامین دی با نگرانی های بهداشتی از جمله افزایش خطر ابتلا به آلزایمر، دیابت، 
پوکی استخوان، بیماری های قلبی و حتی وضعیت های جدی دیگر از جمله سرطان پروستات 

ارتباط نزدیک دارد.
کمبود ویتامین دی با نگرانی های بهداشتی از جمله افزایش خطر ابتلا به آلزایمر، دیابت، 
پوکی استخوان، بیماری های قلبی و حتی وضعیت های جدی دیگر از جمله سرطان پروستات 

ارتباط نزدیک دارد.
همچنین مشخص شده که شانس زنده ماندن فردی که مبتلا به فقر ویتامین دی است، 
پایین تر از فردی است که سطوح ویتامین دی نرمال دارد. فراوانی غذاهایی که سرشار از 
ویتامین دی هستند، کم است و یکی از بهترین گزینه ها برای دریافت کافی این ویتامین، 

قرارگیری در معرض نور خورشید است.
شما با انجام یک آزمایش خون ساده می توانید متوجه سطح ویتامین دی در بدن تان شوید. 

اساسا گروه های پرخطری که در معرض فقر ویتامین دی هستند، از این قرارند:
افرادی که مقدار زیادی چربی در بدن خود دارند: چربی ها ویتامین دی را جذب می کنند و 
مقدار زیاد چربی در بدن ویتامین دی بیشتری جذب می کند و در این میان سهم کمتری برای 

بدن می ماند تا از آن برای اعمال حیاتی استفاده کند.
افرادی که داروهای خاصی استفاده می کنند: مصرف کنندگان این داروها در معرض ابتلا 

به فقر ویتامین دی هستند:
دارو های حاوی کورتیکو استروییدها می توانند جذب کلسیم را کاهش دهند و در متابولیسم 

ویتامین دی اختلال ایجاد کنند.
دارو های حاوی ارلیستات و داروهای حاوی کلسترامین می توانند جذب ویتامین دی و دیگر 

ویتامین های محلول در چربی را مختل کنند.
داروهایی که برای کنترل حملات صرع مصرف می شوند مخصوصا فنوباربیتال و فنیتوین در 

کار ویتامین دی اختلال ایجاد می کند و جذب کلسیم را کاهش می دهد.
مبتلایان به افسردگی: به گفته محققان بریتانیایی افرادی که سطوح ویتامین دی پایین 
تری در خون خود دارند، دو برابر بیشتر از دیگران در معرض افسردگی هستند. یک فرضیه این 
است که ویتامین دی هورمون ها و مناطقی از مغز که مسئول تنظیم خلق و خو هستند را تحت 

تاثیر قرار می دهد و کمبود آن منجر به افسردگی می شود.
بزرگسالان بالای ۵۵ سال: هرچه پوست تیره تر می شود، توانایی سنتز ویتامین دی از 
طریق نور خورشید کاهش می یابد. بنابراین کمبود ویتامین دی در این افراد باید از طریق 
مصرف غذاهای سالم شامل ماهی قزل آلا، شیر، قارچ یا غلات و آب میوه های غنی شده و در 

برخی مواد مکمل های ویتامین دی جبران شود.
افراد با پوست تیره تر: در پوست این افراد مقدار بیشتری ملانین وجود دارد که همان 
رنگدانه است. این رنگدانه ها توانایی بدن در ساخت ویتامین دی در مقابل نور آفتاب را کاهش 
می دهند. اگر پوست تیره دارید باید به منابع غذایی سرشار از ویتامین دی متکی باشید نه 

فقط نور خورشید.
بیماران مبتلا به بیماری التهابی روده: ویتامین دی یک ویتامین محلول در چربی است 
یعنی جذب آن بستگی به توانایی روده در جذب چربی دارد. مبتلایان به بیماری کرون یا 

کولیت زخم سطوح ناکافی ویتامین دی را دارند.
کارمندان اداره ها: این افراد به علت عدم دریافت نور کافی خورشید از گروه های پرخطری 
هستند که در معرض فقر ویتامین دی قرار دارند و نیازمند پیروی از یک رژیم غذایی هوشمند و 

مصرف مکمل های ویتامین دی هستند.
گیاه خواران: محصولات حیوانی مانند قزل آلا و زرده تخم مرغ، شیر و ماست از جمله 
غذاهای غنی از ویتامین دی هستند که البته در میان گیاه خواران و یا مبتلایان به عدم تحمل 
لاکتوز طرفدار ندارند. اگر گیاه خوار هستید باید به دنبال منابع دیگر غنی از ویتامین دی مانند 

قارچ، و یا غلات غنی شده باشید و یا این که بیشتر در معرض نور خورشید قرار بگیرید.

فقر ویتامین دی، ۸ گروه از افراد را بیشتر 
تهدید می کند

در این ساعت ها غذا بخورید تا کاهش 
وزن را تجربه کنید

بدن شما یک ساعت واقعی نیست اما ساعتی دارد که مدام کار می  کند و این 
ریتم شبانه  روزی، عملکرد بدن را مطابق برنامه  ریزی درست پیش می  برد.

این ساز و کار کمک می کند تا بدن شما خودش را با تغییرات محیطی، خواب و 
رفتارهایی مانند غذاخوردن تطبیق دهد.

درست است که تاثیرات نوع مواد غذایی که مصرف می  کنید برای همه کاملا 
روشن است اما اینکه کی غذا می  خوریم هم، تاثیر خاص خود را روی وضعیت 
بدن، دریافت کالری  ها و مواد مغذی دارد. زمان وعده  ها و میان  وعده  های غذایی 
می  تواند روی تنظیم سوخت  و ساز بدن، وزن، مدیریت بیماری  های مرتبط با 

چاقی و چرخه ی خواب بدن تاثیر بگذارد:
صبحانه؛ ۷ صبح

 محققان دانشگاه میسوری به این نتیجه رسیده اند که مصرف غذاهای حاوی 
پروتئین در وعده صبحانه، یک استراتژی سالم برای احساس سیری طولانی مدت 
در طول روز است و میل به مصرف میان وعده ها را کاهش می دهد. مصرف غلات 
سبوس دارد در طی وعده صبحانه نیز به بهبود عملکرد روده ها کمک می کند. به 
طور کلی خوردن صبحانه  سرشار از »مواد مغذی« می  تواند به مدیریت وزن و میزان 

مصرف کلی مواد مغذی توسط بدن کمک کند.
میان وعده صبح؛ ساعت۱۰

 اگر قبل از وعده ناهار احساس گرسنگی می کنید، بهترین راه انتخاب میان 
وعده ای سالم مانند کلم بروکلی همراه با هویج یا ماست کم چرب است. برش 
های سیب همراه با کره بادام زمینی نیز می تواند انتخاب مفیدی باشد. غذاهایی 
را برای این زمان از روز انتخاب کنید که نیازمند جویدن بیشتر هستند و به شما در 

احساس سیری طولانی مدت کمک می کنند.
ناهار؛ ۱۲ و نیم ظهر

 مصرف پروتئین اضافی در وعده ناهار شامل مرغ، گوشت های بدون چربی 
ای ماهی مهم است. مطمئن شوید که در این وعده از برخی چربی های سالم 
مانند آوکادو یا روغن زیتون نیز استفاده می کنید. مصرف این چربی ها برای جذب 
ویتامین های محلول در چربی از جمله ویتامین های دی، آ، و ای ضروری است. از 
هر گونه غذای سرخ شده و مملو از چربی اشباع در وعده ناهار اجتناب کنید چون 

هضم این غذاها کند بوده و شما دچار احساس تنبلی در هنگام عصر می کند.
عصرانه؛ ساعت ۱۶

 مصرف میان وعده ۳ تا ۴ ساعت بعد از وعده ناهار ضروری است چون قند خون 
در این زمان میل به افت کردن دارد و بدن در حالت استرس فیزیولوژیکی است. 
مصرف پنیر به همراه بادام، و یا یک تکه میوه به جای انتخاب کربوهیدرات های 
ساده برای میان وعده توصیه می شود. ماست کم چرب یا شیر شکلات نیز گزینه 
های مناسبی هستند. دقت کنید که مصرف قهوه را تا جایی که می توانید برای 
وعده عصرانه در نظر نگیرید چون این کار باعث بروز گرسنگی پنهان و میل به 

پرخوری در شما می شود.
وعده شام؛ ۷ بعد از ظهر

یک چهارم بشقاب شام شما باید پروتئین بدون چربی باشد؛ یک چهارم دیگر 
غلات، یک چهارم سبزیجات و مابقی چربی های سالم. مصرف مرغ پخته شده 

همراه با برنج قهوه ای در کنار سبزیجات برای وعده شام توصیه می شود.
میان وعده قبل از خواب؛ ۱۱ شب

 اگر جزو کسانی هستید که عادت به مصرف میان وعده قبل از خواب دارید بهتر 
است چهار ساعت بین مصرف شام تا زمان خواب صبر کنید. مصرف خوراکی 
های سبک مانند برش های سیب همراه با دارچین به احساس سیری و سبکی 

قبل از زمان خواب کمک می کند.
در نهایت:

• سعی کنید هر روز در زمان های مشخصی غذابخورید.
• زمان و محتوای صبحانه  تان را با وعده های غذایی دیگر تنظیم کنید.

• ناهار را زودتر میل کنید و برای شام وعده ی کوچک تری در نظر بگیرید.
• بعد از ساعت ۷ شب چیزی نخورید.

• عادات خواب خود را اصلاح کنید و به اندازه ی کافی بخوابید. همان طور که 
گفتیم، قرار گرفتن در معرض نور در ساعات دیروقت شب ممکن است ساعت 
داخلی بدن شما را تغییر بدهد و منجر به غذا خوردن در اواخر شب شود که این 

اصلا خوب نیست.
• سعی کنید تا حداقل ۴۵ دقیقه بعد از ورزش چیزی نخورید، خوردن غذا ۴۵ 

دقیقه بعد از ورزش به جایگزینی گلیکوژن و ترمیم عضلات بدن کمک می کند.

کاهش اکسیژن خون را جدی بگیرید! 
افت اکسیژن خون می تواند در نتیجه مصرف داروهای خاص و یا داشتن حمله 
آسم رخ دهد. این عارضه زمانی اتفاق می افتد که خون اکسیژن کافی برای بافت 

های بدن شما را تامین نمی کند.
افت اکسیژن خون می تواند در نتیجه مصرف داروهای خاص و یا داشتن حمله 
آسم رخ دهد. این عارضه زمانی اتفاق می افتد که خون اکسیژن کافی برای بافت 

های بدن شما را تامین نمی کند.
علائم هیپوکسی از فردی به فرد دیگر متفاوت است، با این حال ۵ علامت شایع 

آن از این قرارند:
ضربان قلب و تنفس سریع: در طول فعالیت بدنی، افزایش ضربان قلب اتفاقی 
طبیعی است اما در حالت استراحت می تواند شرایطی مانند هیپوکسی را یادآور 
شود. زمانی که بدن به اندازه کافی اکسیژن دریافت نمی کند، قلب شروع به پمپاژ 
سریع برای کمک به گردش خون و رساندن اکسیژن به سراسر بدن می کند. در 
این هنگام تنفس سریع تر می شود. تعداد تنفس در شرایط عادی ۱۲ تا تا ۱۶ بار 

در دقیقه است اما در حالت هیپوکسی به ۲۴ بار یا بیشتر می رسد.
ضعف تنفس: یکی از واضح ترین علائم هیپوکسی ضعف تنس است و البته بی 
ارتباط با افزایش ضربان قلب نیست. ضعف تنفس در حالت استراحت رخ می دهد 
و می تواند آنقدر شدید باشد که شما احساس خفگی کنید. ضعف تنفس در حین 
فعالیت های خانگی یا در هنگام خواب نیز ممکن است رخ دهد و شما را از خواب 

بیدار کند. در برخی موارد تنگی نفس همراه با خس خس نیز مشاهده می شود.
تغییر رنگ پوست: مقادیر ناکافی گلبول های قرمز خون که وظیفه حمل 
اکسیژن به بافت های بدن را بر عهده دارند، می تواند منجر به تغییر رنگ پوست 
شود. پوست افرادی که دچار کمبود اکسیژن در خون شده اند معمولا به کبودی 
گرایش دارد. در مورد افراد تیره رنگ، تغییر رنگ پوست در لب ها، لثه ها و اطراف 

چشم ها و ناخن ها بیشتر دیده می وشد.
سردرگمی: سردرگمی به شرایطی اطلاق می شود که فرد توان تفکر روشن 
یا سریع را ندارد و قادر به تصمیم گیری و به یادآوردن چیزها نیست. اگر خود یا 
شخص دیگری دچار این حالت شدید، بدانید که ممکن است دچار هیپوکسی 

شده باشید.
سرفه: یکی از شایع ترین علل هیپوکسی حملات شدید در مبتلایان به آسم 
است که طی آن به سختی می توان هوا را در ریه ها افزایش داد. در این شرایط 
سرفه رخ می دهد. ریه ها در طی سرفه اکسیژن بیشتری مصرف می کنند و این 

شرایط می تواند با بدتر شدن علائم آسم، خطرناک باشد.
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گروه هنر- عطیه موذن

حدود یک سال است که جهان متفاوت ترین روزهای خود را با شیوع و گسترش 
و  تغییرات  این  دایره  در  ما هم  کشور  میان  این  می کند.  تجربه  کرونا  پاندمی 
بحران های جهانی نه تنها مستثنی نبوده بلکه شاید مثل همه با یک شوک اولیه 

مواجهه و بعد خود را با این تغییرات به روز کرد.
با این وصف نوروز سال ۱۴۰۰ تغییرات قابل پیش بینی تری را نسبت به نوروز ۹۹ 
انتظار می کشد. تغییراتی که مثل کار و تولید و زندگی عادی مردم، روند سریال 

سازی و برنامه سازی تلویزیونی را هم به قبل و بعد کرونا تقسیم کرده است.
واقعیت این است که در سال ۱۴۰۰ سریال های تلویزیونی با فضایی متفاوت 
روی آنتن خواهند رفت؛ سریال هایی که برخی سوژه کرونا شدند و برخی کرونا 
را سوژه خود کرده اند و در عین حال یکی از متنوع ترین نوروزهای تلویزیونی را 
در ژانرهای مختلف نمایشی از آثار جاسوسی امنیتی تا کمدی و ملودرام و تاریخ 

معاصر دهه ۶۰ شاهد خواهیم بود.
در این گزارش مروری بر چهار سریال »نون.خ ۳« در شبکه یک، »هم بازی« 
در شبکه دو، »گاندو ۲« یا »لوتی« در شبکه سه و »نوروز رنگی« در شبکه پنج و 
همچنین سریال دو قسمتی »پایتخت ۶« خواهیم داشت که قرار است کنداکتور 

شبکه های مختلف سیما در ایام نوروز ۱۴۰۰ را پر کنند.
از این میان و با توجه به سابقه عوامل »نون.خ« و »لوتی« شانس بیش تری برای 
تبدیل شدن به برگ برنده سیما دارند و باید منتظر ماند و دید در میدان عمل کدام 

یک توفیق بیشتری را از آن خود خواهند کرد.
پایتخت ۶؛    سیروس مقدم /    شبکه یک

سریال »پایتخت« تاکنون در ۶ فصل با تیم سیروس مقدم، محسن تنابنده و الهام 
غفوری در شبکه یک به تولید رسیده است. »پایتخت« اولین سریال تلویزیونی 
البته در فصل های اخیر درگیر  است که توانست خود را به ۶ فصل برساند و 

چالش های مختلفی هم شد.
با این حال »پایتخت« برند محبوب و اثر پربیننده تلویزیون است که مخاطبان 
بسیاری دارد، این برند محبوب طی یک سال اخیر درگیر حاشیه های فراوانی شد 
تا آنجا که ساخت دو قسمت پایانی فصل ششم سریال را تا یک سال به تعویق 
انداخت و حالا قرار است مخاطبان در نوروز دو قسمت پایانی فصل ششم این 

سریال را ببینند.
درباره قصه؛ ماجرای »معمولی« های محبوب

قصه »پایتخت« ی های شمالی حالا دیگر برای همه آشناست و اصلًا کسی 
نیست که خانواده نقی معمولی را نشناسد و اصلًا همین میزان از شناخت از این 
خانواده و دلبستگی به ویژگی ها و روحیات خانواده معمولی ایرانی بود که باعث 
شد هر بار این خانواده به خبط و خطا افتاد و یا از صمیمیت و گرمی های روتین ش 

دور شد مخاطبش دلخور شود.
قصه این خانواده از فصل اول تاکنون با چالش های مختلفی هم مواجه شده 
است؛ از مهاجرت به تهران تا عضو شورای شهر شدن هما و سفر به ترکیه و افتادن 
بازگشت  به  ششم  فصل  در  »پایتخت«  خانواده  چند  ماجرای  داعش.  دام  در 
بهبود، زندانی شدن ارسطو و فعالیت نقی معمولی به عنوان یک راننده نماینده 
مجلس منجر شد. همچنین رحمت در این فصل توانست ازدواج کند و هر یک از 
شخصیت ها سرانجامی پیدا کردند. با این حال این قصه ها قرار است با دو قسمت 

دیگر به یک پایان بندی برسد که نوروز ۱۴۰۰ روی آنتن می رود.
الوند یاد کرد که در پیش برد قصه  از اهمیت حضور خشایار  اینجا  جا دارد 
»پایتخت« و خلق کاراکترهایی جذاب و دلنشین نقش بسزایی داشته است. 
محسن تنابنده نیز در این مجموعه نقش سرپرست نویسندگان را بر عهده دارد و با 
درگذشت الوند نقش او در نگارش و ایده پردازی قصه ها و حتی دیالوگ ها پررنگ تر 
شده است و شاید همین نکته یکی از دلایلی بود که در فصل ششم باعث شد خلا 
حضور الوند و نبود حساسیت ویژه او روی این کاراکترها، شخصیت های دوست 

داشتنی مردم را به افول برساند.
بنابر توضیحات قبلی سیروس مقدم، دو قسمت پایانی فصل ششم »پایتخت« 
قرار بود با محوریت حضور بهتاش در یکی از تیم های فوتبال روایت شود و باید دید 
در شرایط فعلی کماکان این ماجرا محور روایت است یا تغییراتی به آن تحمیل شده 

است.
درباره کارگردان؛ همچنان پیشرو و رکورددار

سیروس مقدم اگرچه سال هاست برای تلویزیون سریال می سازد اما »پایتخت« 
باعث شد همان قدر که بازیگرانش چهره و محبوب شده اند سیروس مقدم هم 

معروف و محبوب مخاطبانش باشد.
سیروس مقدم با سریال »پایتخت« و قاب هایی که از طبیعت شمال کشور و 
جذابیت های بصری این سریال در مقابل چشمان مخاطب قرار داد برای اولین بار 

او را با خانواده ای غیر از مرکز کشور و پایتخت تهران آشنا کرد.
پشت صحنه های هر فصل از این سریال با پایان آن نمایش داده شده است که 
خود گواه تلاش های یک تیم بزرگ برای تولید فصل های مختلف این سریال بوده 

است.
مقدم همچنان رکورددار سریال سازی در سیما محسوب می شود و به واسطه 

کارنامه موفق ش همچنان از کارگردانان مورداعتماد مدیران به حساب می آید.
البته ساخت »پایتخت« غیر از مقدم مدیون اضلاع دیگری هم هست که غیر 
از کارگردان، نویسنده و تهیه کننده نیز در آن نقش دارند. الهام غفوری به عنوان 
تهیه کننده و همسر سیروس مقدم در همه چند فصلی که این سریال ساخته شد 
تلاش کرد همه امکانات لازم را برای این تیم مهیا کند. نقش خشایار الوند و محسن 

تنابنده نیز این میان غیرقابل انکار است.
درباره بازیگران؛ همان ترکیب همیشگی

علیرضا خمسه با کاراکتر باباپنجعلی، ریما رامین فر با شخصیت هما، محسن 
تنابنده با نقش نقی، احمد مهران فر با نقش ارسطو، مهران احمدی با نقش بهبود 
و حتی نسرین نصرتی، بهرام افشاری و هومن حاجی عبداللهی همه بازیگرانی 
هستند که در سال های اخیر بیشتر با همین نقش ها شناخته شده اند؛ ممکن 
است این افراد مثل خمسه یک پیشینه و سابقه طولانی در بازیگری داشته اند 
و یا مثل بهرام افشاری و احمد مهران فر از ابتدا با همین سریال نزد مردم چهره 
شده اند. با این حال قدرت پایتخت در جان بخشی به شخصیت ها بر کسی 

پوشیده نیست.
هنوز مشخص نیست در ۲ قسمتی که از این سریال باقی مانده است کدام یک 
از بازیگران حضور دارند و یا چه کسانی حذف و اضافه خواهند شد. با این حال 
محسن تنابنده اصلی ترین کاراکتر صحنه و پشت صحنه سریال »پایتخت« است 
که در این ۲ قسمت باقی مانده هم حضور دارد. او اگرچه چندی پیش در جواب 
رسانه ها درباره صحت و سقم شایعه دستمزد چندین میلیاردی اش در پستی 
اینستاگرامی نوشت که فعلًا »پایتخت« را نمی سازد با این حال اخیراً بدون اشاره به 

موضع قبلی خود پستی را با اشاره به فیلمبرداری این سریال منتشر کرد.
انتشار خبر حذف سارا و نیکا از ترکیب بازیگران این سریال از خبرهای حاشیه ساز 
چند ماه اخیر بود و باید دید در صورت صحت این خبر، عوامل چه تمهیدی برای 

این تغییر در نظر گرفته اند.
همچنین علاوه بر مصطفی تنابنده که در این سال ها به عنوان دستیار کارگردان 
حضور داشته است در این ۲ قسمت باقی مانده محمد تنابنده دیگر برادر محسن 
تنابنده نیز به سریال اضافه شده است و نقش نویسنده را به عهده دارد. حالا سه 

برادر در کنار هم در این پروژه حضور دارند.
حاشیه ها؛ مأمورت ناتمام یافتن »ستون پنجم«!

از پایان فصل ششم سریال »پایتخت« در نوروز ۹۹ تا ۲۵ بهمن که ۲ قسمت 
پایانی سریال کلید خورد تولید یا عدم تولید این قسمت های باقی مانده در سکوت 
محض خبری به سر می برد و هیچکس به عنوان متولی این سریال در این باره 
سخنی نگفت تا اینکه بعد از ۱۰ ماه ابتدا سیروس مقدم و بعد الهام غفوری از تولید 

این سریال خبر دادند.
حاشیه های پایتخت از آخرین قسمت این سریال که روی آنتن شبکه یک سیما 
رفت آغاز شد که پایان بندی آن و شباهت با فیلمی قبل از انقلابی باعث شد رئیس 

صداوسیما دستور به پیگیری برای یافتن ستون پنجم دشمن بدهد.

بعد از آن چند باری خبرهایی از سریال جدید سیروس مقدم در شبکه خانگی و یا 
سریال جدیدی در تلویزیون غیر از »پایتخت« منتشر شد تا اینکه زمزمه های تولید 
قسمت های باقی مانده »پایتخت« قوت گرفت. در ادامه هم مهمترین حاشیه این 
سریال رقم های میلیاردی دستمزدها بود که رقم ۵ میلیاردی دستمزد تنابنده بیش 
از همه جنجال ساز شد. حالا باید دید این حاشیه ها با پخش دو قسمت پایانی 
این سریال به اتمام می رسد یا خیر؟ دو قسمتی که هنوز مشخص نیست دقیقاً 
چه زمانی روی آنتن می رود و طبق شنیده ها ممکن است از نیمه اسفندماه فصل 

ششم سریال آغاز شود تا دو قسمت پایانی به روزهای پایانی اسفندماه برسد.
نون.خ ۳؛ سعید آقاخانی /    شبکه یک

سریال »نون.خ« به کارگردانی سعید آقاخانی و تهیه کنندگی مهدی فرجی 
ساخته می شود. این سومین فصل از این سریال است که نوروز ۱۴۰۰ روی آنتن 
شبکه یک سیما خواهد رفت و تاکنون دو فصل قبلی به میزان بالایی رضایت 

مخاطب را کسب کرده است.
»نون.خ« در فصل اول در فضایی غیرآپارتمانی و بومی ساخته شد و همین اولین 
برگ برنده این سریال بود که توانست مخاطب اولیه را به خود جذب کند. این 
سریال در فصل دوم تمرکز بیشتری روی مناطق کردنشین کشور و مسائل بومی 
آنها گذاشت و از یک نگاه صرفاً ویترینی به اقوام دوری کرد. حالا فصل سوم این 

سریال قرار است نوروز روی آنتن برود.
درباره قصه؛ کمدی ای در میان کردها

ماجرای »نون.خ« از مشکلات اقتصادی نورالدین خانزاده با بازی هنرمندانه 
سعید آقاخانی آغاز شد مشکلاتی که قرار است به برخی فسادهای اقتصادی 
هم تنه بزند و برای همین هم با اسم اختصاری نون.خ معروف می شود. فصل دوم 
»نون.خ« خیلی جدی تر و مهمتر به چالش های مناطق کردنشین پرداخت. در این 
فصل ماجرای زلزله کرمانشاه بستر اصلی قرار گرفت و شوخی ها و طنازی های 
داستان به چالش های مردم پس از زلزله پرداخت. حتی واقعیات تلخ زلزله و بی 

توجهی به مردم کردنشین نیز به زبان طنز در این سریال به تصویر کشیده شد.
فصل سوم این سریال اما دو محور اصلی دارد؛ معدن و گیاهان دارویی و حالا قرار 
است شوخی ها و طنازی های سریال به سمت چالش های دیگری از این مناطق 
کردنشین برود. یک ویژگی شوخی های »نون.خ« در فصل های قبل این بوده 
است که صرفاً با کمدی های بیان و شوخی های سطحی نخواسته است مخاطب 
را بخنداند بلکه این شوخی ها را با کمدی های موقعیت و طنازی روی محتوا و 

اتفاقات اجتماعی همراه کرده اند.
شوخی ها و طنازی هایی که تا حد زیادی مرهون تلاش های نویسنده این 
سریال یعنی امیر وفایی است که از فصل اول نگارش سریال را بر عهده داشته 
است. نام وفایی را بیشتر با عنوان نویسنده »دورهمی« می شناسیم، نویسنده ای 
که پیشینه اش به روزنامه نگاری ورزشی و طنزنویسی برمی گردد و البته در طراحی 

قصه ها و شوخی ها سعید آقاخانی هم نقش دارد.
درباره کارگردان؛ موفق در پشت دوربین، محبوب در جلوی دوربین

سعید آقاخانی در سینما تنها یک فیلم ساخته است که شاید موفقیت چندانی 
را هم از آن خود نکرد با این حال او در تلویزیون نبض مخاطبانش را به دست آورده 
است و طی چند دهه فعالیت کمدی هایی را ساخته است که برخی هنوز هم در 
بازپخش مخاطب دارند و مدل جدیدی برای طنازی شدند. »نون.خ« اما جزو 
موفق ترین آثار آقاخانی است که توانست با دوری از کمدی های آپارتمانی و نزدیک 
شدن به فضای یکی از اقوام کشور جذابیت های جدیدی را برای مخاطب خلق 

کند.
برگ برنده آقاخانی هم در این نزدیکی و ریسک بزرگی که انجام داده است 
خودش بوده است که اصالتاً کرد است و آشنایی کاملی با افکار و روحیات و مصائب 
مردم کردنشین دارد. از جمله هنرمندی های آقاخانی در این سریال هم شخصیت 
خودش با نام نوری بوده است که به شکلی غیرکلیشه ای و متفاوت با پدرهای 

تلویزیونی روابط شیرینی با دخترانش را رقم زده است.
درباره بازیگران؛ یک ترکیب تازه و محبوب

در هر فصل از سریال »نون.خ« بازیگرانی اضافه یا حذف شدند. در فصل اول 
فریده سپاه منصور با نقش مه لقا خانم یکی از شخصیت های جالب سریال بود که 
اگرچه در فصل دوم در این سریال حضور نداشت اما شخصیتی که خلق شد زمینه 
سازی شد تا شوخی های بیشتری را رقم زند. در فصل دوم بیشترین وزن بازیگری 
سریال روی همان چهره های ناشناخته بود که اتفاقاً به موازات بازیگران چهره تر و 

شناخته شده ظاهر شده و مخاطب را جذب کردند.
آقاخانی در این بخش توانست بازی های متفاوتی از بازیگران بومی و غیرچهره 
در این سریال بگیرد و مخاطب را با سریالی که چهره و ستاره آن چنانی ندارد جذب 

و همراه کند.
در فصل جدید علی صادقی به سریال دوباره پیوسته است که البته حضورش در 
فصل اول با نقدهایی هم همراه بود. همچنین شقایق دهقان نیز که فصل دوم به 
سریال اضافه شد در این فصل نیز حضور دارد. با این حال »نون.خ« بیش از اینکه 
بازیگرمحور باشد ترکیب کلی قصه، فضا و مجموعه واحد کاراکترها و حتی فضای 

بصری مناطق کردنشین به کمک آن آمده است.
حاشیه ها؛ رعایت پروتکل ها مقابل دوربین

ردیف  در  که  همانقدر  و  است  رسیده  سوم  فصل  به  حالا  »نون.خ«  سریال 
سریال های محبوب و چند فصلی قرار گرفته است می تواند از همین نقطه ضربه 
هم بخورد. هرچند تاکنون این سریال به خوبی توانسته است معیارهای خود را در 

طنازی حفظ کند.
شاید بسیاری از مخاطبان شوخی فصل دوم این سریال با جشنواره فیلم فجر را 
به خاطر داشته باشند که در فضای جشن انار با حاشیه های انتخاب برگزیدگان و 
تقسیم جوایز انجام شد. این سریال در حال حاضر در حال تبدیل شدن به یکی از 

برندهای محبوب مخاطبان است و باید بتواند این برگ برنده را حفظ کند.
این نکته هم جالب توجه است که »نون.خ« در میان نوروزی ها تنها سریالی است 
که کرونا را به قصه خود وارد کرده است و بازیگران این سریال با ماسک و در زمانیکه 

کرونا وجود دارد قصه را پیش می برند.
لوتی )گاندو ۲(؛ جواد افشار /    شبکه سه

فصل دوم سریال »گاندو« که این بار با نام »لوتی« به تولید می رسد سریال نوروزی 

شبکه سه سیماست و تقریباً جزو معدود دفعات است که یک سریال امنیتی 
سیاسی برای بازه نوروزی انتخاب می شود که این انتخاب هم چندان بی تناسب 
با اتفاقات سال ۱۴۰۰ نیست. به ویژه که فصل اول این سریال به اثری پرمخاطب 
تبدیل شد و حاشیه ها و جنجال های زیادی را برانگیخت و استفاده از این برند در 

نوروز شانس تماشای این سریال را هم بالا می برد.
درباره قصه؛ داستان اجتماعی با چاشنی جاسوسی

فصل اول »گاندو« با فضایی امنیتی جاسوسی توسط آرش قادری نوشته شد؛ 
نویسنده ای که در این سال ها بیشتر با سریال های معمایی و پلیسی شناخته شده 
است و از مهمترین سریال های وی می توان به »هوش سیاه« به کارگردانی مسعود 

آب پرور اشاره کرد.
برخلاف فصل قبل که چندین بار قبل از پخش، مواردی نسبت به تولید و قصه ها 
و محورهای سریال و حتی پرداختن به پرونده جیسون رضائیان در رسانه ها مطرح 
شد فصل جدید این سریال در سکوت کامل خبری پیش رفته اما ظاهراً »لوتی« که 

نام این فصل هم قرار گرفته است یکی از پرونده های همین سریال است.
مهدی آذرپندار مدیر گروه فیلم و سریال شبکه سه سیما در گفتگویی اعلام 
کرده بود »لوتی تقلای یکی از سرویس های جاسوسی بیگانه برای ضربه زدن به 
ایران و مقابله نیروهای داخلی با این توطئه را به تصویر خواهد کشید.« و این تنها 

توضیحی است که تاکنون از این سریال جاسوسی امنیتی منتشر شده است.
درباره کارگردان؛ جواد افشار

عرصه  در  کارگردانی  عنوان  به  صرفاً  افشار  جواد  »گاندو«  ساخت  از  قبل  تا 
ملودرام ها و سریال های اجتماعی شناخته می شد. سریال هایی مثل »مادرانه«، 
»برادر« و »آنام« که در همه آنها پرداخت قصه ای ملودرام فضای غالب کار را به خود 

اختصاص داده است.
سریال ۱۰۰ قسمتی »کیمیا« که در فضای انقلاب و دفاع مقدس ساخته شد 
اگرچه توانست افشار را در ردیف کارگردانان دفاع مقدسی قرار دهد با این حال 
انتقادات وارد شده به این سریال نتوانست او را به عنوان کارگردانی موفق در 

سریال های دفاع مقدسی به شمار آورد.
»گاندو« اما در محتوا و ساختار کیفیتی را ارائه کرد که کمترین مطالبه هوادارانش 
ساخت فصل دوم این سریال بود و در عین حال چالش ها و ملاحظاتی را هم پیش 

روی جواد افشار کارگردان این سریال قرار داد.
قسمت ابتدایی سریال »گاندو« در فصل اول با فضایی اکشن و در درگیری های 
دو مامور امنیتی برای بازداشت سوژه خود آغاز شد. همین یک قسمت توانست 
قلابی برای جذب مخاطب سریال باشد و تا انتها با او همراه شود. اگرچه هنوز 
در طراحی و تولید سریال های اکشن به خصوص در فضای جاسوسی و سیاسی 
با نقطه مطلوب فاصله است اما این سریال توانست مخاطب را تا انتها با خود 
نگه دارد. سریال »گاندو« توانست الگویی از پرداخت به پرونده های روز امنیتی 
باشد. هرچند در همین یکی دو ساله پرونده های امنیتی و فسادهای اقتصادی 
و سیاسی در بسیاری از سریال ها سوژه اصلی قرار گرفتند با این حال »گاندو« و 
اخیراً »خانه امن« نمونه هایی از ورود به کاراکترهای واقعی و مصادیق عینی بودند 
که پیش از این خلا پرداخت به آنها در تلویزیون احساس می شد و به همین دلیل 

هیجان مخاطب را برای تماشای آنها بالا برد.
درباره بازیگران؛ ناشناخته هایی که چهره شدند

و  ها  لوکیشن  که  مخصوصاً  بود  بازیگر  پر  و  شخصیت  پر  سریالی  »گاندو« 
داستان های فرعی تری هم داشت که باعث شد ترکیبی از بازیگران مختلف اصلی 
و فرعی در آن به کار گرفته شود. در عین حال وحید رهبانی به عنوان یک مامور 
امنیتی جوان در این سریال توانست به خوبی دیده شده و چهره شود. رهبانی 
البته بازیگر باسابقه تئاتر است که سال ۷۹ با سریال »خانه ما« به کارگردانی مسعود 

کرامتی و نویسندگی پیمان قاسم خانی در قاب تلویزیون دیده شد.
او چند سالی در عرصه تصویر و حتی تئاتر فعالیتی نداشت و »گاندو« بازگشت 
دوباره ای برای رهبانی به تلویزیون بود که می توان گفت بعد از دو دهه یک بار دیگر 

او را به مخاطب معرفی کرد.
حضور رهبانی در گاندو باعث شد طی یک سال گذشته در چند سینمایی هم 
حضور داشته باشد و به ایفای نقش های مختلفی بپردازد که از جمله آنها می توان 
به نقش یک مدیر کارخانه در فیلم سینمایی »شیشلیک« جدیدترین ساخته 
محمدحسین مهدویان اشاره کرد. او همچنین در فیلم »مصلحت« که به ماجرایی 
سیاسی و معمایی از یک پرونده امنیتی در ابتدای انقلاب می گذرد در نقش یکی 

از مقام های قضایی ظاهر شده است.
وحید رهبانی در فصل اول سریال »گاندو« توانست حضور موفقی داشته باشد 
و در قامت یک مامور امنیتی فارغ از کلیشه های مرسوم چنین سریال هایی ظاهر 
شد؛ حضوری که ادامه اش می تواند با هوشمندی این بازیگر خود برگ برنده ای 

برای سریال باشد.
حاشیه ها؛ تولید در سکوت خبری

سریال گاندو در زمان پخش با حاشیه های مختلفی از دوبله و صداگذاری برخی 
واژگان، کلاه گیس برخی از بازیگران، نمایش کاراکتری مشابه جواد ظریف وزیر 
امور خارجه و برخی حاشیه های دیگر مواجه بود. همین فضا هم تولید و پخش 
سریال »گاندو« را تبدیل به بهانه ای برای تقابل میان دولت و صداوسیما کرد. 
تقابلی که حتی زمزمه توقیف بخشی از بودجه سازمان از سوی دولت را به فضای 

رسانه ای کشاند!
این سریال همچنین بعد از پخش هم چالش های مختلفی داشت و یکی از 
مصاحبه های نویسنده که ۸۰ درصد داستان را تخیلی خوانده بود حاشیه هایی 
را به وجود آورد و بعداً در قالب نشست خبری سریال اعلام کرد که »تمام پرونده 
جیسون رضائیان به صورت کاملًا واقعی در فیلمنامه منعکس شده و هیچ تخیلی 
در پرونده جیسون رضائیان و شخصیت مایکل هاشمیان در سریال وجود نداشته 

است.«
همین حاشیه ها باعث شد فصل دوم این سریال در سکوت خبری نوشته شده و 
در سکوت هم کلید بخورد تا این بار سریال از حواشی پیش از تولید مصون بماند؛ 

باید دید در موعد پخش چه حاشیه هایی در کمین این مجموعه است.
»لوتی« در ایام نوروز در ۱۵ قسمت به پخش می رسد با این حال این سریال فقط 

به این ۱۵ قسمت منحصر نمی شود و داستان ادامه خواهد داشت.

هم بازی؛ سروش محمدزاده /    شبکه دو
سریال »همبازی« به کارگردانی سروش محمدزاده و تهیه کنندگی نوید محمودی 
برای پخش از شبکه دو ساخته می شود. این اولین سریالی است که نوید محمودی 
یکی از برادران محمودی در تولید آن نقش دارد چراکه پیش از این همه سریال ها را 
با کارگردانی برادرش جمشید محمودی تولید می کرد. همچنین این اولین سریال 

سروش محمدزاده است که در باکس طلایی نوروز هم قرار است.
»هم بازی« فضایی عاشقانه و ملودرام دارد و در میان سریال های امسال تنوع 
فضای سریالی را با سه کمدی، یک اثر جاسوسی امنیتی و یک ملودرام عاشقانه 

تکمیل کرده است.
درباره قصه؛ کارآفرین عاشق

قصه سریال »هم بازی« را مریم اسمی خانی و وحید حسن زاده می نویسند. 
زوجی که این سال ها با هم فیلم کوتاه ساخته و کارگردانی کرده اند. همچنین مریم 
اسمی خانی به تازگی برای فیلم کوتاه خود از جشنواره فیلم فجر تندیس سیمرغ 
دریافت کرده است و می توان انتظار تقریباً بالاتری نسبت به یک ملودرام معمولی 

از این سریال داشت.
قصه این سریال نسبت به آنچه تاکنون منتشر شده است اتفاق عجیب و غریبی 
نیست با این حال هم از کارآفرینی می گوید و هم یک عاشقانه پررنگ دارد. آثار 
نوید محمودی هم پیش از این چه در تلویزیون و چه در سینما همیشه فضایی 
اجتماعی همراه با یک عاشقانه داشته است که گاه در جذب مخاطب توفیق به 
دست آورده و گاه نه. سریال »دلدار« برادران محمودی که ماه رمضان ۲ سال پیش 
روی آنتن رفت ۳۸ درصد مخاطب داشته است و بعد از آن هنوز هیچ سریالی در 

شبکه نتوانسته است به این میزان از مخاطب )در شبکه دو( دست پیدا کند.
درباره کارگردان؛ یک سریال ساز تازه نفس

نام سروش محمدزاده کارگردان جوان سینمای ایران با فیلم »چهارشنبه« بیشتر 
تداعی می شود. فیلمی که شهاب حسینی بازیگر آن بود و در فضایی اجتماعی 
و تلخ به ماجرای قصاص می پردازد و توانست برنده تندیس بهترین کارگردانی از 

بخش هنر و تجربه سی و چهارمین جشنواره فیلم فجر را از آن خود کند.
با این حال محمدزاده این روزها به شکلی جدی وارد سریال سازی شده است 
او اولین سریال تلویزیونی اش را می سازد که بخت یارش بوده است و اولین کار 
نوروزی اش هم خواهد بود. به موازات این سریال و به شکل همزمان اولین سریال 
شبکه نمایش خانگی را هم تولید کرده است که این روزها در شبکه نمایش خانگی 

در حال عرضه است.
سریال »سیاوش« در فضایی اجتماعی ساخته شده است و قبل از پخش گریم 
مجید صالحی برای این سریال مورد توجه قرار گرفت. با این حال »سیاوش« هنوز 

اقبال چندانی در جذب مخاطبش پیدا نکرده است.
درباره بازیگران؛ کمتر دیده شده ها

دیبا زاهدی، کامران تفتی، حسین مهری، مریم مومن، آتیلا پسیانی از جمله 
بازیگران این سریال هستند. همایون ارشادی نیز از دیگر بازیگران این مجموعه 

است که در کارهای قبلی محمودی نیز حضور داشته است.
شاید بازیگر ستاره یا چهره ای که کمتر تلویزیونی باشد در ترکیب بازیگران این 
سریال دیده نشود با این حال محمودی در پروژه ها در کنار چهره ها سراغ افرادی 
هم رفته است که کمتر دیده شده اند و گاهی همان افراد را برای ایفای نقش های 

اصلی برگزیده است.
از آن جایی که این سریال ترکیب تازه ای از حضور نوید محمودی و سروش 
محمدزاده در تولید است و محصول تازه ای است نمی توان به سابقه این دو برای 

انتخاب های کنونی استناد کرد.
حاشیه ها؛ چالش های جذب مخاطب

سریال »هم بازی« آنچنان که گفته شد در بسیاری از ویژگی ها، از »اولین ها« 
ست و کمتر می توان تحلیل و حاشیه ای از این سریال ارائه داد. اطلاعات کمی هم 
در طول ساخت این سریال ارائه شده است و تاکنون نکته خبری خاص یا اتفاق 

متمایز و جنجالی ای از این سریال منتشر نشده است.
با این حال یک نکته نسبت به این سریال می تواند شبکه پخش کننده آن باشد 
یعنی شبکه دو سیما که طی سال های اخیر سریال های معدود و انگشت شماری 
بوده اند که توانسته اند عنوان پربیننده را از آن خود کنند و شاید همین نکته یکی از 
چالش های سریال های پخش شده باشد که باید بتوانند در وهله اول مخاطب خود 

را جذب و پای سریال نگه دارند.
نوروز رنگی؛ علی مسعودی /    شبکه پنج

سریال »نوروز رنگی« به کارگردانی علی مسعودی معروف به علی مشهدی و 
تهیه کنندگی اکبر تحویلیان ساخته شده است. همه لوکیشن های این سریال در 
مشهد تصویربرداری شده است و به تازگی هم فیلمبرداری آن در این شهر پایان 
یافته است. »نوروز رنگی« بعد از »نون.خ« و »پایتخت« سومین کمدی امسال است 

که در ایام نوروز هر شب از شبکه پنج سیما روی آنتن می رود.
درباره قصه؛ نوستالژی های دهه ۶۰ در مشهد

به  را  قرار است مخاطب  و هوای دهه ۶۰ که  با حال  »نوروز رنگی« سریالی 
نوستالژی های چند دهه پیش ببرد و یک کمدی شاد و مفرح باشد. قصه این 
سریال را خود علی مسعودی نوشته که پیش از این فیلمنامه های سریالی های 
مختلفی در حوزه طنز را به نگارش در آورده است. سریال هایی چون »کوچه 
اقاقیا«، »سه در چهار«، »قرارگاه مسکونی«، »آقا و خانم سنگی«، »سه دونگ، 
سه دونگ« که از این میان »کوچه اقاقیا« و »قرارگاه مسکونی« جزو پرمخاطب ها 

بوده اند و هنوز هم در بازپخش مخاطب دنبالشان می کند.
این سریال در ۲۰ قسمت نوشته و ساخته شده است و در خلاصه داستان آن 
آمده است: داستان روزهای پایانی اسفندماه یکی از سال های دهه ۶۰ را روایت 
می کند که در عینِ طنز و سرگرمی، قرار است به سنت ها و آداب ایرانی در شهر 

مشهد مقدس بپردازد.
درباره کارگردان؛ در جستجوی کامیابی پشت دوربین

از سال ها نویسندگی  برنامه »خندوانه« پس  با حضور در  علی مسعودی که 
فیلم نامه های کمدی، تبدیل به چهره ای محبوب برای مخاطبان سیما شد، حالا 
هم نویسندگی و هم کارگردانی این سریال را بر عهده دارد و این دومین تجربه 

کارگردانی اوست.
مسعودی پیش از این سریال »آخر خط« را برای شبکه سه به تولید رساند که 
تیرماه امسال روی آنتن رفت. سریالی که طنز آن اقبال چندانی پیدا نکرد و حتی 
باعث انتقادهای فراوان هم شد. این سریال با استفاده از علی صبوری در نقش 
بازیگر ۱۸ درصد مخاطب به دست آورد و یکی از کم بیننده ترین سریالی های 

کمدی شبکه سه را رقم زد.
برای  خود  توانمندی های  اثبات  برای  جدی تری  چالش  با  مسعودی  حالا 
خنداندن مخاطب در مقام کارگردان پیش رو دارد. او باید از تجربه ناکام گذشته 
عبور کند تا شاید در گام دوم حضور در پشت دوربین یک سریال کمدی، آن هم در 

تایم طلایی نوروز، به کامیابی برسد.
درباره بازیگران؛ یک ترکیب معمولی

جمعی از بازیگران طنز همچون یوسف تیموری در این سریال حضور دارند. علاوه 
بر آن خود مسعودی هم در این سریال به ایفای نقش می پردازد و جواد خواجوی 
که بسیاری او را با صداپیشگی هایش روی کلیپ ها و ویدئوها می شناسند دیگر 

بازیگران این سریال هستند.
با این حال این سریال در ترکیب بازیگران برگ برنده ای ندارد و باید دید نحوه 

بازی ها چقدر می تواند به دیده شدن سریال کمک کند.
حاشیه ها؛ چالش علی مشهدی و لهجه مشهدی!

با توجه به اینکه این سریال در مشهد تصویربرداری شده است بازیگران از لهجه 
مشهدی استفاده می کنند و این سومین سریال امسال است که قصه آن در یک 
خطه کشور و به دور از »پایتخت« تهران روی آنتن می رود که این تنوع قومیتی 

می تواند یکی از ویژگی های مهم سریال های امسال باشد.
با توجه به چالش های سریال های قبلی در حوزه استفاده از لهجه و طرح برخی 
اظهارات و انتقادات، باید دید علی مسعودی که خود یک مشهدی اصیل است، 
چگونه از پس این چالش برخواهد آمد و هم شهری هایش چه واکنشی به »نوروز 

رنگی« نشان خواهند داد.

کرونا، جاسوس بازی، نوستالژی و خنده؛

نوروز »سیما« چگونه می گذرد؟
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مدیرکل دفتر حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای خبرداد:

آماده سازی ۱۴ هزاراتوبوس برای 
سفرهای نوروزی

مدیرکل دفتر حمل و نقل مسافر سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای از آماده 
سازی ۱۴ هزار و ۲۰۰ دستگاه اتوبوس و ۲۳ هزار دستگاه مینی بوس برای سفرهای 

نوروز ۱۴۰۰ خبر داد.
داریوش باقرجوان درباره سفرهای نوروزی ۱۴۰۰ با حمل و نقل عمومی جاده ای 
اظهار داشت: ناوگان حمل و نقل عمومی جاده ای برای هر گونه جابه جایی مسافر 

در طول ایام نوروز آماده به کار برای سفرهای ضروری است.
وی افزود: با این حال مختصات سفرهای نوروزی ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ با نوروزهای قبل 
از آن متفاوت است اساساً ستاد ملی مقابله با کرونا توصیه به مسافرت نکردن می کند 
ما هم در سازمان راهداری، تابع همان چیزی هستیم که ستاد ملی مقابله با کرونا 

می گوید و هیچ تأکیدی بر انجام سفر نداریم.
مدیرکل ادامه داد: ولی برای سفرهای ناگزیر که در حال حاضر هم انجام می شود، 
کاملًا آماده برگزاری هستیم و در تبعیت از ستاد ملی مقابله با کرونا تمام تصمیماتمان 

را منطبق با این ستاد کرده و ناوگان جاده ای ما، آماده به کار است.
وی یادآور شد: شرکت های حمل و نقل مسافر و رانندگان حمل و نقل عمومی 
جاده ای موظف به رعایت شیوه نامه های کرونا هستند و وضعیت ناوگان را از نظر ارائه 

خدمات سفرهای بهداشتی، مناسب نگه دارند.
۱4 هزار اتوبوس بین شهری فعال داریم

باقرجوان در پاسخ به پرسشی درباره تعداد ناوگان آماده سفر در نوروز ۱۴۰۰ اظهار 
کرد: ۱۴ هزار و ۲۰۰ دستگاه اتوبوس، ۲۳ هزار دستگاه مینی بوس و ۳۳ هزار 
دستگاه سواری کرایه جاده ای ما فعال است و هم در حال حاضر و هم در ایام نوروز به 
ارائه خدمات می پردازند با این حال باز هم منتظریم ببینیم نظر نهایی ستاد کرونا برای 

سفرهای نوروزی چه خواهد بود.
وی تأکید کرد: ناوگان حمل و نقل عمومی جاده ای با ۵۰ درصد ظرفیت اقدام به 
جابه جایی مسافر می کند تا فاصله گذاری اجتماعی رعایت شود قطعاً اگر نیاز به 

افزایش ظرفیت باشد، تعداد سرویس ها را افزایش خواهیم داد.
مدیرکل دفتر حمل و نقل مسافری سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای درباره 
قیمت بلیت سفرهای نوروزی جاده ای ۱۴۰۰ تصریح کرد: فعلًا تصمیمی برای 
افزایش قیمت بلیت اتوبوس و سفرهای نوروزی اخذ نشده و تغییری نخواهیم داشت.

معاون وزیر راه: 

هشت هزار کیلومتر به طول آزادراه های 
کشور افزوده شد

معاون توسعه و مدیریت منابع انسانی وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه ۱۲ هزار 
کیلومتر آزادراه تا قبل از سال ۹۲ در کشور وجود داشت، گفت: این میزان در دولت 
تدبیر و امید با افزایش هشت هزار کیلومتری اکنون به ۲۰ هزار کیلومتر رسیده 

است.
به گزارش ایرنا، نعمت الله ترکی روز یکشنبه در آیین معارفه و تکریم مدیرکل سابق و 
جدید راه و شهرسازی ایلام با اشاره به اینکه فعالیت های وزارت راه در ۲ بخش حمل 
و نقل و حوزه مسکن و شهرسازی انجام می شود، اظهار داشت: در حوزه آزادراهی 

اوایل انقلاب تنها ۱۵۰۰ کیلومتر آزادراه وجود داشت .
وی افزود: در حوزه حمل و نقل ریلی ۶ هزار کیلومتر راه آهن در دستور کار وزارت 
قرار دارد که فعالیت راه آهن ایلام هم با اعتبار ۷۵۰ میلیارد ریال در بودجه ۱۴۰۰ 

برای شروع بکار گنجانده شده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: تلاش خواهیم کرد ۷۵۰  میلیارد ریال دیگر 

هم در بخش توازن برای شروع بکار این  پروژه اختصاص داده شود.
ترکی یادآور شد: ساخت بیش از ۴۷۰ هزار مسکن ملی در کشور در دستور کار این 

وزارتخانه قرار دارد که تا سال ۱۴۰۲ تحویل متقاضیان می شود.
معاون توسعه و مدیریت منابع انسانی وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: ۹۰۰ هزار 
واحد مسکونی نیز که در تعهد دولت و وزارت قرار گرفته بود، در بیشتر استان ها 

احداث و به اتمام رسیده و واگذاری این واحدها نیز انجام شده است. 
ترکی با اشاره به اینکه پایان امسال، پرونده مسکن مهر را نیز تمام شده تلقی  
می کنیم، اضافه کرد: در کنار این هدف گذاری، ساخت ۴۷۰ هزار مسکن جدید در 
قالب مسکن ملی در دستور کار وزارت قرار گرفت و سهمیه هر استانی نیز مشخص 
شده است.  وی ادامه داد: عملیات اجرایی این واحدها آغاز و تمام واجدان شرایط 
متقاضی مسکن پالایش شدند و تا پایان نیمه اول ۱۴۰۲ تمام واحدهای مسکن ملی 

احداث و به متقاضیان واگذار خواهد شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی یادآور شد: یکی دیگر از وظایف راه و شهرسازی در حوزه 
مسکن بازآفرینی شهری و کاهش حاشیه نشینی است و ماموریتی که وزیر راه در 
حکم آقای بهادری مدیرکل جدید راه و شهرسازی ایلام به آن تاکید داشته کاهش 

حاشیه نشینی و بازآفرینی شهری بوده است.
ترکی اظهار داشت: در حوزه بنیاد مسکن هم ۵۰ هزار واحد مسکونی به اتمام 

رسیده است.

سخنگوی گمرک اعلام کرد:

تجارت ۶۵.۵ میلیارد دلاری ایران
 در ۱۱ ماه گذشته

سخنگوی گمرک گفت: کارنامه تجارت ایران در ۱۱ ماهه سال جاری به ۶۵ میلیارد 
و ۵۰۰ میلیون دلار رسید که که سهم صادرات ۳۱ میلیارد و ۱۹۸میلیون دلار و سهم 

واردات ۳۴ میلیارد و ۳۲۱ میلیون دلار بوده است.
سید روح اله لطیفی اظهار داشت: کارنامه تجارت ایران در مجموع ۱۱ ماه سال 
جاری، ۱۳۴ میلیون تن کالا به ارزش ۶۵.۵ میلیارد دلار بوده که سهم صادرات 
۱۰۳ میلیون و ۹۰ هزار تن به ارزش ۳۱ میلیارد و ۱۹۸میلیون دلار و سهم واردات 

۳۰ میلیون و ۸۱۸ هزار تن کالا به ارزش ۳۴ میلیارد و ۳۲۱ میلیون دلار بوده است.
سخنگوی گمرک افزود: کارنامه تجارت خارجی ایران در بهمن ماه، ۶ میلیارد و 
۸۱۷ میلیون دلار بود که سهم صادرات سه میلیارد و ۱۳۵ میلیون دلار و سهم واردات 

سه میلیارد و ۶۸۲ میلیون دلار بوده است.
لطیفی در خصوص عملکرد تجارت خارجی کشور در بهمن ماه خاطرنشان کرد: 
تجارت خارجی در این ماه افزایش ۱۸۴ میلیون دلاری در صادرات و کاهش ۵۰ 

میلیون دلاری واردات را نسبت به دی ماه تجربه کرده است.
وی افزود: در دی ماه عملکرد تجارت خارجی کشور ۶ میلیارد و ۷۳۲ میلیون دلار 
بود که سهم صادرات ۲ میلیارد و ۹۵۱ میلیون دلار و سهم واردات سه میلیارد و ۷۸۱ 

میلیون دلار بوده است.
لطیفی تاکید کرد: در بهمن ماه، تجارت خارجی به ۶ میلیارد و ۸۱۷ میلیون دلار 

رسید که نسبت به دی ماه، ۸۵ میلیون دلار افزایش تجارت را شاهد بودیم.
سخنگوی گمرک در خصوص مقاصد صادراتی کشور در بهمن ماه، تصریح کرد: 
چین با یک میلیون و ۷۱۴ هزار تن به ارزش ۸۴۵ میلیون دلار، عراق با یک میلیون 
و ۵۷۰ هزار تن به ارزش ۴۷۷ میلیون دلار، امارات با یک میلیون و ۱۶۰هزار تن 
به ارزش ۴۴۱ میلیون دلار، افغانستان با ۵۷۶ هزار تن به ارزش ۱۸۵ میلیون دلار 
و ترکیه با ۱۶۵ هزار تن به ارزش ۱۸۳ میلیون دلار و جمعا با پنج میلیون و ۱۸۵ 
هزار تن کالا به ارزش ۲ میلیارد و ۱۳۱ میلیون دلار، پنج مقصد نخست صادراتی 

ایران بودند.
به گفته وی، این مقاصد صادراتی ۶۰ درصد کل وزن و ۷۰ درصد ارزش کالاهای 

صادراتی ایران در بهمن ماه را به خود اختصاص دادند.
سخنگوی گمرک در خصوص کشورهای طرف معامله با ایران برای واردات کالا 
گفت: امارات با ۳۷۲ هزارتن کالا به ارزش یک میلیارد و ۶۱ میلیون دلار، چین با 
۳۰۸ هزار تن به ارزش ۹۰۸ میلیون دلار، ترکیه با ۳۶۰ هزار تن به ارزش ۴۲۶ میلیون 
دلار، آلمان با ۱۸۶هزار تن به ارزش ۲۱۰ میلیون دلار و هند با ۲۲۰ هزار تن به ارزش 

۲۰۲ میلیون دلار به ترتیب پنج کشور طرف معامله برای واردات کالا به ایران بودند.
به گفته وی، این کشورها در مجموع با یک میلیون و ۴۴۶ هزار تن به ارزش ۲ 
میلیارد و ۸۰۷ میلیون دلار ۵۶ درصد وزن و ۷۶ درصد ارزش واردات در بهمن ماه 

را به خود اختصاص دادند.

یک کارشناس بازار سرمایه با اشاره به وجود نوسان در معاملات رمز ارزها و بازار 
سهام، به مقایسه سرمایه گذاری در این دو بازار پرداخت و گفت: در بازار جهانی 
پیش بینی شده که رمز ارزها وارد یک فضای حباب گونه شده اند و مردم باید با 

احتیاط بیشتری برای سرمایه گذاری در این بازار اقدام کنند. 
ارزها  رمز  سهام داران،  سنگین  زیان  و  ضرر  و  بورس  شاخص  افت  از  پس 
به ویژه بیت کوین به عنوان محلی برای سرمایه گذاری، جایگزین بازار سرمایه 
شد و سرمایه گذاران بدون توجه به ریزش شاخص بورس و با اکتفا به رشدهای 
غافلگیرکننده رمز ارزها سرمایه های خود را وارد این بازار کرده اند و این بازار به 
عنوان نخستین گزینه سرمایه گذاری در جهان، در کسب بازدهی از دیگر بازار 

سبقت گرفت.
در داخل کشور، سرمایه گذارانی که در چند وقت اخیر بخشی از سرمایه خود 
را در بازار سهام از دست داده اند، بدون توجه به صحبت کارشناسان که بارها 
اعلام کرده اند رمز ارزها گزینه مناسبی برای سرمایه گذاری نیستند با تصور 
جبران ضررهای متحمل شده، سرمایه های خود را وارد این بازار کرده اند و 

امیدوار به کسب بازدهی های چشمگیر در این بازار هستند.
بیت  کوین در سرمایه گذاری، مسیری مشابه با بازار سرمایه را در پیش گرفت 
و با شکستن مقاومت های پیش رو وارد دوران رونق شد، اما این موضوع جای 
گرفتن هشدارهای سهام داران  درنظر  بدون  که سرمایه گذاران  است  تعجب 
در زمینه بالا بودن نوسان در این بازار و احتمال ریزش های سنگین هم چنان 
نسبت به این بازار امیدوار هستند و سرمایه های خود را وارد این بازار می کنند.

رمز ارزها، جزو پرریسک ترین بازارها برای سرمایه گذاری
خطرهای  به  سرمایه  بازار  کارشناس  امیرباقری«  »امیرعلی  زمینه،  این  در 
تهدیدکننده سرمایه گذاری در رمز ارزها اشاره کرد و افزود: سرمایه گذاری در 
رمز ارزها و کسب بازدهی کلان از این بازار از جمله مسایلی است که به تازگی 
بسیار به گوش می رسد، این موضوع باید مورد توجه قرار گیرد که رمز ارزها در 
زمره سرمایه گذاری هایی قرار دارند که می توانند جزو پرریسک ترین بازارها 

برای سرمایه گذاری محسوب شوند.
وی با بیان اینکه هیچ گونه معیاری برای ارزش گذاری رمز ارزها وجود ندارد، 
اظهار داشت: به هیچ عنوان وجود مبنا برای ارزش گذاری این رمز ارزها امکان 

پذیر نیست و با معیار ارزش گذاری در بازارهای دیگر نمی توان اقدام به محاسبه 
قیمت ذاتی این رمز ارزها کرد تا از این طریق معاملات توجیه پذیر شوند.

امیرباقری گفت: وجود نوسان های شدید در رمز ارزها ناشی از عدم وجود 
قیمت ذاتی است و فقط نیروی عرضه و تقاضا بر این بازار موثر و تعیین کننده 

مسیر معاملات است.
این کارشناس بازار سرمایه بیان داشت: در بازار جهانی پیش بینی شده که 
بازار رمز ارزها وارد یک فضای حباب گونه شده است و سرمایه گذاران باید برای 

سرمایه گذاری در این بازار احتیاط کنند.
وی به سرازیر شدن سرمایه ریالی به سمت رمز ارزها اشاره کرد و اظهار داشت: 
این سرمایه ها باید به صورت ارزهای خارجی از کشور خارج شوند، اما در شرایط 
کنونی که کشور در تنگنای ارزی قرار دارد  این عمل نمی تواند اقدامی شایسته 
باشد.  امیرباقری ادامه داد: بانک مرکزی و سایر نهادهای نظارتی باید دقت 
مضاعفی داشته باشند تا مانع از خروج ارز از کشور و به خطر افتادن سرمایه 

سرمایه گذاران در این فضای ملتهب شوند.
فراگیری اصلاح زمانی در بازار سهام

این کارشناس بازار سرمایه در ادامه علاوه بر وجود خطر برای سرمایه گذاری 
در رمز ارزها، به وجود نوسان در معاملات بازار سهام اشاره کرد و گفت: در چند 
بازار سهام هم شاهد عرضه های شدید سهام، فشار فروش و  وقت اخیر در 
خروج نقدینگی هستیم اما یکی از دلایلی که اکثر سهام بازار در مسیر نزولی 
قرار داشتند اما شاخص بورس چندان واکنش زیادی را از خود نشان نداد و 
افت آن متناسب با فشار فروش سهام بازار نبود، ناشی از ایجاد محدودیت دامنه 
نوسان در بازار بود که سمت منفی آن در سطح ۲ درصد نگه داشته شده و اجازه 

اصلاح سنگین به شاخص بورس را در بازار نمی دهد.
دامنه  کردن  محدود  انجام شده،  بینی های  پیش  طبق  افزود:  امیرباقری 
نوسان در روند منفی، اصلاح قیمتی را به اصلاح زمانی تبدیل می کند و بازار 
را در مسیر فرسایشی قرار می دهد. وی ادامه داد: بازارها زمانی می توانند به 
سمت کارایی حرکت کنند که دامنه نوسانی در بازار وجود نداشته باشد و قیمت 

ها با توجه به عرضه و تقاضا و براساس واقعیت های اقتصادی تعیین شوند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه وجود دامنه نوسان در بازار باعث ایجاد 

جهت دهی و محدودیت معاملات و در نتیجه منجر به افزایش انحراف از کارایی 
مطلوب بازار می شود، گفت: پیشنهاد می شود تا نسبت به بازگشت شرایط 
معاملات بازار به شرایط قبل تلاش شود و انتظار می رود تا بازار با قوانین جدید 

دستخوش فشار مضاعف نشود.
وجود نوسان در بازار ارز

امیرباقری به وجود فضای نوسانی در بازار داخلی  ارز تاکید کرد و بیان داشت: 
نرخ ارز در رقمی بین ۲۱ تا ۲۵ هزار تومان در نوسان است و ریشه های این 
موضوع، وجود نوسان در سیاست خارجی است که اکنون کشور در حال تجربه 

آن است.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: با توجه به چرخش مسایل سیاسی 
در آمریکا و سیگنال هایی که به لحاظ اقتصادی در خروج از تحریم دریافت می 
شود، به طور عمده فعالان بازار چشم انداز تورم را افزایشی نمی بینند و با توجه 
به احتمال ایجاد فضای رکودی، احتمال تسری این موضوع به همه بازار وجود 

دارد و بازارهای سرمایه گذاری را تحت تاثیر خود قرار خواهد داد.
وی با بیان اینکه بازار سرمایه از جمله بازارهایی است که از این موضوع تاثیر 
می پذیرد، افزود: زمانی که چشم انداز بالایی برای نرخ ارز متصور نباشیم تورم 
کنترل می شود که این امر زمینه ایجاد فضای رکودی در کلیت اقتصاد را فراهم 
می کند، در نهایت ضمن کاهش چشم اندازها شاهد فشارها بر روی قیمت ارز 
خواهیم بود؛ به همین دلیل در کوتاه مدت نباید در انتظار روندهای انگیزشی 

قوی در بازار باشیم.
امیرباقری گفت: به نظر می رسد با توجه به پیش بینی ها در زمینه بهبود 
تا  ایجاد فضای مطلوب اقتصادی،  شرایط سیاسی، لغو حدودی تحریم ها، 
اندازه ای در میان مدت و بلندمدت تنفس اقتصادی برای کشور ایجاد شود 
و از طرفی، دولت حاضر و دولت های بعدی به این نتیجه رسیدند که کنترل 
و  مدت  میان  در  رود  می  انتظار  و  نیست  مناسبی  راهکار  ارز  نرخ  دستوری 

بلندمدت فضای بازار سرمایه با کلیت اقتصاد رشد کند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه سرمایه گذاران باید در محاسبات خود 
پارامترهای اقتصادی و چشم اندازها را در نظر بگیرند، خاطرنشان کرد: با توجه 
به چشم اندازها باید سناریوهای مختلفی در نظر گرفته و هر سناریو منجر به 
محاسبه سود شرکت ها شود تا در چیدمان پرتفوی خود بتوانند سبد بهینه ای را 

برای رسیدن به بازدهی مطلوب کسب کنند.
سرمایه های حاضر در بانک وارد بورس نمی شوند

وی تاکید کرد: در شرایط فعلی که قیمت ها نوسان دارند باید پرتفوی سرمایه 
گذاری را از ریسک های فزاینده مصون کرد؛ بنابراین سرمایه گذاران می توانند 
به جای خروج سرمایه های خود از بازار سهام و ورود آن به فضای بانک، از ابزار 
بدون ریسک مانند صندوق با درآمد ثابت و اسناد خزانه که در بازار وجود دارد 
استفاده کنند. امیرباقری با بیان اینکه براساس تحقیقات انجام شده عمده 
پولی که وارد بانک می شود دیگر به راحتی وارد بازار سرمایه نمی شود، گفت: 
فعالان بازار نباید چنین تصوری داشته باشند که با ورود بازار به فاز صعودی 
شاهد ورود نقدینگی ها به سمت بازار سهام باشیم، زیرا همیشه بعد از روند 
نزولی سنگین بازار سهام، بدبینی هایی در بازار ایجاد می شود که این امر باعث 

می شود تا سرمایه خارج شده از بازار به راحتی دوباره وارد بازار سهام نشود.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه، به سهام داران توصیه می شود که برای 
سرمایه گذاری از بازار های متنوعی استفاده کنند تا در صورت تغییر مسیر 
و چرخش روند بازار، همراه با معاملات بازار باشند و از فرصت های سرمایه 
گذاری بهره مند شوند. وی با بیان اینکه به نظر می رسد بازار ریزش سنگینی را 
تجربه نکند و بیشتر از اصلاح قیمتی شاهد اصلاح زمانی در بازار باشیم، اظهار 
داشت: این اقدام این فرصت را به سرمایه گذاران می دهد تا سهام برتر را در 
بازار انتخاب و بدون عجله اقدام به معامله در این بازار کنند و افق میان مدت 
و بلندمدت را برای سرمایه گذاری داشته باشند تا از این طریق از فرصت های 

ایجاد شده در بازار منتفع شوند.

یک کارشناس بازار سرمایه پاسخ می دهد؟

بیت کوین یا بورس، بهترین بازار برای سرمایه گذاری کدام است؟

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۴۴۰ شماره  ۱-رأی 
علی  فرزند  فریدونی  حسین  به  ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۸۲مربوط 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۵/۰۵مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۷۸اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از رضا شوندی 

صفحه ۵۳۴ دفتر ۳۲۸)م الف۹۰۹۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۱۷۷۸ شماره  رأی   -۲
فرزند  علی  بنی  محمدحسن  به  مربوط   ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۲۶
محمدعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۸۰مترمربع پلاک ۲۲۷۷/۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از داود اصفهانی نژاد 
بمیزان ۷۷/۵ مترمربع و مجید آمن بمیزان ۱۵ مترمربع انتقالی طی سند 

رسمی شماره ۱۰۵۷۱۰ مورخ ۷۳/۲/۲۰ دفترخانه ۱۸قم)م الف۹۰۹۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۷۹۱۳ شماره  رأی   -۳
محمد  فرزند  حسینخانلو  اصغر  به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۲۷
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده باستثناء ثمنیه 
اعیانی به مساحت ۶۵/۵۶ مترمربع پلاک شماره ۱۴۲ فرعی از ۱۹۳۹ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند 

قطعی صفحه ۸۷ دفتر ۵۱۶)م الف۹۰۹۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۷۹۰۲ شماره  ۴-رأی 
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۱۲ مربوط به حاتم اکبری قینرجه فرزند زعفر 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۸۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین رضویان 

احدی از ورثه محمد رضویان)م الف۹۰۹۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۷۷۸۸ شماره  ۵-رأی 
عزیز  فرزند  روشنی  شهباز  به  مربوط   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۲۴
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۵۳/۹۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۷۱اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سیداحمد 

فاتحی)م الف۹۰۹۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۷۰۸ شماره  ۶-رأی 
فرزند  مرفه  هاشمی  مرتضی  به  مربوط   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۰۵

رمضانعلی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ۱۳۳مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۸۲/۱ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضیان طی 
سند قطعی شماره ۱۷۹۱۲۴مورخ ۹۶/۲/۱۸ دفترخانه ۱۲قم )م الف۹۱۰۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۷۰۹ شماره  ۷-رأی 
فرزند  مرفه  هاشمی  مصطفی  به  مربوط   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۳۰۶
رمضانعلی درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ۱۳۳مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۸۲/۱اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضیان طی سند 

قطعی شماره ۱۷۹۱۲۴ مورخ ۹۶/۲/۱۸ دفترخانه ۱۲قم)م الف۹۱۰۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۷۹۲۷ شماره  ۸-رأی 
فرزند  شهباز  قاسمی  مرتضی  به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۲۹
اسماعیل درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ۸۷/۶۵مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۰۴ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 

الواسطه از پرویز خانمحمدی ثبت دفاتر الکترونیکی ۷۴۸۸)م الف۹۱۰۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۷۹۲۸ شماره  ۹-رأی 
علی  فرزند  یار  محمدی  رضا  به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۳۰
درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۸۷/۶۵مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۰۴ اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از پرویز خانمحمدی ثبت دفاتر الکترونیکی ۷۴۸۸)م الف۹۱۰۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴۸۰۷ شماره  ۱۰-رأی 
اسماعیل  فرزند  عطائی  رضا  به  مربوط   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۱۴۲
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۲۵۹/۵۲ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۰۶۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره ۵۴۸۸۹ مورخ 

۴۰/۹/۶ دفترخانه ۸قم)م الف۹۱۰۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۹۷۷۰ شماره  ۱۱-رأی 
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۴۷۲ مربوط به مهدی پاک سرشت مقدم فرزند 
حبیب اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۲۲۴/۴۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۰۰۵ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی و مبایعه 
نامه عادی و خریداری مع الواسطه از احمد و بتول و انسیه و فروغ الزمان 
شهرت همگی قیصری صفحه ۳۲۶ و ۳۲۹ و ۳۳۲ و ۳۴۱ و ۳۳۵ دفتر ۶۲۵ 

)م الف۹۱۰۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۲۱۹ شماره  ۱۲-رأی 

فرزند  کوهناب  صادقی  حکیمه  به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۰۲
صادق درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۶۶/۵مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۸۱ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 
الواسطه از محمدرضا و عصمت شهرت هر دو رضویان فرزندان علی رضویان و 

سید کمال رضویان)م الف۹۱۰۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۲۱۵ شماره  ۱۳-رأی 
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۳۱ مربوط به ناصر باقری زرقانی فرزند رستمعلی 
درقسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۶۶/۵مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۸۱ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 
محمدرضا و عصمت شهرت هر دو رضویان فرزندان علی رضویان و سید کمال 

رضویان)م الف۹۱۰۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۷۷۹۲ شماره  ۱۴-رأی 
ربعلی  فرزند  فرهمندی  مهدی  به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۴۷
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۶مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۷۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید احمد 

فاتحی)م الف۹۱۰۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۶۸۰۰ شماره  ۱۵-رأی 
۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۵۲ مربوط به سکینه خواتون علیزاده دوغی کلا 
فرزند رحمت اله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۱۳۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۶۹۳ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد 

عبداللهی قمی صفحه ۵۶۲ دفتر ۱۳۲)م الف۹۱۱۰(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت 
اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/۱۱/۲۵ 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۹۹/۱۲/۱۱
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند.
۱- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۰۳۳۵ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۱۱ مربوط به سید 
روح اله طباطبائی میمونه فرزند سیدرضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۰/۹۰ مترمربع پلاک شماره ۲ 
فرعی از ۶۵۸۹اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۲۰۶ 

صفحه ۵۲۳)م الف ۹۱۰۵(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۹۰۲  پرونده  به  مربوط  رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱۷۴۷   -۲
سکینه کشاورز فرزند کوچکعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۵۰مترمربع پلاک شماره ۱/۶۹۵اصلی 
واقع در قم بخش ۴ حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از قنبرعلی اکبری جمکرانی 

صادره در دفتر ۲۲ صفحه ۵۵)م الف ۹۱۱۱(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/۱۱/۲۵
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۹۹/۱۲/۱۱
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 



دوشنبه -یازدهم اسفند ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65227
ورزشی

»شهاب الدین عزیزی خادم« به  عنوان رئیس فدراسیون فوتبال برای چهار سال 
آتی انتخاب شد.

مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال، روز یکشنبه در سالن اجلاس سران و با 
حضور »مهدی علی نژاد« معاون توسعه ورزش قهرمانی وزارت ورزش و جوانان، 
نمایندگان کنفدراسیون فوتبال آسیا، نماینده سازمان بازرسی و اعضای مجمع 
در حال برگزاری است.نماینده فیفا هم به صورت آنلاین بر روند رای گیری نظارت 

دارد.
۸۷ نفر اعضای مجمع هستند و حق رای دارند. در این مجمع، رئیس و اعضای 

هیات رئیسه انتخاب خواهند شد.
در بخش ریاست و در رای گیری نخست، »شهاب الدین عزیزی خادم« با ۳۵ رای 
و »کیومرث هاشمی« با ۲۴ رای به دور دوم رسیدند. »مصطفی آجورلو« ۱۸ رای 
و »علی کریمی« ۹ رای کسب کرده و پس از اینکه به دور دوم نرسیدند، محل رای 

گیری را ترک کردند.
هدایت  سکان  و  کرد  کسب  رای   ۴۹ عزیزی خادم  دوم،  دور  رای گیری  در 

فدراسیون فوتبال را برعهده گرفت. هاشمی نیز ۳۸ رای کسب کرد.
عزیزی خادم سابقه حضور در هیات رئیسه فدراسیون فوتبال را دارد.

پیش از این »مهدی تاج« ریاست فدراسیون فوتبال را برعهده داشت و پس از 
کناره گیری او، »حیدر بهاروند« سرپرست فدراسیون شد.

 رییس فدراسیون فوتبال گفت: خادم فوتبال ایران خواهم بود و با نگاهی جدید 
به فوتبال ایران کمک خواهیم کرد.

شهاب الدین عزیزی خادم پس از انتخاب به عنوان رییس جدید فدراسیون 
فوتبال گفت: باید از اعضای مجمع به خاطر حمایت از من و موسوی تشکر کنم. 
چون قرار نبود ما امروز در مجمع صحبت کنیم از بهاروند خواهش کردم این وقت 

را به من بدهند که از همه شما تشکر کنم.
وی ادامه داد: من خادم فوتبال ایران هستم و با تیم مدیریتی جدید و با تعامل 
سازنده باید بتوانیم از فوتبال و منافع آن دفاع کنیم. باید بتوانیم فصلی نو و نگاهی 

جدید را در فوتبال درست کنیم.
رییس جدید فدراسیون فوتبال گفت: اعضای مجمع امروز ثابت کردند نگاه 
حرفه ای دارند و دلسوز این فوتبال هستند. خود را مکلف می دانم تا به توسعه 
فوتبال استانی بپردازم و به لیگ توجه جدی تری داشته باشیم. همه در کنار هم 

نگاه جدیدی را تجربه خواهیم کرد.
وی تصریح کرد: باید از بهاروند و اعضای هیات رییسه فدراسیون و محمد مهدی 

نبی دبیر فدراسیون و همچنین وزارت ورزش و جوانان تشکر کنم.
عزیزی خادم ادامه داد: همه با هم در کنار هم اعتماد و اعتبار را به فوتبال ایران 
برخواهیم گرداند. از مجلس شورای اسلامی و کمیته ملی المپیک هم باید تشکر 

کنم. 
ریییس جدید فدراسیون فوتبال گفت: مجددا از اعتمادی که به ما داشتید 

تشکر می کنم و امیدوارم بتوانم در فوتبال ایران کارهای بزرگی انجام دهیم.
هاشمی: گزینه وزارت ورزش نبودم

گزینه ریاست فدراسیون فوتبال گفت: من گزینه وزارت ورزش در انتخابات 
فدراسیون فوتبال نبودم. به رای مجمع احترام می گذارم.

»کیومرث هاشمی« پس از پایان رای گیری پست ریاست فدراسیون فوتبال که 
با ناکامی او همراه بود،  هنگام ترک مجمع در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
انتخابات خیلی خوب و در فضای دوستانه و دموکراتیک برگزار شد. به عزیزی 
تبریک  فوتبال  فدراسیون  جدید  رییس  عنوان  به  انتخابش  خاطر  به  خادم 
می گویم. امیدوارم دوستان بتوانند بار سنگین فوتبال کشور را با تیمشان به دوش 

بکشند و مشکلات را حل کنند.

وی افزود: امیدوارم دوستان در مرحله اول تیم ملی را به جام جهانی برسانند.
نامزد پست ریاست فدراسیون فوتبال ادامه داد: من مشکلی با انتخابات ندارم.

هاشمی در پاسخ به این پرسش که آیا عزیزی خادم می تواند مدیر شایسته ای 
برای فوتبال باشد یا خیر، اضافه کرد: حتما می توانند. مجمع رای داده است.

وی گفت: از مجمع ناراحت نیستم و باید به رای مجمع احترام بگذاریم. رای 
مجمع قابل احترام است. دوستان کار سختی را در فوتبال پیش رو دارند.

و جوانان در  وزارت ورزش  او گزینه  آیا  این پرسش که  به  پاسخ  هاشمی در 
انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال بود، اضافه کرد: کاملا برعکس. به هیچ وجه 

اینگونه نبود.
بهاروند: رئیس بعدی فدراسیون ۱۵۰ میلیارد در فیفا دارد

بعد از نبی، حیدر بهاروند سرپرست فدراسیون فوتبال نیز دراین مراسم گفت: 
می شنویم که فدراسیون، لقب بدهکار می دهند. یکسری اشکالات را قبول داریم 
ولی زحمات زیادی کشیده شده است. فدراسیون بدهکار است ولی منابع مالی 
در فیفا داریم که مطالبات ما در مقابل این بدهی ناچیز است. هرکسی رئیس 
فدراسیون شود حداقل ۱۵۰-۱۶۰ میلیارد در حسابش دارد که در صورت رفع 
تحریم ها می تواند به مجموعه فدراسیون کمک کند. دوستان ما زحمات زیادی 

کشیدند بخصوص آقای نبی و اعضای هیات رئیسه.
خلیل زاده:  عزیزی خادم اطلاعات خوبی از شرایط فوتبال ایران دارد

این در  از  باشگاه استقلال، گفت: عزیزی خادم پیش  رییس هیات مدیره 
هیات رییسه فدراسیون فوتبال حضور داشته و اطلاعات خوبی از شرایط فوتبال 

کشورمان دارد.
»اسماعیل خلیل زاده« در حاشیه انتخابات فدراسیون فوتبال، اظهار داشت: 
انتخابات سالم و آزادی برگزار شد و تمامی اعضای مجمع نیز در این انتخابات 

حضور داشتند.
وی افزود: هر چهار نامزدی که در فهرست نهایی حضور داشتند سوابق خوبی 

در فوتبال دارند و در تمام سال های اخیر زحمات زیادی کشیده اند.
رییس هیات مدیره باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: عزیزی خادم پیش از این 
در هیات رییسه فدراسیون فوتبال حضور داشته و اطلاعات خوبی از فوتبال دارد.
انتخابات هیات ریسه  از  تاکید کرد: نمی دانم چرا احمد مددی  خلیل زاده 

انصراف داد او اگر می ماند قطعا رای می آورد.
اسلامیان: از رد صلاحیت بهاروند متاسف هستم

عضو سابق هیات رییسه فدراسیون فوتبال گفت: »حیدر بهاروند« فوق العاده 
خوب بود و به ناحق رد صلاحیت شد چون همه مدیران ما پرونده باز دارند.

»محمود اسلامیان« در حاشیه انتخابات فدراسیون فوتبال در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: هر مجمعی لابی خود را دارد و ۸۷ نفر که درگیر فوتبال هستند این 

انتخاب را انجام می دهند چه کسانی در مسند قرار بگیرند.
وی افزود: »شهاب الدین عزیزی خادم« یک دوره در هیات رییسه فدراسیون 

فوتبال حضور داشته است و امیدوارم در سمت رییس نیز موفق باشد.
عضو سابق هیات رییسه فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: درآمدزایی برای 
هر رییسی در فدراسیون فوتبال سخت است، در همه جای دنیا ۷۰ درصد درآمد 
فوتبال از حق پخش است که ما این را نداریم. باید راهی برای آن پیدا کند چرا که 
اگر شما »بیل گیتس« را برای استقلال، پرسپولیس و تیم ملی بگذارید، وقتی ۷۰ 
درصد درآمد را ندارید نمی توان کاری کرد. اسلامیان تصریح کرد: »مهدی تاج« 
تیم ملی فوتبال را به جام جهانی برد و این اتفاق خوشایند برای فوتبال ایران بود و 

تمامی مدارج را در فوتبال طی کرد.
رد  متاسفم که  و  بود  فوق العاده خوب  بهاروند«  پایان گفت: »حیدر  در  وی 

صلاحیت شد.

علی کریمی: امیدوارم به فوتبال خیانت نشده باشد
علی کریمی پس از ناکامی در انتخابات فدراسیون فوتبال هنگام ترک سالن 
گفت: نیازی به من در فدراسیون فوتبال نبود و اگر دوست داشتند حتما به من 

رای می دادند. امیدوارم به فوتبال خیانت نشده باشد.
علی کریمی پس از ناکامی در انتخابات فدراسیون فوتبال هنگام ترک سالن 
اظهار داشت: ابتدا برای کیومرث هاشمی و شهاب الدین عزیزی خادم آرزوی 

موفقیت دارم.
وی افزود: من فقط برای اینکه بهانه دست کسی نیافتد در انتخابات حاضر شدم 
چرا که نتیجه این انتخابات از قبل مشخص بود. از ۹ عزیزی که به من رای دادند 
تشکر می کنم. از حضور در این انتخابات مشخص بود که در مجمع تنها ۹ نفر 
می خواستند تا فوتبال تغییراتی داشته باشد. از این بابت خوشحالم و تشکر می 

کنم. امیدوارم روسای بعدی اذیت نکنند و رویه حرفه ای را دنبال کنند.
کریمی در مورد اینکه آیا این انتخابات پاک بود یا خیر، اضافه کرد: من نمی توانم 
در این باره نظر بدهم و این موضوع را به وجدان دوستان واگذار می کنم. رای آنها 
برای من قابل احترام است. من هم اگر جای آنها بودم به کسی که دوست داشتم 

رای می دادم اما امیدوارم به فوتبال خیانت نکرده باشند.
انتخابات  این  آیا  اینکه  مورد  در  فوتبال  فدراسیون  انتخابات  ریاست  نامزد 
مهندسی شده بود، تصریح کرد: مهندسی را من نمی دانم. جا دارد با تاخیر روز 

مهندس را به مهندیسن عزیز تبریک بگویم!
وی در مورد اینکه آیا ممکن است به رییس بعدی فدراسیون کمک کند یا خیر، 

اضافه کرد: نیازی به من نبود اگر بود رای می آوردم.
آذری: به عزیزی  خادم رای ندادم

امیدوارم روزی فوتبالی ها رییس شوند
مدیرعامل باشگاه فولادخوزستان، گفت: در دور اول به علی کریمی و در دور 

دوم به کیومرث هاشمی رای دادم .رای من در مجمع امروز، عزیزی خادم نبود.
»سعید آذری« در حاشیه انتخابات فدراسیون فوتبال در جمع خبرنگاران، اظهار 
داشت: به عزیزی خادم تبریک می گویم و امیدوارم در سمتی که به دست آورد، 
موفق بوده و به نحو احسن وظایف محول شده را انجام دهد. در چهار سال آینده 

اتفاقات مهمی برای فوتبال ایران می افتد.
وی افزود: من در دور اول به علی کریمی رای دادم و در دور دوم به کیومرث 
هاشمی،به عزیزی خادم رای ندادم. بر اساس جدول مقایسه ای که تهیه کرده 

بودم رای دادم. با تمام این تفاسیر آرزو دارم عزیزی خادم موفق شود.
مدیرعامل فولاد خوزستان خاطرنشان کرد: تنها مدیر باشگاهی که در سه سال 
اخیر برای تغییرات اساسنامه تلاش کرد من بودم. خیلی ها معتقد بودند که موج 

سواری می کنم تا کاندید شوم . دیدید در هیچ حوزه ای نامزد نشدم.
آذری تصریح کرد: من حتم دارم روزی فردی روی صندلی ریاست فدراسیون 
فوتبال می نشیند که بازیکن تیم ملی بوده و برای تیم ملی ایران بازی کرده است.

وی در پایان گفت: آرزویم این بود که یک فوتبالی امروز انتخاب شود. از این 
به بعد هر کسی از قهرمان هایمان خواست بیاید در این مجمع بنشیند باید این 

ذهنیت را داشته باشد که لابی گری به معنای فساد نیست.
 محسن ترکی: فوتبالی ها چشم دیدن یکدیگر را ندارند

داور بازنشسته فوتبال کشورمان انتخاب نشدن »علی کریمی« را به عنوان 
رییس فدراسیون فوتبال روز شکست فوتبال خواند و گفت: خانواده این رشته 
چشم دیدن یکدیگر را ندارند و اگر دوباره فوتبال ایران با مشکلات زیادی مواجه 

شد، دوستان حق اظهار نظر ندارند.
»محسن ترکی« در حاشیه مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال، اظهار داشت: 
جنگیدیم تا روزی برسد که فوتبالی ها در انتخابات شرکت کنند و »علی کریمی« 
این جرات را داشت که وارد انتخابات شود. در گذشته بسیاری از فوتبالی ها حتی 

شجاعت حضور در مجمع را نداشتند.
وی گفت: واقعا ناراحت کننده است که تنها گزینه فوتبالی، ۹ رای بیاورد. 
اعضای فوتبالی مجمع از کریمی حمایت نکردند و حتی برخی هم تخریب انجام 
می دادند که بسیار ناراحت کننده است. انتخاب شدن کریمی می توانست در 

عرصه بین المللی برای ما بسیار خوب باشد.
ترکی ادامه داد: به عزیزی خادم تبریک می گویم. همانطور که اگر کریمی 
انتخاب می شد باید از مدیران توانمند در تیمش استفاده می کرد، عزیزی خادم 

هم باید از اهالی فوتبال بهره ببرد.
این داور بازنشسته در ادامه گفت: فوتبالی ها چشم دیدن یکدیگر را ندارند و 
تنگ نظری زیادی بین آنان وجود دارد. البته در تمام عرصه ها این مشکلات است. 
اگر این مرتبه برای فوتبال کشور مشکلات ایجاد شود، هیچ فردی از فوتبال حق 
ندارد اظهار نظر کند. وی در پایان گفت:  بسیار متاسفم که کریمی فقط ۹ رای 

آورد و شاید وعده هایی در انتخابات در کار بوده است.
اسکوچیچ: مهم موفقیت فوتبال ایران است

 سرمربی تیم فوتبال کشورمان، گفت: مهم موفقیت فوتبال ایران است و من 
تنها روی کار خودم تمرکز دارم.

»دراگان اسکوچیچ« روز یکشنبه پس از حضور در مجمع انتخاباتی فدراسیون 
رییس جدید  به  عنوان  انتخاب شدن »شهاب الدین عزیزی خادم«  و  فوتبال 
فدراسیون در جمع خبرنگاران اظهار داشت: فقط روی کارم تمرکز دارم تا تیم ملی 

فوتبال بتواند عملکرد خوبی داشته باشد.
وی افزود: همه باید برای پیشرفت تیم ملی فوتبال و رسیدن به موفقیت تلاش 

کنند.

»عزیزی خادم« رییس فدراسیون فوتبال شد

عزیزی خادم: خادم فوتبال ایران هستم دلخوری مظاهری تا کِی ادامه دارد؟

»رشید« دروازه بان همیشه شاکی استقلال
به نظر می رسد »محمود فکری« برای حل اختلاف میان رشید مظاهری و مربی 
دروازه بان های تیمش هر چه زودتر باید دست به کار شود چرا که ادامه این اختلاف 

می تواند تبعات سنگینی را برای آبی ها به همراه داشته باشد.
روز یکشنبه در تمرین استقلال اتفاق تازه ای رخ داد.

رشید مظاهری دروازه بان استقلال در اواسط تمرین با این بهانه که مچ پایش درد 
می کند محل تمرین را ترک کرد.

این اتفاق در شرایطی رخ داد که مربیان استقلال تلاش زیادی کردند تا وی را متقاعد 
به ادامه حضور در تمرین کنند اما وی اعلام کرد مچ پایش درد می کند و نمی تواند تحت 

هیچ شرایطی به تمرین ادامه دهد.
رشید مظاهری با سعید عزیزیان مربی دروازه بان های تیمش اختلاف سلیقه دارد. او 
چندی پیش به کادر فنی استقلال اعلام کرد باید یک تمرین دهنده با وی به شهرستان 

ها اعزام شود که محمود فکری با این موضوع مخالفت کرد.
اولین قهر رشید مظاهری به چند ماه پیش بر می گردد، به چند روز قبل از بازی 
استقلال و ماشین سازی تبریز در هفته سوم لیگ برتر باشگاه های ایران، در یکی از 
تمرینات استقلال وقتی گلرهای آبی پوش پس از گرم کردن آماده انجام تمرینات ویژه 
شدند. سید حسین حسینی که سابقه بیشتری در استقلال دارد از مظاهری می خواهد 

او آغازگر تمرین باشد و با عزیزیان تمرینات اختصاصی را شروع کند.
این موضوع با مخالفت دروازه بان تازه وارد و ملی پوش آبی پوشان همراه می شود.

حسینی که از واکنش مظاهری ناراحت شده بود خطاب به او می گوید اینجا استقلال 
است و من سابقه بیشتری نسبت به تو دارم و باید برخی مسائل رعایت شود.

حسینی در ادامه تاکید می کند یکی از کاپیتان های استقلال محسوب شده و باید 
حرمت او حفظ شود.

مظاهری که انتظار این واکنش را نداشت نزد سعید عزیزیان رفته و از او می خواهد محل 
تمرین را ترک کند چرا که تمرکزش به هم ریخته و نمی تواند با تمام توان تمرین کند.

مربی دروازه بان های استقلال از مظاهری درخواست می کند در محل تمرین بماند تا 
این اتفاق به محمود فکری منتقل شده و او تصمیم نهایی را بگیرد اما مظاهری راه خروج 

را در پیش گرفته و حاضر به تمرین نمی شود.
دروازه بان استقلال در پایان دیدار تیمش مقابل نساجی، به انتقاد از مدیران  این تیم 

پرداخت و درباره محمود فکری جمله ای را بر زبان آورد که حسابی دردسرساز شد.
او که گفته می شد از تاکتیک های سرمربی استقلال انتقاد کرده بود در جمع خبرنگاران 
گفته بود: من هیچ وقت از فکری انتقاد نکردم ولی کلا چیزی در دلم هست که باید آن 
را بگویم. اینکه من فکر می کنم تفکرات محمود فکری نسبت به گلرهای تیم مانند من و 
سیدحسین یا همه گلرهایی که شاگرد وی بوده اند، سنگین است و این تفکر، فشار را روی 

دروازه بان تیم زیاد می کند. فرقی ندارد من باشم یا حسینی!
البته او در تمرین استقلال شرکت کرد و با فکری مشغول صحبت شد تا مشخص شود 

اختلاف زیادی بین این دو نفر وجود ندارد.
پس از دیدار استقلال و سپاهان اصفهان رشید مظاهری چند روزی در تمرینات 
استقلال شرکت نکرد، او در ابتدا اعلام کرد سرماخورده است و به استراحت پرداخت، 

بعد اعلام کرد از ناحیه کمر درد دارد و نمی تواند تمرین کند.
و حالا با اتفاق امروز، به نظر می رسد محمود فکری باید هر چه زودتر شخصا وارد ماجرا 

شده و به قهرهای اخیر در کمپ آبی ها پایان دهد.

حمید مطهری:

 بازی های نیم فصل دوم فوتبال مانند 
رانندگی در شب است

مربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: در نیم فصل دوم شرایط ما سخت است چون بازی 
در این نیم فصل مانند رانندگی در شب است و هر اشتباهی به قیمت از دست دادن هدف 

تمام می شود. 
»حمید مطهری« در نشست خبری پیش از دیدار برابر تیم فوتبال سایپا تهران اظهار 
داشت:  تیم پرسپولیس به قهرمانی نیم فصل رسید و این کار مهم بود زیرا یکی از اهداف 
کوتاه مدت ما به شمار می رفت من این قهرمانی را به روح مهرداد میناوند، علی انصاریان و 
سه هواداری که در فینال لیگ قهرمانان جان خود را از دست دادند تقدیم می کنم. در نیم 
فصل دوم شرایط ما سخت است چون بازی در این نیم فصل مانند رانندگی در شب است 

و هر اشتباهی به قیمت از دست دادن هدف تمام می شود. 
وی با اشاره به تعطیلات پایان نیم فصل گفت: شرایط تیم پرسپولیس به گونه ای است 
که تلاش سرلوحه کار بازیکنان و کادر فنی قرار دارد. ما بعد از بازی  گل گهر تنها دو روز به 
بازیکنان خود استراحت دادیم و آنان آماده دیدار با تیم سایپا هستند. البته تیم سایپا یک 
ساختار منظم و حرفه ای دارد و من در این تیم مربی بودم. تمام تلاش آنان برای امتیاز 
گرفتن از پرسپولیس است و در نیم فصل نخست با تساوی موفق بودند. البته شرایط آن 

بازی به خاطر زمین ورزشگاه دستگردی کاملا متفاوت بود. 
 مربی تیم فوتبال پرسپولیس ادامه داد: ما لیستی از بازیکنان مورد نیاز به مدیران 
باشگاه دادیم و آنان به دنبال جذب هستند. بازیکنی باید در پرسپولیس حضور داشته 
باشد که برای قهرمانی تلاش کند. شهریار مغانلو این ویژگی را دارد و به دنبال جذب او 
هستیم. البته ترابی بازیکن خوب فصل قبل هم به پرسپولیس آمده است و باید منتظر 
باز شدن پنجره نقل و انتقالات باشیم. اگر تا فردا این پنجره باز نشود نمی توانیم در دیدار 
برابر سایپا از او استفاده کنیم.   مطهری راز موفقیت تیم را در اتحاد و یکدلی تعریف کرد و 
افزود: مجموعه پرسپولیس همدل است و این همدلی راز موفقیت ما در رقابت ها به شمار 

می رود؛ پرسپولیس یک هدف دارد و آن موفقیت است.
وی در خصوص دیدار پرسپولیس برابر تیم دسته دومی مس نوین در جام حذفی نیز 
تاکید کرد: این تیم را آنالیز کردیم و می دانیم مس در تمامی  رده ها تیم های خوبی را روانه 
مسابقات می کند.  دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و سایپا تهران روز )دوشنبه( ساعت 

۱۷:۳۰ دقیقه در ورزشگاه آزادی برگزار می شود

کاظم اولیایی:

 تشکیل آنی کمیته فنی باید اولویت 
عزیزی خادم باشد

مدیرعامل اسبق استقلال گفت: عزیزی خادم در اولین گام به صورت فوری برای 
صعود تیم ملی به جام جهانی کمیته فنی را انتخاب کند و تمامی این کمیته را به فرد 

فوتبالی و مورد قبول واگذار کند تا از این برهه سخت به سلامت عبور کنیم.
کاظم اولیایی اظهار داشت: »شهاب الدین عزیزی خادم« با اکثریت آرا توانست رییس 

فدراسیون فوتبال شود و او باید بداند مسوولیت سنگینی را بر عهده خواهد داشت.
وی افزود: رقابت بین کیومرث هاشمی و مصطفی آجورلو باعث شد آرای این دو نفر 
شکسته شده و عزیزی خادم کار راحت تری برای ریاست فدراسیون فوتبال پیش رو داشته 
باشد. عضو کمیته استیناف صدور مجوز حرفه ای خاطرنشان کرد: به عنوان عضوی 
کوچک از جامعه فوتبال آرزو می کنم رییس جدید فدراسیون فوتبال در کار مهمی که 
به وی سپرده شده است موفق بوده و بتواند خدمات ارزنده ای را برای فدراسیون فوتبال 
انجام دهد. کاظم اولیایی تصریح کرد: شهاب الدین عزیزی خادم باید از تمام نیروهای 
فوتبالی استفاده لازم را کرده و تلاش کند حتی از رقیبان خود نیز مشاوره های لازم را 
بگیرد. وی تاکید کرد: رییس فدراسیون فوتبال باید برنامه خود را تقویت کند و با اجماعی 
که بین اهالی فوتبال به وجود می آورد می تواند گام های خوبی را برای پیشرفت جامعه 
فوتبال ایران بردارد. مدیرعامل اسبق استقلال در پایان گفت: وی در اولین گام به صورت 
فوری کمیته فنی را برای صعود تیم ملی به جام جهانی انتخاب کند و تمامی این کمیته 

را به افراد فوتبالی و مورد قبول واگذار کند تا از این برهه سخت به سلامت عبور کنیم.

نماینده قم در لیگ برتر فوتسال ماندگار شد؛

پیروزی پرگل فردوس قم برابر شهروند ساری
فردوس قم آخرین بازی خود در لیگ برتر فوتسال را با پیروزی پرگل به پایان رساند.

برپایه این گزارش ،تیم فوتسال فردوس قم در دیداری از هفته سیزدهم گروه الف لیگ 
برتر باشگاه های کشور عصر روز شنیه در شهر ساری برابر شهروند این شهر صف آرایی 

کرد و در دیداری پرگل ۷-۲  به پیروزی رسید.
فوتسالیست های قمی که شانسی برای صعود به جمع ۴ تیم برتر نداشتند با یک بازی 
هجومی توسط رضوی و ایثاری هر کدام دوبار و نعمتی، بشری دوست و میکائیلی هم یک 
بار در این دیدار گلزنی کردند تا آخرین بازی لیگ را با خاطره ای خوش به پایان برسانند.

نماینده قم که در هفته پایانی با قرعه استراحت روبروست با ۱۵ امتیاز در رده چهارم 
جدول گروه الف رده بندی لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور قرار گرفت.

یک پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید باید در 
کرسی مدیریت باشگاه، فردی حضور داشته باشد که بتواند 

مدیریت خوبی روی مسائل باشگاه داشته باشد.
سعید مراغه چیان درباره شرایط این روزهای  آبی پوشان 
از فکری حمایت شود.  باید  نظر من  به  پایتخت گفت: 
باید  و  است  کرده  بازی  استقلال  در  سال ها  مربی  این 
حمایت های لازم از فکری صورت بگیرد. الان تیم هایی 
که در لیگ برتر حضور دارند رقابت  نزدیکی دارند. مثلا 
شاید ۴  است،  شده  نیم فصل  قهرمان  که  پرسپولیسی 
بازی خوب انجام داده باشد. قبلا می گفتند چرا مسی 
بهترین بازیکن است؟ چون این بازیکن از ۳۸ بازی، ۲۴ 
بازی خوب داشته است. الان تیم ها در لیگ برتر شانسی 
بازی، ۱۱  در ۱۴  که  نیست  تیمی  الان  بازی می کنند. 
بازی درجه یک داشته باشد و حداقل ۵ بازی خوب دارند. 
استقلال از نظر امتیازی نتیجه بدی نگرفته است. هواداران 

نتیجه دلخواه  به  تا استقلال  باشند  باید مقداری صبور 
برسد.

او ادامه داد: درباره مدیریت باشگاه باید گفت که آقای 
مددی که قبلا معاون سایپا بوده است، چرا باید مدیرعامل 
مددی هاست؟  جای  استقلال  واقعا  آیا  شود؟  استقلال 
چرا باید چنین شخصی را مدیرعامل کنند؟ کسی ایشان 
را قبول ندارد و این  آقایان برای پیشکسوتان ارزش قائل 
نیستند. مدیری که اختیاری از خودش نداشته باشد، چه 
توانایی دارد؟ الان چند سال است که این آقایان استقلال 

را به نابودی کشانده اند.
وضعیت  درباره  استقلال  فوتبال  تیم  پیشکسوت  این 
مهدی قایدی که باعث شده بود چندین روز در تمرینات 
قایدی  باید  اظهار کرد: الان چرا  باشد،  استقلال غایب 
به این وضعیت بیفتد؟ قراردادی که با این بازیکن بسته 
شده است، واقعا حق او نیست. در حال حاضر بازیکنان 

ضعیف تر از قایدی پول های بیش تری دریافت می کنند. 
باید کاری صورت بگیرد و قرارداد باید طوری باشد که این 
بازیکن با عشق و علاقه به میدان بیاید. وقتی مدیریت 
خراب باشد، این اتفاقات رخ می دهد. مدیریت گفته است 
که این بازیکن سرما خورده است درحالی که اصل ماجرا 

چیز دیگری است. واقعا چرا مدیریت دروغ می گوید؟
مراغه چیان درباره تجمعم های هواداران استقلال مقابل 
ساختمان باشگاه استقلال و ساختمان مجلس اظهار کرد: 
هواداران عاشق استقلال هستند و حق هم دارند که به حق 
خود برسند. هواداران اگر نباشند، فوتبال به درد نمی خورد. 
به خاطر هواداران است که بازیکنان می توانند عرض اندام 
کنند. هواداران به کادر مدیریت اعتراض دارند و مدیرعامل 
را نمی خواهند اما درباره فکری به نظر من باید صبر و تحمل 
خود را بیش تر کنند تا ببینیم چه اتفاقاتی می افتد. فوتبال 
ما سال به سال ضعیف تر می شود مشکلش هم فوتبال پایه 

است. ما در آکادمی استقلال دست دلال ها را  کوتاه کرده 
بودیم و مربیان خوبی گذاشته بودیم و می خواستیم حق 
کسی ضایع نشود اما زمانی که من در آکادمی استقلال 

بودم پولی به ما داده نشد.
استقلال  به  و  آمدیم  تاج  تیم  پایه های  از  ما  افزود:  او   
رسیدیم. الان همه چی پارتی بازی شده است اما اگر به 
پایه ها رسیدگی شود، شرایط بهتر خواهد بود. در تمام 
دنیا لیگ های شان با ۲۰ تیم برگزار می شود اما لیگ برتر 
ایران با ۱۶ تیم برگزار می شود و این نشان دهنده افت لیگ 
که  باشد  داشته  مدیرعامل خوبی  اگر  استقلال  ماست. 
استقلالی هم باشد، شرایط بهتری کسب خواهد کرد. این  
آقایان دارند استقلال را نابود می کنند. استقلال می تواند 
جایگاه بهتری داشته باشد. هواداران بازی خوب و روان 
می خواهند. زمانی که ما در تیم تاج بودیم، جوانگرایی 

خوبی وجود داشت و فوتبال زیبایی بازی می کردیم.

سعید مراغه چیان، پیشکسوت استقلال:

 استقلال جای امثال مددی ها نیست

تیم بسکتبال شیمیدر قم با تثبیت جایگاه دومی خود در آخرین بازی از مرحله گروهی 
فصل جاری لیگ برتر بسکتبال باشگاه های کشور برابر مهرام تهران صف آرایی می کند.

برپایه این گزارش ، در شرایطی که فصل ۱۴۰۰ – ۱۳۹۹ لیگ برتر بسکتبال مردان 
ایران با حضور ۱۸ تیم در دو گروه هشت تیمی به شکل رفت و برگشت برگزار می شود، این 
هفته دیدارهای مرحله مقدماتی پایان می یابد و تیم ها از پانزدهم اسفند ماه وارد مرحله 

پلی آف خواهند شد.
تیم بسکتبال شیمیدر قم یکی از تیم های حاضر در گروه دوم مرحله مقدماتی است 
که باید این هفته آخرین بازی خود در این مرحله را روز سه شنبه دوازدهم اسفند ماه از 
ساعت ۱۷:۳۰ دقیقه در سالن آزادی برابر مهرام برگزار کند، اما پیش از انجام این مسابقه، 

جایگاه دومی شیمیدر در گروه دوم قطعی شده است.
شاگردان مصطفی هاشمی از ۱۳ مسابقه قبلی خود در گروه دوم ۱۱ پیروزی و دو 

باخت در کارنامه دارند و با کسب ۲۴ امتیاز هم اکنون در رتبه دوم جدول هستند.
بدین ترتیب تیم بسکتبال شیمیدر قم باید به عنوان تیم دوم گروه دوم در مرحله پلی آف 
رقابت های لیگ برتر بسکتبال به مصاف تیم رده هفتم جدول گروه نخست برود، در حالی 

که مرحله پلی آف به شکل ۲ از ۳ برگزار می شود.
نخستین مسابقه  مرحله پلی آف بین تیم  دوم گروه دوم )شیمیدر( و تیم هفتم گروه 
نخست روز شنبه شانزدهم اسفند به انجام خواهد رسید و بازی دوم روز هجدهم اسفند 
برگزار می شود، ضمن اینکه در صورت نیاز به بازی سوم، این بازی روز چهارشنبه ۲۷ 

اسفند ماه برگزار می شود. نماینده بسکتبال استان قم در مرحله مقدماتی به تیم های 
مهرام )بازی نیم فصل اول( و کوچین آمل )بازی نیم  فصل دوم( را واگذار کرده و در ۱۱ 

مسابقه دیگر به برتری رسیده است.

مصاف شیمیدر با مهرام ؛

 جایگاه دومی یاران هاشمی تثبیت شد
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سازوکارهای اجماع ساز اصلاح طلبان و اصولگرایان  ؛

انتخابات ۱۴۰۰؛  نامزدهای
 حتمی و محتمل

 اعلام خبر نامزدی قطعی هریک از چهره های عرصه سیاست ایران در سیزدهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری، آرام آرام این رویداد را به مهم ترین موضوع سیاسی 
کشور تبدیل و گمانه زنی ها و تحلیل های بسیاری را در فضای رسانه ای و گعده های 

سیاسی ایجاد کرده است. 
تازه ترین بازیگر انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم، »علی مطهری« نماینده پیشین 
مجلس است که روز پنجشنبه در نشست خبری به صورت رسمی از قصد خود برای 
کاندیداتوری خبر داد. با نگاهی به فعالیت های وی به ویژه در یک سال گذشته این 
اقدام وی را می توان غیرقابل پیش بینی ارزیابی کرد اما مطهری در نشست خبری 
خود از برنامه ریزی هایش برای نامزدی در انتخابات سخن گفت که نشان می دهد 
مدت هاست به این موضوع اندیشیده است. مطهری نخستین نامزد رسمی انتخابات 
ریاست جمهوری آینده نیست؛ دو روز پیش از اعلام قصد وی؛ حجت الاسلام »محسن 
رهامی« نماینده ادوار مجلس و از فعالان سیاسی اصلاح طلب هم آمادگی رسمی خود 
را به عنوان نامزد انتخاباتی اعلام کرد. صحنه انتخاباتی این روزها در کنار بازیگران قطعی 
آن، سیاستمداران دیگری هم به خود می بیند که در صدر گمانه زنی های انتخاباتی قرار 
دارند؛ نام هایی که گرچه تاکنون خود حرفی از نامزدی نگفته اند اما بسیاری آن ها را 
کاندیدای بالقوه ریاست جمهوری آینده می دانند و درباره حمایت از آن ها سخن گفته 
و تحلیل ارائه می دهند. چهره هایی که تاکنون به صورت رسمی در کارزار انتخاباتی 
از دو طیف  کاندیداهایی مستقل  را  اعلام حضور کرده اند؛ خود  ریاست جمهوری 
سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا می دانند. در این بین اصولگرایان در پیچ و خم شوراهای 
وحدت آفرین گرفتار شده اند و اصلاح طلبان هم گرچه سازوکار انتخاباتی خود را پیش 

می برند هرچند آنها هم در استراتژی انتخاباتی خود با چالش هایی مواجه هستند.
نام های قطعی انتخابات ۱4۰۰

با اعلام رسمی نامزدی برخی چهره ها در انتخابات آرایش انتخاباتی در ایران جدی تر 
می شود. حجت الاسلام »محسن رهامی« فعال سیاسی اصلاح طلب سوم اسفندماه 
خبر کاندیداتوری خود در انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم را اعلام و تصریح کرد: 
»از مدت ها قبل با کمک جمعی از شخصیت ها و جریان ها، کمیته هایی برای برنامه ریزی 
در چندین حوزه تشکیل داده ایم تا با استفاده از تجارب و تخصص افراد، برنامه  کاملی 
برای بهبود اوضاع کشور تهیه شود.« به فاصله دو روز و در هفتم اسفندماه هم »علی 
مطهری« نماینده مجلس دهم ضمن اعلام خبر نامزدی خود در انتخابات آینده تصریح 
کرد: »با توجه به شرایط کشور و توانایی که در خود احساس می کنم لازم دیدم در 
انتخابات ریاست جمهوری حضور یابم و خود برای اداره کشور اصلح می دانم و معتقدم 
برای ترغیب مردم به مشارکت هر کس این توانایی را در خود ببیند باید برنامه خود را 

ارائه دهد.«
»محمد غرضی« از نامزدهای دوره های قبل انتخابات ریاست جمهوری و »حسین 
دهقان« وزیر سابق دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح هم پیش از این و در آذر و بهمن ماه 
امسال از عزم خود برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری خبر داده بودند. در کنار 
این نامزدهای قطعی؛ همانگونه که اشاره شد چهره های بالقوه و احتمالی هم وجود 
دارد که برخی احزاب و گروه های سیاسی از هم اکنون درباره حمایت از آن ها گمانه های 
خود را مطرح می کنند. در همین زمینه »محمد عطریانفر« عضو شورای مرکزی حزب 
کارگزاران سازندگی در تازه ترین اظهار نظر در بررسی گزینه های احتمالی حمایتی در 
این حزب گفته است: »در شرایطی که اصلاح طلبان را از معرفی نامزد ذاتی خود محروم 
کنند،   طبیعی است به سمت تصمیمات دیگر و انتخاب از میان نیروهای دیگر برویم و 
کسی که مواضع رفتاری اش به ما نزدیکتر باشد مورد انتخاب قرار دهیم. آقای لاریجانی 

در چنین شرایطی از چهره هایی است که می توان روی او بحث کرد و تصمیم گرفت.«
پیش از این هم »حسین مرعشی« سخنگوی این حزب  درباره چهره های دیگر 
اصولگرا و امکان حمایت کارگزاران از آن ها گفته بود: »در مورد آقای لاریجانی بدون 
قید و شرط نمی گویم ولی از آقای ناطق نوری بدون قید و شرط حاضر هستیم که 
حمایت کنیم تا رییس جمهور ایران شود.« این اسامی در اردوگاه اصلاح طلبان در حالی 
مطرح می شود که نام هایی چون »محسن هاشمی«، »اسحاق جهانگیری« و حتی 
»محمدجواد ظریف« و »سید حسن خمینی« هم مطرح است که در حد شنیده ها و 
گمانه زنی ها طرح شده اند. میان اصولگرایان هم نام هایی چون »محسن رضایی« دبیر 
مجمع تشخیص مصلحت نظام تا »سعید محمد« فرمانده قرارگاه خاتم الانبیا )ع(، از 
»رستم قاسمی« وزیر سابق نفت تا »امیرحسین قاضی زاده« نماینده مجلس به گوش 
می رسد که در کنار »محمود احمدی نژاد« بیشترین گمانه ها را به خود اختصاص 
می دهند. برخی از این نامزدها هرچند به طور رسمی برای انتخابات اعلام حضور 
نکرده اند  با این حال سفرهایی که دارند، سخنرانی ها، اظهارنظرها و مصاحبه هایی 
که دارند نشان می دهد که عزم خود را برای حضور در رقابت انتخاباتی جزم کرده اند. 
درخواست های مردمی از این افراد هم به نوعی نشان دهنده وجه دیگری از فعالیتهای 

پیشا انتخاباتی برخی از نامزدهاست.  
در کنار چهره هایی که به صورت بالفعل و بالقوه نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
محسوب می شوند؛ برخی چهره ها هم به گفته نزدیکان و همفکران آن ها در سودای 
ریاست جمهوری سیزدهم نیستند. »محمدباقر قالیباف« رییس مجلس یکی از همین 
چهره هاست که علیرغم فعالیت ماه های اخیر که شائبه انتخاباتی ایجاد کرده بود بر 
اساس اعلام یکی از چهره های نزدیک؛ قصدی برای حضور در انتخابات در مقام کاندیدا 
ندارد. »محسن پیرهادی« عضو هیات رییسه مجلس با اشاره به اینکه قالیباف در پاسخ 
به توصیه ها گفته است؛ بر مجلس تمرکز داشته و بنای کاندیداتوری ندارد؛ تصریح کرد: 
»برداشت من این است که با افزایش احتمال حضور آیت الله رییسی، دکتر قالیباف 
آمادگی کمک به او را دارد.« گرچه نمی توان قاطعانه از کناره گیری رییس مجلس در 
انتخابات آینده با این اظهارنظر سخن گفت اما به نظر می رسد موضوع کاندیداتوری 
حجت الاسلام »ابراهیم رییسی« دستکم برای اصولگرایان جدی تر از گذشته شده 

است.
سازوکارهای اجماع ساز اصلاح طلبان و اصولگرایان  

اعلام حضور رسمی کاندیداهای انتخاباتی از یک سو و تشکیل و تثبیت نهادهای 
اجماع ساز و وحدت بخش اصلاح طلبان و اصولگرایان از یک سو؛ جو سیاست و رسانه 
در ایران را رنگ انتخاباتی داده است. در این میان اصلاح طلبان پس از روزها رایزنی 
و گفت و گو؛ سرانجام رییس و سخنگوی نهاد جدید اجماع ساز خود را شناخت. به 
گفته »آذر منصوری« قائم مقام حزب اتحاد ملت؛ مجمع عمومی نهاد اجماع ساز عصر 
چهارشنبه ۶ اسفند تشکیل جلسه داد و بعد از تصویب آیین نامه و مشخص شدن ارکان 
نهاد اجماع ساز، انتخابات برای تعیین ارکان و مسئولان این جبهه برگزار شد. در این 
جلسه بهزاد نبوی به عنوان رییس، حسین مرعشی و حسین کمالی نواب رییس و 
آذر منصوری به عنوان سخنگو و علی باقری به عنوان دبیر جبهه اصلاح طلبان ایران 

انتخاب شدند.«
بازگشت »بهزاد نبوی« از مهم ترین و در عین حال باتجربه ترین چهره های اصلاح 
طلب به عرصه تصمیم سازی این جریان نشان می دهد که انتخابات ۱۴۰۰ همچنان 
درونی  و  بیرونی  چالش های  با  جدیت  این  اما  است.  جدی  اصلاح طلبان  برای 
بسیاری هم روبرو است؛ از اصلاح طلبانی که به هر قیمت و با هر کیفیت خواستار 
حضور در قدرت هستند تا اصلاح طلبانی که عطای قدرت را به لقای آن بخشیده 
و درصدد بازگشت به مردم هستند. گروه اول از هم اکنون در پی معتدل ترین های 
رقیب هستند که ائتلافی تشکیل دهند و رییس جمهوری از آنان و وزیری از اینان را 
کافی می دانند. گروه دوم اما جز به نامزدی اصیل از جنس اصلاحات قانع نبوده و 
معتقدند اصلاح طلبان باید ثابت کنند به هر قیمتی در انتخابات شرکت نمی کنند. 
هرچند این اختلاف در دو دیدگاه جدی به نظر می رسد اما اصلاح طلبان این 
موضوع را نشانه تفرقه نمی دانند. بخش دیگر چالش شورای نگهبانی است که 
رویکرد سختگیرانه ای در موضوع احراز صلاحیت ها دارد و به یکی از مهم ترین 
کانون های انتقادی اصلاحات به ویژه پس از انتخابات مجلس یازدهم تبدیل شده 
است. دغدغه دیگر هم مردمی هستند که برای حضورشان در پای صندوق های رای 
انگیزه های  لازم باید به وجود آورده شود و اصلاحات بدون این حضور نمی تواند به 

نتیجه ای درست و مشخص دست یابد.
اگر نهاد اجماع ساز اصلاحات با چالش هایی از جنس بالا روبروست؛ نهادهای اجماع 
ساز اصولگرایان با اختلافات درونی مواجه هستند و به نظر می رسد این گفته »غلامرضا 
مصباحی مقدم« سخنگوی جامعه روحانیت که در قوم من همه رییس هستند! در حال 
عملی شدن است. شورای وحدت و شورای ائتلاف گرچه مدام از اتحاد و اجماع در 
آینده سخن می گویند اما اظهارات انتقادی از یکدیگر هم در رسانه ها از سوی هریک از 
منتسبان به دو نهاد؛ کم منتشر نمی شود. با این وجود اصولگرایان باید بیش از هر زمان 
دیگری برای به صحنه آمدن حجت الاسلام رییسی تلاش کنند از آن جهت که با وجود 
شواهد موجود از اختلافات؛ تنها گزینه ای است که می تواند اصولگرایان را به وحدت 

رسانده و احتمال رسیدن به پاستور را افزایش دهد.

سفیر پیشین ایران در لبنان و اردن تاکید کرد: روابط ایران و عربستان سعودی 
تابعی از مناسبات تهران و واشنگتن است و روابط دو کشور به آینده تفاهمات دو 

کشور درباره آینده برجام بستگی دارد. 
»احمد دستمالچیان« درباره انتشار گزارش سازمان مرکزی اطلاعات آمریکا )سیا( 
درباره قتل جمال خاشقچی، روزنامه نگار منتقد دولت عربستان سعودی توسط 
دولت جو بایدن گفت: این گزارش در دوران ریاست جمهوری دونالد ترامپ تهیه 
شد ولی ترامپ از انتشار این گزارش به صورت عمومی جلوگیری کرد و آن را به حالت 

محرمانه درآورد.
وی با بیان اینکه مهمترین نکته  این گزارش تایید دستور محمد بن سلمان به قتل 
خاشقچی در کنسولگری عربستان در استانبول است،   اظهار داشت: در همان 
زمان که این گزارش تهیه شد، دولت عربستان تلاش بسیاری کرد که این گزارش 
منتشر نشود و در نهایت هم به دلیل رابطه ای ویژه ای که ترامپ با محمد بن سلمان 

داشت، این گزارش به صورت عمومی منتشر نشد و مهر محرمانه بر آن خورد.
این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه دولت بایدن درصدد اعمال 
فشار سیاسی و تبلیغاتی علیه عربستان سعودی است، گفت: وزیر امور خارجه 
آمریکا گفته که واشنگتن روابطش را با ریاض قطع نمی کند ولی در روابط با عربستان 
در چارچوب منافع ملی آمریکا تجدید نظر می کند که این معنای خاصی برای 

دولتمردان سعودی دارد.
انتشار گزارش قتل خاشقچی سومین سیگنال منفی برای بن سلمان بود

دستمالچیان با بیان اینکه هم اکنون روابط آمریکا و عربستان در سردترین حالت 
ممکن پس از شکست ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری قرار دارد، خاطرنشان 
کرد: انتشار گزارش خاشقچی و خارج کردن آن از حالت محرمانه، سیگنال منفی و 
روشنی برای بن سلمان بود. دموکرات ها قبلا نیز با قطع حمایت از ائتلاف سعودی 
در جنگ یمن و توقف فروش تسلیحات پیشرفته به ریاض و ابوظبی، دو سیگنال 

منفی دیگر به عربستان سعودی داده بودند.
وی درباره دلیل انتشار گزارش قتل خاشقچی از سوی دولت بایدن ابراز داشت: 
واقعیت این است که عربستان سعودی دیگر آن اهمیت سابق را برای ایالات متحده 
ندارد. روابط ریاض و واشنگتن بر معادله تامین امنیت در قبال نفت پی ریزی شده اما 
دیگر این معادله برای آمریکا بی اهمیت شده است زیرا هم بازار نفت اشباع شده و هم 

اینکه آمریکا خود به صادرکننده بزرگ نفت شیل تبدیل شده است.

به گفته این دیپلمات پیشین ایران در عربستان سعودی، در دهه های پیشین نفت 
و تامین امنیت بازار انرژی غرب آسیا اهمیت زیادی برای آمریکا داشت اما هم اکنون 
این موضوع اهمیت راهبردی خود را برای آمریکا از دست داده و همین موضوع به 
کاهش وزن عربستان سعودی در سیاست خارجی ایالات متحده منجر شده است.

محمد بن سلمان فکر می کرد ترامپ بازهم برنده می شود
جمهوری  ریاست  دوران  در  سلمان  بن  محمد  اینکه  بیان  با  دستمالچیان 
جمهوریخواهان، یک بازی برد – برد را با ترامپ تعریف کرد و آن را پیش برد، عنوان 
کرد: براساس این معامله، دونالد ترامپ متعهد به حمایت بی چون و چرا از محمد 
بن سلمان شد و تلاش کرد خواسته های ریاض را پاسخ دهد و به همین خاطر، 
آمریکایی ها در دوران ترامپ اقداماتی انجام دادند که با سیاست های پیشین آنها در 
غرب آسیا متفاوت بود. وی در گفت وگو با ایرنا ادامه داد: در سوی دیگر این معامله، 
عربستان سعودی حمایت های مالی و نفتی را برای آمریکا تضمین کرد به گونه ای 
که لابی های سعودی حمایت های مالی زیادی را به کمپین ترامپ کردند. علاوه بر 
این دولت عربستان هم سرمایه گذاری  زیادی در آمریکا کرد و خریدهای هنگفتی را 

از این کشور انجام داد تا ترامپ از آنها بهره برداری کند.
این کارشناس جهان عرب با بیان اینکه محمد بن سلمان همه تخم مرغ های ریاض 
را در سبد ترامپ گذاشته بود، گفت: سعودی ها فکر می کردند ترامپ در دور دوم 
ریاست جمهوری، رای می آورد و مجددا رییس جمهور می شود ولی ترامپ شکست 
خورد و اکنون آن همه سرمایه گذاری روی هواست و بر اثر این اشتباه محاسباتی، 

عربستان سعودی دچار تضاد با دولت جدید آمریکا شده است.
شکست های عربستان منجر به کاهش نفوذ منطقه ای آمریکا شده است

دستمالچیان با اشاره به سیاست دولت بایدن در قبال ریاض بیان کرد: هم اکنون 
دولت آمریکا با اعمال فشار بر ریاض درصدد آن است که یا عربستان سعودی روی 
ریل سابق قرار بگیرد و محمد بن سلمان دست از جاه طلبی  بردارد یا آنکه در میان 

مدت، ولیعهد سعودی را برکنار کند.
وی با بیان اینکه سیاست های رادیکالی محمد بن سلمان موجب شکست های 
متعدد عربستان در منطقه و عقب رانده شدن آمریکا شده است، گفت: ریاض با 
استفاده از گروه های تکفیری در سوریه دخالت کرد و این دخالت، به حساب آمریکا 
گذاشته شد. با توهم پیروزی دو هفته ای، به یمن حمله کرد و امروز به درازا کشیده 
شدن این بحران موجب آبروریزی برای تسلیحات آمریکایی و دولت این کشور شده 

است.
به گفته سفیر اسبق ایران در لبنان و اردن، شکست های منطقه ای عربستان 
سعودی هم به اعتبار تسلیحات آمریکایی ضربه زده و هم منافع آمریکا در این 

تحولات تامین نشده و کاهش نفوذ ایالات متحده را در پی داشته است.
دستمالچیان افزود: کاخ سفید با اعمال فشار بر ریاض می کوشد محمد بن سلمان 
در چارچوب تعریف شده ای از جمله رعایت حقوق بشر، اعطای آزادی های سیاسی 

و سیاست های اعتدالی در منطقه قرار بگیرد و بر اساس آن عمل کند.
وی با تاکید بر اینکه سیاست های رادیکال محمد بن سلمان با سیاست های 
منطقه ای دموکرات ها جور در نمی آید، اظهار داشت: شکست هایی که عربستان 
در منطقه داشته است، منجر به تضعیف مهمترین هم پیمان و متحد او یعنی آمریکا 

هم شده است.
 اگر محمد بن نایف سالم باشد آمریکایی ها تردیدی در روی کار آوردن وی 

نمی کنند
این کارشناس مسائل غرب آسیا با بیان اینکه دموکرات ها نگاه مثبتی به محمد 
بن سلمان ندارند، تصریح کرد: این در حالی است که خاندان سعودی هم نسبت 
محمد بن سلمان نگاه مساعدی ندارد و یک نوع اغتشاش و وحشت در آل سعود 
وجود دارد. هیچ گاه سابقه نداشته این همه از شاهزادگان سعودی مانند محمد بن 

نایف، متعب بن عبدالله و مقرن بن عبدالعزیز در حصر و حبس باشند.
دستمالچیان اضافه کرد: یک نوع آشفتگی در آل سعود به عنوان یکی از مهمترین 
متحدان منطقه ای عربستان سعودی وجود دارد که دموکرات ها محمد بن سلمان را 

مقصر به وجود آمدن این شرایط می دانند.
وی درباره احتمال برکناری محمد بن سلمان و روی کار آمدن مجدد محمد بن 
نایف خاطرنشان کرد: محمد بن نایف فرد مطرح و شناخته شده ای برای آمریکایی ها 
است. او سال ها مسئول تامین امنیت داخلی عربستان سعودی بوده و به همراه 
پدرش – نایف بن عبدالعزیز – روابط نزدیک و دوستانه ای با دولت های آمریکا داشته 

است.
این دیپلمات پیشین با بیان اینکه خبرهای منتشر شده حاکی از بیماری محمد 
بن نایف است، ابراز داشت: اگر محمد بن نایف سالم باشد و شرایطش به گونه ای 
باشد که بتواند کشور را اداره کند، آمریکایی ها تردیدی نمی کنند که او را روی کار 
بیاورند چرا که وی در زمان اوباما ولیعهد عربستان سعودی شد و نشان داد که از 

حمایت ایالات متحده برخوردار است.
مناسبات ایران و عربستان بستگی به آینده برجام دارد

دستمالچیان با تاکید بر اینکه جنگ قدرت در ریاض بسیار جدی است، بیان کرد: 
محمد بن سلمان در دوران ترامپ برای خاموش کردن اعتراضات و تحکیم پایه های 
قدرت خود از سیاست مشت آهنین و دادن امتیازات مختلف به ترامپ برای کسب 
حمایت استفاده می کرد ولی اکنون این روش ها دیگر جواب نمی دهد. بنابراین اگر 
اتفاقی برای ملک سلمان رخ بدهد، شاهد بحران های زیادی درخصوص جانشینی 

در ریاض خواهیم بود.
وی درباره علت تحریم نکردن محمد بن سلمان از سوی دولت بایدن یادآور شد: 
دولت بایدن نمی خواهد فعلا تنش ها میان واشنگتن و ریاض افزایش یابد ولی 
احتمال حفظ فشار بر ولیعهد سعودی وجود دارد. اگر محمد بن سلمان تن به 
اصلاحات مورد نظر کاخ سفید ندهد، ممکن است دموکرات ها برنامه های دیگری 
برای ریاض داشته باشند و فقط به دو، سه سینگالی که در این مدت نشان داده اند، 
اکتفا نکنند. این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی  درباره تاثیر سیاست های بایدن 
نسبت به ریاض بر روابط ایران و عربستان سعودی هم عنوان کرد: روابط ایران و 
عربستان سعودی تابعی از مناسبات تهران و واشنگتن و آینده تفاهمات دو کشور 
درباره آینده برجام خواهد بود. در واقع، مناسبات آتی ایران و عربستان سعودی 
براساس پیشرفتی که برجام و مذاکرات آتی تهران و واشنگتن انجام می شود، شکل 
می گیرد. دستمالچیان با بیان اینکه عربستان سعودی روزی در برابر واقعیات منطقه 
تسلیم خواهد شد، گفت: بی شک ایران و محور مقاومت قدرت برتر منطقه ای 
ریاض  اما  را درک کرده است  آن  آمریکا هم  واقعیتی است که  این  بود.  خواهد 

نمی خواهد این واقعیت را بپذیرد.

سفیر اسبق ایران در لبنان و اردن:

مناسبات ایران و عربستان بستگی به آینده برجام دارد

حجت الاسلام »ناصر قوامی« فعال سیاسی اصلاح طلب 
و نماینده مجلس ششم با اشاره به توافق ایران با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی، گفت: دولت اقدام هوشمندانه ای 
در این زمینه انجام داد و همه نهادها از جمله مجلس باید 
از اقدامات دولت حمایت کنند تا هر چه سریع  تر تحریم ها 

رفع شود. 
انرژی  بین المللی  آژانس  مدیرکل  گروسی«  »رافائل 
اتمی روز شنبه دوم اسفند وارد تهران شد و با »علی اکبر 
صالحی«، رییس سازمان انرژی اتمی ایران و »محمد جواد 
ظریف«، وزیر امور خارجه دیدار و گفت و گو کرد. پس از 
دیدار گروسی و صالحی، سازمان بین المللی انرژی اتمی 
و سازمان انرژی اتمی ایران در بیانیه مشترکی از دستیابی 
به یک تفاهم نامه جدید برای ادامه فعالیت  های نظارتی 

ضروری آژانس در ایران به مدت سه ماه خبر دادند.
بر اساس این بیانیه که یکشنبه شب منتشر شد، سازمان 
روز  از  که  است  داده  اطلاع  آژانس  به  ایران  اتمی  انرژی 
اقدامات  ایران،  با هدف اجرای قانون مجلس  ۵ اسفند 
داوطلبانه پیش بینی شده در توافق هسته ای را متوقف 
می کند. چرا که مهلت ایران به آمریکا برای لغو تحریم ها 
روز یکشنبه ۳ اسفند تمام شده و طبق اعلام مقامات در 
تهران، ایران نیز پروتکل الحاقی و بازرسی سرزده بازرسان 
و  ایران  را متوقف خواهد کرد.  مراکز هسته ای  از  آژانس 
و  الحاقی  پروتکل  تفاهم کردند اجرای  آژانس همچنین 
دسترسی های برجامی به طور کامل متوقف شود و فقط 

پادمان در ایران اجرا شود.
در  دولت  رویکرد  کارشناسان،  به عقیده  که  در حالی   
همکاری با آژانس بین المللی انرژی اتمی یک اقدام دقیق 
و پیروزی دیپلماتیک بود که در نتیجه آن هم قانون مجلس 
عملیاتی شد و هم ایران از دست زدن به اقدام پر هزینه 
در موضوع همکاری با آژانس دوری کرد اما با این حال 
مخالفان دولت در مجلس بشدت به این بیانیه مشترک 
آوردند. در همین  زبان  بر  تندی  حمله کرده و سخنانی 
زمینه »حسین بهشتی پور« تحلیلگر ارشد مسایل سیاست 
خارجی در گفتگو با ایرنا با بیان اینکه توافق دولت با آژانس 
یک تدبیر برای جلوگیری از ایجاد اجماع علیه ایران بود، 
گفت: ضروری است مجلس و نمایندگان خویشتنداری 
کرده و با صبوری، به دنبال حل مشکلات باشند وگرنه 
اصرار به عدم اجرای پروتکل الحاقی پاس گل به واشنگتن 

است. 
علاوه بر کارشناسان، رهبر انقلاب هم روز دوشنبه چهارم 
اسفند در دیدار با اعضای مجلس خبرگان رهبری تاکید 
کردند:مجلس و دولت اختلاف  نظر امروزشان را )در زمینه 
نحوه اجرای قانون راهبردی لغو تحریم ها ( حل کنند تا 
نشان دهنده دوصدایی نباشد. این اختلاف  نظرها قابل 
حل است و باید دو طرف، قضیه را با همکاری یکدیگر حل 
کنند و نباید اختلاف ها رها و یا تشدید شود که نشان دهنده 

دوصدایی باشد.
در گفتگو با حجت الاسلام »ناصر قوامی« فعال سیاسی 

اصلاح طلب و نماینده مجلس ششم سوالاتی در مورد 
نحوه رفتار مجلس با اقدامات دیپلماتیک دولت و همچنین 
ضرورت تک صدایی در عرصه بین المللی را مطرح کردیم.
مجلس در قبال موضوعات ملی عاقلانه رفتار کند

قوامی در مورد اقدام دولت در تفاهم با آژانس بین المللی 
بسیار  دولت  اقدام  من  نظر  به  گفت:  اتمی،  انرژی 
دولت همه  اقدام  این  از  باید  بود.  زیرکانه  و  هوشمندانه 
نهادها به عنوان یک پیروزی و دستاورد دیپلماتیک حمایت 
کنند.چرا که دولت هم توانست با این اقدام قانون مجلس را 
عملیاتی کند و از طرف دیگر جلو هر گونه تحمیل هزینه به 
کشور را بگیرد؛ در نتیجه مسیر برای رفع تحریم ها و کاهش 

فشارها بر کشور هموار شده است.
وی در مورد واکنش مخالفان دولت به بیانیه ایران و آژانس 
بیان داشت: من فکر می کنم  اتمی،  انرژی  بین المللی 
برخی از نمایندگان مجلس بیش از آنکه به فکر منافع مردم 
و نظام باشند به فکر منافع خود و مطرح کردن نام خود در 
رسانه ها هستند. در واقع برای منافع خود شعارهایی را 
مطرح می کنند که در نتیجه این شعارها منافع کشور دچار 
خدشه می شود. نمایندگانی که به اقدام دولت نقد دارند 
باید پاسخ دهند که چرا می خواهند کشور را وارد مسیری 
کنند که یک بار در گذشته این مسیر تجربه شده و پرونده 

ایران سر از شورای امنیت درآورده است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به عملکرد دولت 
رویکرد  داشت:  اظهار  هسته ای،  زمینه  در  دهم  و  نهم 

نمایندگان فعلی شبیه عملکرد دولت نهم و دهم است. 
خروجی این رفتار تحریم های سنگین علیه ایران بود که 
همه مردم از تبعات این تحریم ها به خوبی آگاه هستند. 
بنابراین نمایندگان مجلس به جای سنگ اندازی در مسیر 
اقدامات دولت، به مسوولان اجرایی کشور کمک کنند تا هر 
چه زودتر تحریم ها علیه ملت ایران را بشکنند. واقعا جای 
تعجب دارد نمایندگان به جای حمایت از تدابیر عقلانی 

دولت درصدد تضعیف این اقدامات هستند.
دو صدایی و اختلاف، باعث تضعیف مواضع کشور 

در عرصه بین المللی می شود
قوامی با اشاره به سخنان رهبر انقلاب در مورد پرهیز از دو 
صدایی، خاطر نشان کرد: دو صدایی در داخل کشور در 
مورد رویکردهای سیاست خارجی، باعث تضعیف مواضع 
دیپلمات  های  از  را  زنی  چانی  قدرت  و  می شود  کشور 
کشورمان می گیرد. بنابراین همه نهادها از جمله مجلس 
باید به توصیه های رهبری عمل کنند و به دنبال القای 

اختلاف و دو صدایی در کشور نباشند.
بیان  تحریم  ها  رفع  ضرورت  به  اشاره  با  پایان  در  وی 
داشت: وقتی مردم و مقامات کشور همه اذعان دارند که 
اولویت فعلی کشور عبور از تحریم های ظالمانه آمریکا است 
چرا برخی نمایندگان مجلس باید طوری رفتار کنند که گویا 
از رفع تحریم ها نه تنها خوشحال نمی شوند بلکه ناراحت 
هم می شوند. این گونه رفتارها به اعتبار مجلس یازدهم 

آسیب می زند.

حجت الاسلام ناصر قوامی:

مجلس از اقدامات دولت برای رفع تحریم ها حمایت کند

یک تحلیلگر مسائل سیاسی کشور گفت: اصل بر این است کسانی که مسئولیت 
ریاست یک قوه را دارند، در انتخابات ریاست جمهوری شرکت نکنند، اما مسئله انتخابات 
ریاست جمهوری خیلی مهم است و اگر افراد توانمندی در این انتخابات شرکت نکنند 

احتمال حضور رئیسی یا قالیباف وجود دارد.  
ناصر ایمانی درباره احتمال ورود رئیسی و قالیباف به انتخابات ریاست جمهوری اظهار 
کرد: آقای رئیسی واقعا خودش تمایل ندارد وارد انتخابات شود، زیرا اقدامات او در قوه 
قضاییه متوقف می ماند، اما عده ای از جریان های سیاسی تمایل دارند که به خاطر 
اهمیت جایگاه ریاست جمهوری، وی وارد انتخابات شود. به هر حال اهمیت جایگاه 
ریاست جمهوری از ریاست قوه قضائیه بیشتر است. این افراد معتقدند که آقای رئیسی 
هم میان اصولگرایان و هم میان اصلاح طلبان رای دارد. در واقع مسئله آنها اهمیت 

جایگاه ریاست جمهوری است. 
وی ادامه داد: در حال حاضر انتخاب این نیست که آقای رئیسی قوه قضائیه را انتخاب 
کند یا خانه نشین شود. ما در مورد این موضوع بحث نمی کنیم، بلکه مقایسه ما بین 
ریاست قوه قضائیه و ریاست جمهوری است و کسانی که از آقای رئیسی دعوت می کنند 

معتقدند ریاست قوه مجریه مهمتر از ریاست قوه قضائیه است. 
این تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: اعتقاد من این است که آقای رئیسی در حال حاضر 
تمایلی به حضور در انتخابات ندارد، اما اگر در میان کاندیدهای انتخابات کسی وجود 

نداشته باشد که بتواند کشور را در این شرایط برای چهار یا هشت سال به خوبی مدیریت 
کند، احتمال دارد که به انتخابات ورود کند. 

وی در گفت وگو با ایسنا، درباره شکست رئیسی در انتخابات ۹۶ گفت: آن موقع شرایط 
به گونه دیگری بود. مردم شناخت کمتری از آقای رئیسی داشتند، زیرا او رئیس تولیت 
آستان قدس بود، اما در این چند سال شناخت مردم بیشتر شده است و نظرسنجی ها 

هم نشان می دهد که میزان رای رئیسی افزایش یافته است. 
ایمانی در مورد احتمال حضور قالیباف در انتخابات هم خاطرنشان کرد: اگر رئیسی 
وارد انتخابات شود حتما قالیباف کاندید نمی شود، اما اگر رئیسی نیاید، احتمال کاندید 
شدن قالیباف وجود دارد. تفاوت قالیباف با رئیسی این است که او کارهای اجرایی و 
مدیریتی زیادی کرده و کارنامه  مفیدی هم داشته است و ممکن است اگر رئیسی نیاید، او 
به انتخابات وارد شود. اگر کاندیدای قابلی وارد انتخابات نشود که تاکنون نشده، احتمال 
حضور قالیباف وجود دارد. من معتقدم قالیباف در جایگاه ریاست جمهوری می تواند 
مفیدتر از جایگاه ریاست مجلس باشد.  این تحلیلگر مسائل سیاسی در پایان گفت: اصل 
بر این است کسانی که مسئولیت ریاست یک قوه دیگر را دارند، آن قوه را ترک نکرده و 
در انتخابات شرکت نکنند، اما مسئله ریاست جمهوری خیلی مهم است و به نظر من 
اگر افراد شایسته ای که توانمندی اداره یک کشور را ندارند، در انتخابات حضور نداشته 

باشند، احتمال حضور رئیسی یا قالیباف وجود دارد. 

یک تحلیلگر مسائل سیاسی کشور  پاسخ می دهد؟

آیا رئیسی و قالیباف وارد انتخابات ریاست جمهوری می شوند؟
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پسندیده ترین مردمان ، کسی 
است که اخلاقش پسندیده 

باشد .
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طرح:فیروزه مظفری

رکورد زنی دردورریز موادغذایی!
انتقاد تولیت مسجد جمکران از صداوسیما 

محمّدحسن رحیمیان تولیت مسجد جمکران در انتقاد از صداوسیما گفت: متاسفانه صداوسیما آنقدر که 
برای ورزش وقت می گذارد برای امام زمان وقت نمی گذارد. هالیوود، فیلم های فراوانی را برای تحریف موضوعات 
مرتبط با امام زمان)عج( ساخته  است اما ما چه کرده ایم؟ تولیت مسجد مقدس جمکران، یکی از غریب ترین 
مقولات در جامعه را موضوع امام زمان)عج( دانست و گفت: متاسفانه آنقدر که بخشی از جامعه بر هنرپیشه ها 
متمرکز شده، به موضوع مهدویت و امام زمان)عج( توجه ندارد.رحیمیان با بیان اینکه جامعه ای که امام زمان خود 
را نشناسد مرگ جاهلیت خواهد داشت، گفت: همه هویت نظام ما به ولایت فقیه است و هویت ولایت فقیه هم به 

امام  زمان)عج( است و دستیابی به تمدن نوین اسلامی در گرو شناخت امام زمان است.

ورود رسمی حوزه علمیه به تالیف کتب درسی
دبیر ستاد همکاری های حوزه علمیه و آموزش و پرورش با بیان اینکه امروز حوزه های علمیه به صورت رسمی وارد 
حوزه تألیف کتب درسی شده اند، گفت: پیشنهاد شد تا مدارس علوم و معارف اسلامی در استان ها ایجاد شود.
علیرضا حاجیان زاده عصر امروز یکشنبه در جلسه بررسی وضعیت و توسعه مدارس امین در استان سمنان اظهار کرد: 
حوزه های علمیه و آموزش و پرورش دغدغه های مشترک دارند.وی افزود: بحث مشارکت دستگاه های برون سازمانی 
و ارتباط با شرکای آموزش و پرورش یکی از موضوعات جدی است که در سند تحول بنیادین آموزش و پرورش به آن 
اشاره شد.دبیر ستاد همکاری های حوزه علمیه و آموزش و پرورش ادامه داد: رهبر معظم انقلاب فرمودند برای تحقق 

سند تحول بنیادین آموزش و پرورش از همه ظرفیت ها باید استفاده شود و همه دستگاه ها به کمک بیایند.

اخطار مکتوب ایران به آژانس اتمی درباره قطعنامه احتمالی
 رئیس سازمان انرژی اتمی در حاشیه نشست کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: در 
صورتی که شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی نسبت به اقدام ایران مبنی بر توقف پروتکل الحاقی 
قطعنامه ای را علیه کشورمان صادر کنند، ایران واکنش مناسبی را خواهد داشت و در این راستا نامه ای هم 
ارسال شده است.صالحی گفت: پیوست بیانیه توافق سازمان با آژانس محرمانه است، شروط خاصی در این 
زمینه نیامده و بنا بر اطلاعات دقیقی که درباره فهرست تاسیسات و دوربین های نظارتی در این پیوست ذکر شده 
است.رئیس سازمان انرژی اتمی تاکید کرد: به دلیل ملاحظات حفاظتی و ضرورت پنهان ماندن مکان تاسیسات 

کلیدی ایران، این پیوست محرمانه خواهد ماند.
 

احضار سفیر ترکیه به وزارت امور خارجه 
 سفیر ترکیه در ایران به وزارت خارجه احضار شد. سفیر ترکیه در تهران دیروز بعد از ظهر در ارتباط با سخنان 
غیرقابل قبول وزیر کشور ترکیه درخصوص حضور عناصر پ ک ک در خاک ایران به وزارت امور خارجه احضار و 
مراتب اعتراض رسمی کشورمان به وی ابلاغ شد. ر این دیدار با اشاره به عزم جدی جمهوری اسلامی ایران برای 
مبارزه با تروریسم و اقدامات گروهک های تروریستی در داخل خاک کشورمان که موجب شهادت تعداد زیادی 
از مردم غیر نظامی شده است، به سفیر ترکیه تاکید شد؛ اظهارات اخیر وزیر کشور ترکیه پیرامون حضور عناصر 
”پ ک ک“ در خاک ایران غیر قابل قبول و خلاف همکاری های فی ما بین است.  همچنین در این دیدار ضمن 
اعلام آمادگی کشورمان برای تقویت همکاری ها و مبارزه مشترک با گروه های تروریستی در مناطق مرزی، از سفیر 
ترکیه درخواست شد تا کشور متبوعش اقدامات جدی برای ممانعت از ورود عناصر گروه های تروریستی به داخل 

مرز های جمهوری اسلامی ایران را بعمل آورد.

تکذیب حمایت جامعه روحانیت مبارز از لاریجانی 
 مصباحی مقدم همچنین درخصوص اینکه جامعه روحانیت به دلیل اینکه از قدیمی ترین تشکل های جریان 
راست سنتی است و به این دلیل همکاری آن ها با لاریجانی محتمل دانسته می شود، بیان داشت: اینکه جامعه 
روحانیت قصد حمایت از آقای لاریجانی دارد را تکذیب می کنم و دروغ است. این یک نوع القای دروغ است، 
ما چنین تصمیمی نداریم، از قبل هم نداشتیم. وی پیرامون احتمال حمایت جامعه روحانیت از حجت  الاسلام 
رئیسی، اظهار داشت: ما نوعی گرایش و توجه را در جامعه روحانیت به شخص ایشان مشاهده می کنیم؛ کمااینکه 
در دوره قبل یعنی سال ۹۶ پیش از اینکه جمنا)جبهه مردمی نیروهای انقلاب( به نتیجه برسد، این جامعه 
روحانیت مبارز بود که اعلام موضع کرد و از آقای رئیسی حمایت کرد. اگر ایشان کاندیدا شود عضوی از جامعه 

روحانیت هستند و قطعاً کاندیدای جامعه روحانیت خواهند بود.

رییس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای سلفچگان  خبرداد:

بهره برداری ازچهارمین پل آبنمای لوله ای در 
محورهای روستایی 

 رییس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای سلفچگان گفت: در راستای ارتقا سطح ایمنی و صیانت از 
راههای روستایی، چهارمین آبنمای لوله ای درسطح محورهای روستایی استان قم اجرا و به بهره برداری 

رسید. 
 محمدرضا قزوینیان در این رابطه افزود: این آبنمای لوله ای درمحور کهندان ) محدوده روستای علی 

خان بیگی ( بخش خلجستان قم اجرا شد و مورد بهره برداری قرار گرفت.
وی درخصوص اهداف اجرایی این طرح، بیان داشت: به دلیل واقع شدن این قطعه از محور روستایی 
کهندان در خط قعر جاده، همه ساله به هنگام ریزش نزولات جوی و سرریز شدن سیلابهای فصلی، 

شاهد به وجود آمدن مشکلات ترافیکی عدیده ای برای کاربران جاده ای این محور بوده ایم.
وی محور کهندان بخش خلجستان را مسیر دسترسی هفت روستا به مرکز بخش دانست و افزود: با 
توجه به آنکه بخش خلجستان از مراکز مهم تولیدات باغی و از جمله مناطق ییلاقی استان است، شاهد 

ترافیک قابل توجهی در ایام مناسبتی سال در این محور هستیم.
قزوینیان ادامه داد: همان طور که طی فروردین ماه سال ۹۹ به دلیل وقوع بارش های پرحجم فصلی، 

شاهد آبگرفتگی این قطعه از محور به مدت طولانی بودیم.
رییس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای سلفچگان درخصوص مشخصات فنی طرح نیز گفت: 
برای اجرای این آبنما، عملیات خاکبرداری گسترده ای به میزان ۵۰۰ متر مکعب اجرا و سپس نسبت به 
لوله گذاری اقدام شد. قزوینیان تعداد لوله های کار گذاشته در این طرح را دو لوله عنوان کرد و افزود: 

طول هریک از لوله ها ۱۲ متر و قطر مفید دهانه هریک ۲۰/۱متر است.
وی لوله های اجرایی را ازنوع کلاس سه دانست و تصریح کرد: جنس لوله ها از بتن مسلح بوده و از 

استحکام و دوام مناسبی برخوردار است.
محمدرضا قزوینیان در ادامه ضمن تشکر از مساعی ارزشمند بخشداری خلجستان، عنوان کرد: 

عمده بتن مورد نیاز برای اجرای این طرح را بخشداری خلجستان تامین کرد.
وی میزان بتن ریزی انجام شده را افزون بر ۷۵ متر مکعب برآورد و اضافه کرد: در راستای اجرای این 
طرح مهم که صفر تا صد آن به صورت امانی انجام گرفت، ۱۲ تن عوامل راهدار با استفاده از هشت 

دستگاه انواع ماشین آلات سنگین، نیمه سنگین و سبک اداره کل متبوع، مشارکت داشته اند.
رییس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای سلفچگان بازه زمانی طرح را سه روزه اعلام کرد و افزود: 
به دلیل احتمال بارش های فصلی و مشکلات مرتبط با آن، تسریع در تکمیل این طرح دردستور کار 
قرار گرفت که با زحمات بی وقفه و جهادی عوامل، طی بازه زمانی کوتاهی اجرا و به بهره برداری رسید.

قزوینیان درخاتمه از تعامل و همراهی مطلوب کاربران جاده ای ترددکننده از محور و اهالی بخش 
تشکر کرد.

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم اعلام کرد:

پیشرفت ۸۰ و ۶۷ درصدی ایستگاه های
 A9 و A۱۳ مترو قم

 A۱۳ و A۹ مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با اشاره به پیشرفت ۸۰ و ۶۷ درصدی ایستگاه های
متروی قم، بر لزوم اقدام همزمان در حوزه های کاري سازه ای و تجهیزاتی تأکید کرد. 

منصور درویشی با اشاره به اقدامات اجرایی خط A قطار شهری قم، مترو را یک پروژه یکپارچه خواند 
و اظهار داشت: اگر بخواهیم پروژه مطابق برنامه زمان بندی مصوب وارد فاز بهره برداری شود، باید هم 
در حوزه های کاری تأمین تجهیزات و بخش ساخت عمرانی به طور همزمان پیشرفت داشته باشیم و 

لازمه بهره برداری ایمن از پروژه و همچنین بدون ایجاد تأخیر، توجه و دقت در این موضوع مهم است.
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با اشاره به اولویت بندی زمانی اجرای پروژه مترو افزود: در حال 
حاضر در دو ایستگاه اصلی، دپو پارکینگ و مسیر پروژه، عملیات بخش ساخت عمرانی با ضریب اهمیت 
یکسان در حال پیشرفت بوده و تلاش همه همکاران در این راستا این است که مخصوصاً در ایستگاه های 
مسافرگیر، تجهیزاتی که باید در ایستگاه ها نصب شود مطابق برنامه زمان بندی تأمین شده که در زمان 

بهره برداری دچار مشکل نشویم.
درویشی به وضعیت فعالیت و پیشرفت در همه محورها اشاره و تأکید کرد: در حوزه ساخت عمرانی 
پروژه تقریباً ازلحاظ درصد پیشرفت شرایط خوبی داریم و حدود ۱۸ درصد از لحاظ برنامه زمان بندی 
عقب هستیم که طبیعتاً با توجه به شرایط ویژه ای که در سال گذشته بر تمامی پروژه های عمرانی حاکم 
بود این عقب افتادگی باید خیلی بیشتر از این می بود که با تلاش مدیران محترم شهری، تمامی همکاران 

متخصص و مشاورین طرح به خوبی مدیریت شد.
وی با اشاره به دو ایستگاهی که باید به پیشرفت ۱۰۰ درصد رسانده شود، افزود: حدود ۸۰ درصد 

پیشرفت ساخت ایستگاه را در A۹ شاهد بوده و در ایستگاه A۱۳ نیز حدود ۶۷ درصد پیشرفت داریم.
این  تأکید کرد:  نیز  پیشرفت ۸۲ درصدی مسیر  به  اشاره  با  مدیرعامل سازمان قطار شهری قم 

اولویت بندی اجرا بر اساس تعریف و ابلاغیه  سازمان مدیریت کشور برای این پروژه است.

رئیس پلیس راهور ناجا :

بیشتر فوتی های تصادفات درقم 
موتورسواران هستند

رئیس پلیس راهور ناجا گفت: آمار فوتی های تصادفات قم بیشترمربوط به 
تصادفات موتورسیکلت است.

سردار هادیان فر در حاشیه افتتاح سامانه الکترونیکی کروکی تصادفات، 
ضمن بازدید از اتوبوس فرهنگی سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
در جریان برنامه ها و طرح های مشترک فرهنگی شهرداری قم و پلیس راهور 

قرار گرفت.
رئیس پلیس راهور ناجا در این بازدید با اشاره به اقدامات فرهنگی مشترک 
شهرداری قم و پلیس راهور، انجام هر کاری در خصوص کاهش تصادفات را 
ارزشمند ارزیابی کرد و اظهار داشت: یکی از دغدغه های مقام معظم رهبری 

و فرمانده ناجا، بحث کاهش تصادفات است.
و  کشته  هزار  هرسال ۱۷  متوسط  به طور  کرد:  خاطرنشان  فر  هادیان 
جان باخته و ۳۶۵ هزار مجروح بر اثر تصادفات به وجود می آید که ۱۵ تا ۲۰ 

درصد آن ها منجر به معلولیت افراد می شود.
تقدیر از راه اندازی اتوبوس فرهنگی شهرداری قم 

هادیان فر در خصوص کاهش و پیشگیری از تصادفات تصریح کرد: عامل 
از نهادینه شدن، تبدیل به  نیازمند آموزش است و آموزش پس  انسانی 
فرهنگ می شود و باید فرهنگ درست رانندگی کردن و استفاده صحیح از 
وسیله نقلیه و سیستم حمل ونقل عمومی را در بین شهروندان نهادینه کرد 
که در این صورت می توانیم آمار بالای جان باختگان و مجروحین را کاهش 
با اشاره به همکاری فرهنگی سازمان حمل ونقل و ترافیک  دهیم.  وی 
شهرداری قم و پلیس راهور در زمینه آموزش و گسترش فرهنگ ترافیک، با 
تقدیر از این اقدام تصریح کرد: فعالیت اتوبوس فرهنگی که در حال حاضر 
در زمینه آموزش ترافیک و ایمنی موتورسواران در حال انجام است، قابل 
توسعه برای عابرین پیاده و موضوع نادیده گرفتن قوانین راهنمایی و رانندگی 
است که با نشان دادن فیلم های مستند در این خصوص می توان حساسیت 

و خطرات آن را به شهروندان متذکر شد.
باید شاهد کمترین آمار تصادفات فوتی درقم  باشیم 

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی ناجا در خصوص آمار تصادفات و اینکه 
آمار فوتی های تصادفات قم بیشتر مربوط به تصادفات موتورسیکلت است 
یادآور شد: کاهش تصادفات و افزایش ایمنی یک تکلیف از طرف مقام 
معظم رهبری و به عنوان تکلیفی قانونی، اخلاقی و شرعی بر همه ما واجب 
اقدام و  انضباط در معابر  به توسعه  با همکاری، نسبت  است و می توان 

تصادفات را به حداقل ممکن برسانیم.
وی اضافه کرد: بر حسب نظر مراجع تقلید که عمل برخلاف آیین نامه ها 
را خلاف شرع می دانند انتظار من از مردم دین دار قم این است که ضمن 
رعایت و حفظ انضباط در شهر باید شاهد کمترین آمار تصادفات فوتی 
باشیم و با توجه به بارگاه حضرت فاطمه معصومه )س( و بیوت مراجع عظام 
تقلید و مردم متدین همانطور که این استان در اخلاق و دین داری شاخص و 
الگوی همه کشور است با همدلی و همکاری همه دستگاه ها شاهد کاهش 

تصادفات و توسعه انضباط در شهر باشیم.
و  استان  انتظامی  فرماندهی  و  قم  شهرداری  از  همچنین  فر  هادیان 
و  اجرا  در  که  استان  اجتماعی  معاونت  و  رانندگی  راهنمایی  پلیس راه، 

گسترش برنامه های فرهنگ ترافیک همکاری داشته اند تقدیر و تشکر کرد.
 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

اتمام فاز نخست بوستان های
 زائر و خضر تا پایان سال

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از اتمام فاز نخست بوستان های زائر و 
خضر تا پایان سال خبر داد.

عباس حلوایی زاده با اشاره به آغاز عملیات فاز ۵ عمار یاسر اظهار داشت: 
در ایام دهه فجر اجرای این پروژه عمرانی که حدود ۱۶۰۰ متر از حدفاصل 

خیابان معلم آغازشده شروع شده است.
به گفته معاون فنی و عمرانی شهرداری قم بخش عمده ای از تملکات این 
پروژه تا کوچه ممتاز انجام پذیرفته است و عملیات عمرانی این پروژه در مدت 

۱۸ ماه به سرانجام خواهد رسید.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم آخرین وضعیت عملیات عمرانی ادامه 
تونل غدیر را مورد توجه قرار داد و ابراز کرد: اجرای عملیات عمرانی ادامه 
تونل غدیر با بیش از ۷۶ میلیارد تومان اعتبار در دست اجراست که تملکات 

با قیمت روز بالغ بر ۱۰۰۰ میلیارد تومان برآورد می شود.
رمپ آزادراه امیرکبیر آماده بهره برداری است 

حلوایی زاده با بیان اینکه پروژه جعفریه و تقاطع کمربندی امام علی)ع( و 
بلوار حضرت معصومه)س( ازجمله ورودی های مهم قم است که باید اصلاح 
و بهسازی و در آن فضای سبز طراحی شود، یادآور شد: محدوده پروژه خارج 
از شهر بود و نیاز به هماهنگی و مصوبه از طریق راه و شهرسازی داشت و 

زمان برد، امیدواریم این دو پروژه نیز تا پایان سال به سرانجام برسد.
وی خاطرنشان کرد: پروژه های دیگری همچون بوستان زائر و خضر در 
حال تکمیل است و تا پایان سال فاز یک آن به اتمام می رسد، این بوستان ها 
کوهستانی و بسیار فرح بخش و با سیستم پارک شهری متفاوت است و در آن 
مسیر دوچرخه و عابرین پیاده دیده شده تا خانواده ها بتوانند از آن استفاده 
کنند. معاون فنی و عمرانی شهرداری قم تصریح کرد: محور خروجی جنب 
عوارض قم- کاشان و خروجی انتهای رودخانه به سمت عوارضی تهران 
ازجمله پروژه هایی بود که اجرای آن سه ماه طول کشید و به زودی آسفالت 

شده و آماده خدمت رسانی به مردم می شود.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

آغاز دور جدید بازدیدهای نظارتی 
شبانه از بوستان ها

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از آغاز دور جدید 
بازدیدهای نظارتی شبانه از بوستان های سطح شهر به منظور بررسی روند 

خدمات رسانی به مردم خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به آغاز دور جدید بازدیدهای شبانه از بوستان های 
سطح شهر از بهمن ماه، اظهار داشت: در این بازدیدها ناظرین عالی سازمان 
پارک ها با دو تخصص فضای سبز و تجهیزات مکانیکی و الکتریکی در هفت 
تیم بازدیدهای شبانه را انجام داده و مواردی ازجمله خاموشی ها، نقص 
خدمات رسانی و مشکلات بوستان ها استخراج شده و جهت اصلاح و تکمیل 

به مناطق ابلاغ می شود.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ابراز کرد: بازدیدهای 
دستگاه نظارت عالیه در حوزه فضای سبز به طورکلی در روز انجام می گیرد 
چراکه نیروها معمولًا در روز مشغول به کارند، اما برخی مسائل وابسته به زمان 
حضور شهروندان است که در قم نیز این اتفاق عموماً در شب ها رخ می دهد 

به همین دلیل بازدیدها نیز شبانه انجام می شود.
نظافت  شب،  کارکنان  ظاهری  وضعیت  اینکه  به  اذعان  با  جوادیان 
بوستان ها، وضعیت نمازخانه ها سرویس های بهداشتی و… در این بازدیدها 
بررسی می شود، خاطرنشان کرد: چهار سال است که این بازدیدها انجام 
می شود. وی گفت: یکی از مهم ترین اثرات این بازدیدها صرفه جویی بسیار 
مطلوب در مصرف منابع آبی بوده که طی این برنامه اشکالات احصا و رفع 

شده است.

استاندار قم قرار گرفتن کشور در شرایط کرونایی را 
به عنوان یکی از فاکتورهای مهم در برگزاری انتخابات 
مورد توجه قرار داد و گفت: مسئولان بایستی تدابیر 
لازم را برای مواجهه با شرایط جدید اندیشیده و خود 
را برای وضعیت های کرونایی  پیش بینی نشده مهیا 
اولین  در  قم  استاندار  سرمست  بهرام  دکتر  کنند. 
جلسه ستاد انتخابات استان قم طی سخنانی با اشاره 
به برگزاری چندین دوره انتخابات در سالهای پس از 
انقلاب اسلامی اظهار کرد: بهره گیری از تجربیات 
انتخابات گذشته در راستای برگزاری انتخابات سالم، 

امن و باشکوه از اهمیت ویژه برخوردار است.
انتخابات امن، باشکوه و سالم در دستورکار 

مسئولان 
سرمست همچنین با اشاره به برگزاری انتخابات 
شورای شهر قم به صورت الکترونیکی خاطرنشان 
کرد: انتخابات شورای اسلامی شهر قم به صورت 
کاملا مکانیزه برگزار خواهد شد که تامین زیرساخت 

ها در این راستا از اهمیت ویژه برخوردار است.
های   فرآیند  زمانبندی  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
مختلف برگزاری انتخابات خاطرنشان کرد: متولیان 
انتخابات بایستی به قوانین و تقویم انتخاباتی اشراف 
کامل داشته باشند و کارهای خود را به روزهای پایانی 

موکول نکنند.
رو، سه  پیش  دوره ی  در  داد:  ادامه  قم  استاندار 
انتخابات ریاست جمهوری، خبرگان رهبری و شورای 
اسلامی شهر  و روستاها را به صورت همزمان برگزار 
می کنیم که نیازمند آمادگی بیشتر مسئولان ستاد 

انتخابات استان می باشد.
اقدامات،  ی  همه  بایستی  کرد:  بیان  سرمست 
وظایف و برنامه های مسئولان استان مستند و به 

صورت مکتوب تدوین شود.
فرمانداری محور برگزاری انتخابات در استان 

قم است 
استاندار قم با بیان اینکه فرمانداری محور برگزاری 
انتخابات در استان قم است خاطرنشان کرد: همه ی 
مسئولان موظف به همکاری و تعامل با فرماندار قم به 

عنوان رئیس هیات اجرایی انتخابات هستند.
وی تصریح کرد: برگزاری انتخابات امن، باشکوه 
و  باشد  می  استان  مسئولان  دستورکار  در  سالم  و 
بایستی قانون به عنوان فصل الخطاب همواره مورد 

توجه قرار بگیرد.
در پایان این جلسه احکام اعضای ستاد انتخابات 

استان قم توسط استاندار قم به ایشان اعطاء شد.
قدردان خدمات ارزنده شهرداری با وجود 

تنگناهای اعتباری هستیم 
قم  استاندار  ریاست  به  جلسه ای  طی  همچنین 
با  قم  و عمران  توسعه  بودجه سال ۱۴۰۰ سازمان 

اعتبار ۲هزار و ۳۰۰ میلیارد ریال تصویب شد. 
بهرام سرمست در جلسه شورای سازمان توسعه 
به  خدمت  برای  تلاش  سخنانی  طی  قم،  عمران 
مردم و جلب رضایت ایشان را وظیفه همه نهادها و 

دستگاه های دولتی دانست.
استاندار قم با تاکید بر هم افزایی مسئولان برای رفع 
مشکلات و توسعه عمرانی و اقتصادی استان، افزود: 

مهم نیست کار توسط چه کسی در حال انجام است؛ 
زمانی که تصمیمی اتخاذ می شود، همه باید برای 

تحقق آن تلاش کنند.
و  شهر  اسلامی  شورای  خوب  بسیار  تعامل  وی 
شهرداری را در راستای پیشبرد برنامه های عمرانی 
برنامه محوری مجموعه  به  با اشاره  و  موثر دانست 
مدیریت شهری در قم، گفت: قدردان خدمات ارزنده 

شهرداری با وجود تنگناهای اعتباری هستیم.
در این جلسه گزارش جامعی از عملکرد سازمان 
توسعه و عمران قم در زمینه اجرای پروژه های عمرانی 
ارائه شد و همچنین تعرفه قیمت و بودجه سال ۱۴۰۰ 
سازمان توسعه و عمران با رقم قطعی ۲هزا و ۳۰۰ 

میلیارد ریال به تصویب رسید.

استاندار قم:

انتخابات شورای اسلامی شهرقم الکترونیکی برگزار می شود

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: 
از ابتدای سال جاری تا پایان بهمن ماه، بیش از ۶۸۵ 
میلیارد ریال تسهیلات برای حمایت از اصناف فعال 

در استان اختصاص پیدا کرد. 
محمود سیجانی بیان کرد: این تسهیلات درقالب 
یکهزار و ۲۹۱ طرح برای پرداخت به بانک های عامل 
استان معرفی شده است که موجب فراهم شدن 

شرایط اشتغال برای ۲هزار و ۹۸۳ تن می شود.
وی افزود: تسهیلات حمایتی اصناف استان در 
عشایری،   و  روستایی  نوسازی،  و  بازسازی  قالب 
مشاغل  توسعه  همچنین  و  کرونا  از  دیده  آسیب 

خانگی به متقاضیان پرداخت می شود.
از  در سال جاری  نظر  مورد  موارد  داد:  ادامه  وی 
اخذ  برای  که  بوده  و۱۳۹۹  سال۱۳۹۸  اعتبارات 
تسهیلات به اداره کار و رفاه اجتماعی و بانک های 

عامل استان معرفی شده است.
سیجانی همچنین گفت: از ابتدای امسال تا پایان 
رونق  از  حمایت  کارگروه  جلسه  هفت  بهمن ماه، 
تولید در بخش اصناف استان با ۱۸ مصوبه برای رفع 
مشکل اتحادیه های سوهان، بنکداران مواد غذایی 
و اتحادیه چاپ و نشر و شرکت تعاونی درودگران، 
اتحادیه درودگران، اتحادیه املاک و نیز مشکل های 
تشکیل  قم  در  فعال  صنفی  واحدهای  بانکی 
شده است. وی در ادامه با اشاره به برگزاری انتخابات 
اتحادیه های صنفی استان در سال جاری،  بیان کرد: 
طی مدت یاده شده، هشت انتخابات اتحادیه های 
تولید  فروشان،  لاستیک  و  روغن  تعویض  صنفی 
لوازم  فروشندگان  ساختمانی،  مصالح  کنندگان 
فروشندگان  کاران،  فلز  و  سازان  کابینت  خانگی، 
موتور،  و  دوچرخه  فروشندگان  آبمیوه،  و  بستنی 

میاندوره فروشندگان لوازم خانگی و تعمیرکاران و 
فروشندگان تلفن ثابت و همراه برگزار و تعداد ۲۷ 
جلسه هیات اجرایی و ۱۸ جلسه تغییر و تحول برای 
اتحادیه  مدیره ۱۸  هیئت  های  نامه  اعتبار  توزیع 

صنفی تشکیل شده است.
شرکت های  فعالیت  بر  نظارت  وضعیت  به  وی 
بازاریابی شبکه ای استان نیز اشاره کرد و افزود: در 
یازده ماه سپری شده از سال ۹۹، تعداد ۲۲ گشت 
مشترک بازرسی از ۲۲ شرکت بازاریابی شبکه ای 
به صدور ۱۰  منجر  که  گرفته  قم صورت  در  فعال 
بازاریابی شبکه ای  برای شرکت های  پلمب  اخطار 
متخلف شده است. در مجموع ۳۶هزار و ۳۹۳ واحد 
صنفی مجوز دار در استان قم وجود دارد که ۲۱هزار 
و ۴۹۳ مورد آن توزیعی و خدماتی و ۱۴هزار و ۹۰۰ 

مورد آن تولیدی و فنی است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قم با اشاره به افزایش ۱۰۰ درصدی آزمون های کیفی 
در شبکه آبرسانی، مخازن و خطوط انتقال از زمان شیوع ویروس کرونا در استان، گفت: 

طی مدت یاد شده، کوچک ترین مشکلی در حوزه آبرسانی نداشتیم. 
علی جان صادق پور درگفت وگویی با اشاره به برگزاری دوره های آموزشی به منظور 
افزایش آگاهی پیمانکاران با جنبه های بهداشتی و کیفی آب شرب قم، افزود: با اقدامات 
صورت گرفته و تلاش همکاران ما از زمان آغاز شیوع بیماری کرونا، کوچک ترین مشکلی 

در حوزه آبرسانی نداشتیم و حتی آب با کیفیت بیشتر در دسترس مردم قرار گرفت.
وی با اشاره به بهبود کیفیت ارائه خدمات در دوران کرونا گفت: ایجاد بستر ارائه کلیۀ 
خدمات به صورت آنلاین از طریق درگاه های متفاوت به تناسب انتخاب مشترکین و 
متقاضیان خدمت، برنامه ریزی جهت قرائت بدون مراجعه حضوری و ثبت ارقام کنتور 
مشترکین از طریق خوداظهاری و توسعه ارائه خدمات غیرحضوری از طریق پورتال 
شرکت و سامانه ارتباطی ۱۲۲ جهت افزایش وصول مطالبات از جمله اقداماتی است 
که از زمان شیوع بیماری کرونا انجام رسیده است. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب قم 
همچنین گفت: تأمین اعتبار ۱۵ میلیارد ریال از منابع داخلی جهت اصلاح و بازسازی 
۳۳ روستای فاقد دهیاری، اصلاح شبکه آبرسانی روستاها، انجام تعهدات مجتمع های 

آبرسانی و جذب ۱۰۰ درصد اعتبارات تخصیصی به تعداد چهار مجتمع آبرسانی، ایجاد 
زیرساخت موردنیاز جهت ارائه خدمات به صورت یکپارچه و ارتقاء سطح خدمت در حوزۀ 
قرائت از طریق قرائت آنلاین از جمله خدماتی است که پس از یکپارچه سازی در روستاها 
به انجام رسیده است. وی خاطرنشان کرد: دراین مدت پیمایش، تعویض و تست ۶ هزار 
فقره کنتورهای خراب مشترکین بخش های تابعه، پیگیری پیمایش تعداد حدود ۸۰۰ 
اشتراک حذف شده از بانک اطلاعات آب و فاضلاب روستایی، جایگزینی ۳۰ سامانه 
کلرزنی گازی، ۳۰ سامانه پرکلرین و پنج سامانه دستی با سامانه کلرزنی مایع،  تکمیل 
اصلاح شبکه توزیع روستای کرمجگان، ایمن سازی و جابجایی خطوط لوله آب معارض 
با پل خورآباد و بازسازی مخازن هوایی روستاهای سفت و سعدآباد از منابع داخلی شرکت 
یکپارچه انجام شده است. وی همچنین انجام عملیات بهسازی ۹ حلقه چاه درقم، 
حذف قبوض کاغذی و ارسال پیامکی صورتحساب مشترکین شهر قم و شهرهای تابعه، 
انعقاد ۱۲۰ قرارداد عمرانی و جاری به مبلغ ۱۶۸ میلیارد تومان، طرح بومی سازی دانش 
ساخت اسکروپمپ ایستگاه پمپاژ فاضلاب، پروژه ابداع و ساخت سامانه فشار کل و 
استفاده از انرژی های تجدید پذیر با احداث هفت نیروگاه خورشیدی و برق آبی را نیز از 

اقدام های شرکت آب و فاضلاب استان برشمرد.

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم خبرداد: 

اختصاص ۶۸۵ میلیارد ریال تسهیلات برای اصناف  

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خبرداد:

افزایش ۱۰۰ درصدی آزمون های کیفی شبکه آبرسانی

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت: شهروندان قمی 
که هیچ گونه پوشش بیمه ای ندارند،  به صورت رایگان تحت 

پوشش بیمه سلامت قرار می گیرند. 
محمدرضا فخاریان قمی در گفت و گو با خبرنگاران، 
افزود: تا پایان بهمن ماه امسال، تعداد بیمه شده های بیمه 
سلامت در این استان،  ۳۰۷ هزار و ۲۰۱ نفر در قالب پنج 

صندوق می باشد.
وی اضافه کرد: از این تعداد، ۸۴ هزار و ۱۳۰ نفر عضو 
صندوق بیمه سلامت همگانی هستند که دفترچه رایگان 
دریافت می کنند.  وی اضافه کرد: عضویت در صندوق 
بیمه سلامت همگانی تا پایان امسال به صورت رایگان 
بیمه  فاقد  افراد  و  می گیرد  صورت  وسع  آزمون  بدون  و 

می توانند برای دریافت دفترچه به دفاتر پیشخوان دولت 
دفترچه های  کرد:  خاطرنشان  فخاریان  کنند.  مراجعه 
بیمه سلامت همگانی فقط در مراکز دولتی قابل استفاده 
است. به گفته وی،  ۱۶ هزار و ۵۱۹ نفر نیز عضو صندوق 
بیمه  نفر عضو صندوق  و ۲۲۳  ایرانیان،  ۵۴ هزار  بیمه 
روستاییان، ۹۱ هزار و ۶۶۰ نفر عضو صندوق سایر اقشار و 

۶۰ هزار و ۶۶۹ نفر عضو صندوق کارکنان دولت هستند.
وی افزود: یک هزار و ۹۹ نفر از بیماران خاص به صورت 
رایگان تحت پوشش بیمه سلامت هستند؛ البته داروهای 

غیرایرانی این بیماران تحت پوشش بیمه نیست.
مدیرکل بیمه سلامت قم اضافه کرد: از این تعداد، ۵۶ 
نفر مبتلا به هموفیلی،  ۹۳ نفر مبتلا به تالاسمی، ۳۶۴ 

نفر بیمار دیالیزی، ۴۶۶ نفر مبتلا به ام اس و ۱۲۰ نفر نیز 
بیمار پیوند کلیه هستند.

وی گفت: از ابتدای امسال تاکنون، ۲۴۳ هزار و ۲۴۳ 
دفترچه بیمه سلامت صادر شده است.

با توجه به این که سازمان های بیمه گر به  وی افزود: 
یکدیگر مرتبط شده اند، امکان این که یک فرد ۲ دفترچه 

از ۲ سازمان بیمه ای داشته باشد،  به صفر رسیده است.
فخاریان اضافه کرد: امسال ۱۰ هزار و ۷۷۶ مورد رفع 
هم پوشانی شده است. وی ادامه داد: ۱۲ دفتر پیشخوان 
در استان قم با بیمه سلامت طرف قرارداد هستند که 
همشهریان برای دریافت خدمات صدور و تعویض دفترچه 

می توانند به این دفاتر مراجعه کنند.

مدیرکل بیمه سلامت استان قم:

افراد فاقد بیمه رایگان بیمه می شوند

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی بهشتی گفته که ما در کشور ۳۵ میلیون تن در سال دورریز مواد غذایی 
داریم که این میزان معادل هفت برابر فرانسه و ۵۰ تا ۶۰ درصد صادرات مواد نفتی است... هر شهروند 

ایرانی، بالغ بر ۱۳4 کیلوکالری در روز، محصولات غذایی را هدر می دهد.


